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Cossiga je bil prvi 
Predsednik italijanske republike Francesco Cossiga in avstrijski zunanji minister dr. A l o i s M o c k sta bila prva 
tuja d r ž a v n i k a v mednarodno priznani Sloveniji . T a teden p r i č a k u j e m o obiske francoskega, n e m š k e g a in britan
skega zunanjega ministra. Vedno v e č d r ž a v tudi ž e l i z nami vzpostaviti diplomatske odnose. 

Predsednika Cossiga in Kučan med igranjem državnih himen Ita
lije in Slovenije 

Petkov obisk predsednika italijanske republike Cossige 
in namestnika zunanjega ministra Vitaloneja je b i l nekaj po
sebnega. Cossiga je b i l prvi suveren neke tuje d ržave , k i nas je 
obiskal po mednarodnem priznanju, Ljubljana pa je b i la prv ič 
pr iča ceremonialu, k i se pr i t iče sprejemu visokega d r ž a v n i k a s 
himnama obeh d ržav , čas tn im batal jonom slovenske vojske in 
pozdravom diplomatskega zbora. Predsednik Cpssiga, rojen 
Sardinec in predstavnik levega kr i la italijanske k r ščanske de
mokracije, je predsedniku predsedstva Republ ike Slovenije 
osebno izročil italijansko list ino o priznanju Slovenije, sloven
ski zunanji minister dr. Dimi t r i j Rupe l in namestnik italijan
skega zunanjega ministra senator C l a u d i o Vitalone pa sta pod
pisala sporazum o navezavi d ip lomatsk ih odnosov. Predsedni
ka italijanske republike je v petek, kasno zvečer , sprejel tudi 
ljubljanski n a d š k o f in metropolit dr. Alo jz i j Šuštar . V soboto je 
bil Cossiga v Piranu, kjer se je pogovarjal s predstavniki Itali-
Jano\ v Slovenij i , se ponovno sešel s K u č a n o m in nato zapustil 
Slovenijo. 

Na novinarski konferenci obeh predsednikov in spremlje
valcev, kjer se je trlo d o m a č i h in tujih časn ikar jev in snemal-
f e v > predvsem ital i janskih, je Cossiga dejal, da je želel osebno 
l Z r o č i t i listino o priznanju, kar je v d ip lomaci j i ob i ča jno dome-
" a zunanjega ministra ali katerega drugega č lana vlade. Pove-
d a l je, da je Italija Beogradu uradno sporoč i l a , da n ima od sre-
d e dalje nobene suverenosti več na H r v a š k e m in v Slovenij i , 
"fiznanje Slovenije je za Italijo dejanje za mir in svobodo, ki 
n ' k p g a r ne izziva. Italija podpi ra mirovna prizadevanja Evro-
Pe in O Z N , zavzela pa se bo za č l ans tvo Slovenije v evropskih 
l n mednarodnih organizacijah. Glede po loža ja italijanske 
manjš ine v Slovenij i in slovenske v Italiji je dejal, da med pri-
Jatelji ostajajo pogovori , med sovražn ik i pa molk. K e r pa smo 
P11 prijatelji, bomo rešili tudi ta problem. Pozorno je bi la spre
jeta Cossigova izjava, da Italija n ikomur ne ponuja vojaške 
Pomoči v pr imeru agresije, tudi Slovenij i ne. Ce pa bi Sloveni
ja zanjo zaprosi la , bi jo bi la Italija pripravljena dati . Tako sta

lišče je potrdi l tudi predsednik K u č a n , k i je povedal , da izjav 
M a m u l e in drugih, da bo armada brani la meje, ni n ihče prekl i 
cal . Dok le r Slovenija ne bo č lan ica O Z N in vpeta v sistem ko
lektivne evropske varnosti, je ta izjava za Slovenijo še bolj po
membna. Coss iga je obl jubi l , da bo Italija vpl ivala na Z D A k 
č impre j šn j emu priznanju Slovenije in Hrvaške . K u č a n j e zago
tovi l , da bo Slovenija spoš tova l a evropska pravila igre na vseh 
p o d r o č j i h , tudi pri m a n j š i n a h , enako pa bo terjala tudi od dru
gih. Italija je naša prijateljska soseda, ki je dobro poznala raz
mere v Jugoslaviji in Slovenij i in zato ni č u d n o , da je Italija 
med prvimi sprejela nova dejstva. Gradi tev odnosov je treba 
usmeriti v prihodnost. Man j š insk i zaplet je b i l po njegovem 
nepotreben, je pa rešljiv. Povedal je, da bo medvladna komis i 
ja pregledala vse sporazume med Italijo in Jugoslavijo in po 
potrebi nekatere uk in i la al i predlagala nove. 

Avstr i jski zunanji minister dr. A l o i s M o c k je b i l v Ljublja
ni v soboto. N a novinarski konferenci seje M o c k op rav ičeva l , 
da je v enem dnevu obiskal Slovenijo in H r v a š k o in mu zato 
zmanjkuje časa za dal jše pogovore in obl jubi l , da se bo pobolj
šal. D r . Rupe l mu je odgovor i l , da se dr. M o c k skoraj ne more 
pobo l j ša t i , saj b i bol j šega prijatelja t e žko našl i . Sicer pa je b i lo 
med s rečan jem M o c k a s s lovenskim vodstvom največ govora o 
gospodarskem sodelovanju, predvsem o avstrijski p o m o č i pri 
gradnji verige savskih elektrarn, kar bi Slovenij i o la j ša lo teža
ve pri zapiranju jedrske elektrarne v K r š k e m . Avstri ja zagovar
ja naše vkl jučevanje v Efto in kasneje v druge evropske organi
zacije, posebna medvladna komisi ja pa bo v pr ihodnj ih tednih 
pregledala sporazume med Avstr i jo in Jugoslavijo ter j i h pr i la
godi la novim razmeram. K o t je b i lo razumeti, bosta moral i 
Slovenija in Avstr i ja kmalu obravnavati tudi problem avstrij
ske d r ž a v n e pogodbe, ki jo je podpisala Jugoslavija in vlogo 
Slovenije po razpadu Jugoslavije, avstrijska stran pa je vedno 
glasnejša glede n e m š k e man j š ine v Slovenij i . D r . Rupe l je de
ja l , da se bo glede man j š ine treba pogovarjati s pr izadet imi pri 
nas, avstrijska d r ž a v n a pogodba pa Slovenije ne bi smela izlo-

Nadaljevanje na strani 20. 

Avstrijski zunanji minister dr. Alois Mock in slovenski kolega 
dr. Rupel med novinarsko konferenco. 

• J . Košnjek, slike J . Cigler in A. Gorišek 
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Z Brnika že ta teden? 
elovec, Frankfurt, 16. januarja - V Frankfurtu so svečano sprejeli potnike prvega komercialne-

leta Adrie Airways z novimi S L oznakami. 

Po naročilu pristojnih republiških organov je PTT podjetje Kranj mi
nuli petek v vsako drugo gorenjsko gospodinjstvo dostavilo brezpla
čen izvod brošure "Zaloge hrane za posebne razmere". Brošure ste 
marsikje prejeli skupaj z našim petkovim časopisom, kajti Gorenjski 
glas pismonoše dostavljajo v polovico gospodinjstev na Gorenjskem 
in ste naročniki oboje prejeli skupaj. Zaradi tega je bilo v petek veli
ko urgenc v naše uredništvo, saj ste nekateri menili, da gre za nesla
no šalo. Gorenjski glas je bil namreč v petek po Vašem mnenju pri
merno prazničen ter pester v počastitev mednarodnega priznanja 
mlade slovenske države - prav zato v tak dober časopis omenjena 
brošura ne sodi, ste nam sporočili. 

Vsem, ki ste nam telefonirali. smo pojasnili, da v ČP Gorenjski 
glas nismo vedeli za akcijo razpošiljanja omenjene brezplačne bro
šure. Akcija je potekala po vsej Sloveniji, saj je bilo razdeljenih 300. 
000 izvodov brošure. Zato Vas prosimo, da naše pojasnilo upošteva
te - obenem pa se Vam zahvaljujemo za Vaše pohvale vsebini petko
vega Gorenjskega glasa in upamo, da Vam bo tudi današnji časopis 
v s e ć - Gorenjski glas 

SL-ABG 

n 0

 a d v a leta danes v M o s k v o in Frankfur t p o m e n i t a za A d r i o p o ena in t r idese t ih let ih po-
d 0 n ° ' r o Js tvo . Z e l o smo t rpe l i , k o smo b i l i o d 25. ok tob ra p r i zeml j en i - ne le za to , ker n i b i l o 
8'njal ^ e r s 0 s e v s e s t v a r ' spreminja le v h u d o s i r o m a š t v o . T r p e l i smo tud i zato , ker je iz-
bj j j u j n a ^ e z n a n j e , n a š a sposobnos t , ker smo se z a v e d a l i , da ne o p r a v l j a m o t is t ih funkc i j , k i 
Slove t a l s ' < a d r u Ž D a v novonas t a l i i n suvereni S loven i j i m o r a l a de la t i . Z a v e d a m o se, da je 
P r i s o j 0 l r e b a o d P r e t i v s v e t - M a j h n a d r u ž b a d r u g a č e s tagnira in n i m a m o ž n o s t i , da bi b i l a 
' 'k d o ^ H

 s v H t ? v n i n
 P r o c e s i h , č e l judje ne potujejo. Z a t o sta d a n a š n j a d v a p rva po le ta res ve-

g l a s J ^ 0 ^ ' J e 0 0 č e t r t k o v e m p rvem pole tu (zaenkrat še iz C e l o v c a ) p o u d a r i l za G o r e n j s k i 
tala *«! rf r A d r i e A i r w a y s Janez K o c j a n č i č . P o v e d a l je t ud i , d a p r i č a k u j e , d a b i n j ihova le-

rt z e ta teden po le te la z b r n i š k e g a l e t a l i š č a . # Foto: V. Stanovnik 

V Albertvillu pod slovensko zastavo 
Ljubljana, 17. januarja - K o m a j dva dni po mednarodnem pr i 
znanju Slovenije s strani Evropske skupnosti je Ol impi j sk i komi 
te Slovenije dobi l spo roč i lo Mednarodnega olimpijskega komite
ja , da je njegova posebna komisi ja sprejela slovensko ol impi jsko 
organizacijo v svoje č l ans tvo . Od loč i t ev sicer še ni d o k o n č n a , saj 
je treba urediti še nekaj formalnosti , k i naj bi j i h opravi l i v C o -
urchevelu v prvih dneh februarja, vendar pa je v stiski s č a s o m 
(le še slabe tri tedne nas loči do zače tka z imskih Ol imp i j sk ih 
iger) pomembno spo roč i lo predsednika M O K - a Juana An ton i a 
Samarancha, ki je slovenske špo r tn ike uradno povabi l na zimske 
ol impijske igre v Alber tvi l le in letne v Barcelono. Več o nastopu 
naš ih reprezentantov na z imskih o l impi jsk ih igrah v Glasov i sto
t inki . • V. Stanovnik 
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ZUNANJEPOLITIČNI KOMENTAR 

MIHA NAGLIC 

Amerika, krompir in Slovenci 
Človek mora biti z malim zadovoljen, pravi staro slovensko 

reklo. Če bi le-to veljalo tudi za narod, potem bi morali biti Slo
venci zdaj, ko nas je priznala skoraj vsa Evropa in nekaj po
membnih prekooceanskih držav, več kot zadovoljni. - Saj tudi 
smo, a kaj, ko vse to ne zadostuje, da bi bili sprejeti v OZN; član
stvo v slednji pa je pogoj za sprejem v razne velevažne mednarod
ne institucije - kot sta npr. Mednarodni denarni sklad (IMF) in 
Svetovna banka - katerih član moraš biti, če hočeš dobiti "svež 
denar". Sprejetje RS v navedene organizacije je odvisno tudi in 
predvsem od priznanja vodilne države sveta, na katere ozemlju 
imajo (ne po naključju) svoj sedež - od priznanja ZDA. 

Po mednarodnem priznanju, ki smo ga z velikim veseljem in 
še večjim zadoščenjem dočakali minulo sredo (15. januarja 1992), 
za slovensko zunanjo politiko ne bo počitka. Zdaj moramo na
mreč "odkrivat" še Ameriko. Kar pa ni od muh. "To, da so odkrili 
Ameriko, je bilo čudovito; še večjega občudovanja vredno pa bi bi
lo, če je ne bi, "je zapitM njen muhasti sin. Mark Twain. Naj bo 
kakorkoli že, srečevanja z Ameriko so bila tudi za Slovence usod
na. Sam Bog ve, koliko bi jih moralo umreti od lakote, če ne bi z 
one strani oceana prinesli krompirja, predvsem pa, če se ne bi v 
letih od 1870 do 1914 tako množično odseljevali v to prostrano 
deželo novih življenjskih priložnosti V. "Amerika je naš problem: 
gospodarski, socialni, narodni, kulturni, odkar so se začeli naši lju
dje seliti čez morje... Spominjam se iz mladosti, kako so visele po 
vseh krčmah poleg svetniških podob na steklu in barvotiska "Dobe 
človeškega življenja" velikanske reklame z ogromnimi parniki in 
napisi "Red Star Line", "VVhite Star Line", "Hamburg - Amerika 
Linie", "Bremen - New York", "Trst - Amerika". Ljudje so se izse
ljevali trumama, da je bila ne ena hiša brez gospodarja ali sploh 
brez ljudi Deca na šolskih klopeh so sanjala o Bremenu in Ham
burgu; New York, Chicago, Cleveland, Montana, Minnesota, Pen-
silvanija, Dakota, Pittsburgh, Nehraska, Kalifornija so jim bila do
mača imena, tam so bili njihovi očetje, starejši bratje, strici po 
rudnikih, fabrikah, salunih, farmah in "slali" za odplačevanje dol
gov, za popravila, dokupe, davke, za priholjšek. Marsikatera slam
nata streha je izginila, lesena hiša se je sporemenila v zidano..." 
(O. Zupančič) 

"Krompirja"pa z Ameriko kljub vsemu nismo imeli. Posebno 
v zunanji politiki ne. Ko so po 1. sv. vojni za pariškim omizjem 
zavezniki delili slovenske dežele, se je posebna slovenska delega
cija napotila k takratnemu ameriškemu predsedniku T. W. VVilso-
nu, velikemu zagovorniku načela o samoodločbi narodov, da bi 
rešila vsaj Koroško. (Primorsko je po "londonski pogodbi" iz l. 
1915 dobila Italija.) Skušali so mu dopovedati, "da smo bili Slo
venci pod Avstro-Ogrsko - čeprav politično brezpravni - vsaj združe
ni. Sedaj pa nam grozi razbitje na štiri države in ne moremo razu
meti, kako je mogoče izročiti Koroške Slovence premagani državi 
Toda rVilson je vztrajal, da je celovška kotlina gospodarska celo
ta..." (dr. M. Mikuž) 

Po 2. sv. vojni smo bili spet na mizi, za katero so obedovali 
zmagovalci. In če ne bi bilo slovenskega partizanstva ter (resnici 
na ljubo) odločnega Tita in za njim še Stalina, bi od nas spet 
ostalo bore malo. Angloameričani so vrnili le domobrance, ki so 
se izpod nemške strehe zatekli pod njihovo kap, Primorske pa 
nam sami od sebe gotovo ne bi prepustili! Sicer pa smo bili Slo
venci tudi v Jugoslaviji deležni ameriške pomoči, "krompirja" v 
obliki Unre in vseh mogočih, bolj ali manj ugodnih kreditov. 

Krompirja nam torej Amerika ni nikoli odrekala, priznanja 
pa nam (še) ne privošči. Toda: ali ne bi bilo lepo in prav, če bi 
Amerika v letu, ko praznuje 500-letnico svojega odkritja, odkrila 
in priznala še malo Slovenijo? Saj bi navsezadnje tako samo še 
potrdila svojo veličino! 

S o c i a l i s t i č n a stranka in svobodni sindikati 
Radovljica 

Javna tribuna o soupravljanju 
Obč insk i odbor Soc ia l i s t i čne stranke Radovl j ica in izpostava 
Zveze svobodnih sindikatov Radovl j ica prirejata v če t r tek , 23. 
januarja, ob 18. uri v veliki sejni sobi Skupšč ine občine Radovlji
ca javno tr ibuno o zakonu o sodelovanju delavcev pri upra
vljanju podjetij (soupravljanju). O tej aktualni temi, k i bo v 
prihodnje pomembno vpl ivala na po loža j in vlogo delavca v 
d ružb i , bodo spregovoril i D u š a n SemoliČ, predsednik Z S S S , 
Borut Suklje, podpredsednik SSS, in Jož ica Puhar, ministr ica 
za delo v slovenski v ladi . Vse, ki j i h tema zanima, vljudno va
bijo, da se javne tribune ude lež i jo . • Š. Ž . 

Sprejem za predstavnike verskih 
skupnosti 
Jesenice, 20. januarja - Predsednik s k u p š č i n e o b č i n e Jesenice 
dr. Bož ida r Brudar je minulo sredo sprejel na t radicionalnem 
novoletnem srečanju predstavnike verskih skupnosti v jeseni
ški obč in i . Sprejema so se udeleži l i predstavniki r imskokatol i 
ške cerkve in islamske skupnosti . D V slavnostnem nagovoru je 
predsednik s k u p š č i n e poudar i l pomen sodelovanja o b č i n e z 
vsemi verskimi skupnostmi, saj tako o b č i n a kot verske institu
cije delajo v korist l judi in j i m pomagajo pri reševanju njiho
vih problemov. Še posebej pa se je zavzel za to, da bi bile red
ne verske oddaje na lokalnem radiu dostopne vsem verskim 
skupnostim v obč in i . Obenem pa bi moral i sedanje verske od
daje tako spremeniti , da bi bile manj obredne in bolj odprte za 
problematiko, s katero se srečuje jo o b č a n i . * D. Sedej 

N e s k l e p č n o s t še naprej z m a n j š u j e u č i n k o v i t o s t par lamenta 

Polževo sprejemanje nujnih zakonom 
Z a k o n o z a d r u g a h in z a k o n o p o k o j n i n s k e m in inva l idskem zavarovanju ostajata š e naprej neusklajena, prav 
tako paket zdravstvenih zakonov . V e l i k a nad loga je n e s k l e p č n o s t . S k u p š č i n s k i zbor i se bodo ponovno sestali 
j u t r i . 

Ljubljana, 16. januarja - Č e 
bo jutr i bol jše , je t ežko reči, saj 
sta uskladitev zakona o zadru
gah in pokojninskem in inva
l idskem zavarovanju v taki po
litični b lokad i , k i bo sedanja 
sestava parlamenta t ežko pre
segla. Z mnogimi p r ipombami , 
ki j i h bo moral predlagatelj 
upoš teva t i pri pr ipravi predlo
gov zakona, so poslanci sprejeli 
osnutek zakona o socialnem 
varstvu, predlog za izdajo zako
na o druž insk ih dajatvah, osnu
tek zakona o zaposlovanju tuj
cev in predlog za izdajo zakona 
o prisi lni poravnavi in stečaju z 

osnutkom zakona. Sprejeta je 
bi la tudi Deklaraci ja o spreje
manju in spoštovanju obveznosti 
iz dokumentov Konference o 
varnosti in sodelovanju v Evropi . 

Triletni porodniški dopust 
V razpravi o osnutku zakona 

o socialnem varstvu so poslan
ci izrekl i več pr ipomb in pred
logov. M e n i l i so, da mora po l i 
t ika socialnega varstva spodbu
jati prizadete, da tudi sami iš
čejo možnos t i za preživet je , 
prav tako pa ne bi bi lo napak 
tudi na tem p o d r o č j u uveljaviti 

Slovensk i k r š č a n s k i d e m o k r a t i pred k o n g r e s o m 

P r e d n o s t i m a j o v o l i t v e 
Kranj , 20. januarja - Preteklo soboto je bi la v Ljubljani letna kon
ferenca Slovenskih krščansk ih demokratov, k i je mini la predvsem v 
znamenju priprav na kongres te stranke, k i bo prihodnji mesec in 
oceni stanja zlasti po ukinitvi vladne koalicije Demos. Ker konfe
renca ni bi la odprta za javnost, smo se o dogodkih na njej pogovar
j a l i z Janezom P o š t r a k o m , glavnim regijskim tajnikom S K D za 
Gorenjsko in č lanom sveta S K D . 

Pred kratkim je bila v Ljubljani 
konferenca Slovenskih krščan
skih demokratov. Katere so bile 
glavne teme? 

» N a tokratni konferenci, k i 
je sicer bi la zaprta za javnost, 
sta b i l i osrednji dve temi: pr i
prave na kongres S K D , ki bo 
29. februarja v Ljubl jani in za
če tek priprav na volitve. Po 
konferenci je zasedal tudi svet 
regionalnih predstavnikov, k i 
je po mojem mnenju sprejel za 
S K D v aktualnih razmerah ne
kaj pomembnih sklepov. Oce
ni l i smo stanje v katerem se je 
naša stranka znaš l a - pri tem 
nas najbolj moti vel ika, dobro 
organizirana propaganda zo
per nas in našega predsednika 
- in ugotovi l i , da se dogovor iz 
Dolskega ne spoš tu je . Odloč i l i 
smo se, da z a č n e m o s priprava
mi na volitve, ki naj bodo, kot 
je bi lo dogovorjeno, apri la . D o 
volitev bomo seveda podpira l i 
vlado oz. tisti njen del , k i izvira 
iz strank, ki upoš t eva jo doseda
nje dogovore. Z a ministre De
mokratske stranke, k i rušijo do
slej dogovorjeno, predlagamo in 
zahtevamo, da izstopijo iz vlade, 
konkretno za ministra Bavčarja 
pa smo skleni l i , da se ga ob zna
nih aferah da v sodni pregon za
radi korupcije, če bodo obtožbe 
seveda dokazljive. Z a Demo
kratsko stranko smo oceni l i , da 
je bi la montirana in dobesedno 
vrinjena v Demos, žal smo to 
prepozno spreg leda l i .« 
Omenjena je bila organizirana 
negativna propaganda proti vaši 
stranki. Čemu jo pripisujete? 
»Vel iko vzrokov za tako stanje 
je v nas samih. Stranka je še 
vedno zelo centralizirana, zelo 
h i e r a r h i č n o organizirana in 
oč i tno je, da ne znamo najti 
pravega odnosa do medijev. 
Tega se zavedamo in v novem 
statutu bomo poskuša l i te po
manjkljivosti odpravi t i . Zače 
tek predvoli lne kampanje za 
nas pomeni , da je začel z de
lom poseben vo l i l n i š t ab , v 
stranki pa smo določi l i tudi 
predstavnike, k i bodo začelji^ 
delati z medij i . Žal moramo 
priznati , da je 45 let zaposta
vljanja in celo skrivanja naš ih 
pogledov pustilo v ljudeh sledi 
in ob znanih kadrovskih defici
tih tega ni lahko nadoknadi t i . 
Samo za primer naj navedem, 
da je v naš ih vrstah več tehni
čne inteligence, saj so imeli 

d ružbos lovc i s pogledi , kakršn i 
nas združu je jo v naši stranki, 
velike težave . T o stanje mora
mo poravit i in se nauč i t i tudi 
bol jš ih komunikaci j z javnost
jo . Naj ob tem omenim, da pri
pravljamo strokovno pripra
vljeno i zobraževan je naš ih ka
drov, k i se v soboto začne v Ra 
dovl j ic i , namen pa je, da se 
usposobimo za kval i te tnejše 
po l i t i čno delo znotraj in zunaj 
s t r anke .« 

Kakšen je položaj na Gorenj
skem, kjer ima vaša stranka, ra
zen na Jesenicah, če tako rečem, 
kar precejšen del oblasti? 
»Po loža j je po o b č i n a h razl i
čen . N a Jesenicah smo res kon
struktivna opozici ja , p a č pa je 
na š pripevek k uporavljanju 
javnih zadev v ostalih o b č i n a h 
pomemben in u s p e š e n . M a n j 
uspešni smo morda le v Škofji 
L o k i , kjer pa je potrebno vedeti, 
da so v občinski vladi zbrani tu
di predstavniki drugih strank, 
zato je tudi odgovornost potreb
no deli t i . Va l i t i odgovornost le 
na k r ščanske demokrate je ten
d e n c i o z n o . « 

Vrniva se še k sklepom omenjene
ga sveta regionalnih predstavni
kov, ki je bil po konferenci Za 
kakšne zaključke gre? 
»Zakl jučk i tega sveta se mi zd i 
jo izjemno pomembni . N i 
skrivnost, da se S K D doslej ni
smo uspeli enotno in n a č e l n o 
opredelit i do slovenske prete
klosti , zlasti do narodnoosvo
bodilnega boja. C e l o več : po
gledi in konkretna ravnanja 
l judi iz naše stranke so bile 
prav v tem odnosu doslej zelo 
razl ični , tako da bi lahko govo
r i l i o d o l o č e n i razdvojenosti. 
Ve l i ko sem si prizadeval , da bi 
pri teh vp ra šan j ih dosegli enot
nost in nače lnos t , k i bi s podo
be naše stranke odstranila do
ločene prilastke (beli , domo
branci itd.) in postavila stranko 
na pozicije, k i so tudi v sodobni 
Evropi vrednota: spoštovanja tu
di narodnoosvobodilnega boja in 
pro t i faš izma. Vesel sem, da je 
to d o s e ž e n o in p r e p r i č a n sem, 
da bo kongres to tudi potrdi l . 
Niha lo , k i je zanihalo od ene v 
drugo skrajno lego, se postopo
ma umirja! Konkre tna posledi
ca t a k š n e g a našega dogovora je 
tudi sodelovanje na spominski 
svečanos t i v D r a ž g o š a h . « • Š. 

Dr. Ocvirk poskuša rešiti blokado 
Podpredsednik vlade dr. Andrej Ocvi rk je pr ipravi l nov kom
promisni predlog privatizacije, k i je že nekaj časa v skupšč in 
ski b lokadi . Podpredsednik predlaga kompromisn i predlog 
ozi roma dopolni tev vladnega Umek - P leskovičevega zakona. 
T u d i tu so podjetja razdeljena na vel ika , srednja in majhna. 
Ocvi rk d o p u š č a privatizacijo na več n a č i n o v : z o d p l a č n o raz
delitvijo navadnih delnic, z dokapi ta l izaci jo in z b r e z p l a č n o 
razdelitvijo d ržav l j ansk ih delnic, ki naj bi j i h dob i l i le tisti, k i 
niso vkl jučeni v nobeno od prejšnj ih privatizacij , torej niti 
stanovanj in podjetij, niti v denacionalizaci jo. 

zasebno pobudo, da bo tudi na 
tem p o d r o č j u konkurenca. S l i 
šati je b i lo tudi predlog, naj bo 
osnova za socialno p o m o č pov
p r e č n a p lača v Slovenij i in ne 
z a j a m č e n a p lača . 

N o v i zakon o d r u ž i n s k i h da
jatvah d o l o č a prejemke ob in 
po rojstvu otroka, vk l jučno z 
nadomest i lom za čas porodni
škega dopusta in paketom za 
n o v o r o j e n č k a , k i bi ga lahko, 
če bo zakon tako do loč i l , nado
mestil tudi denar. Najbolj zani
miv je bi l predlog kar nekaj po
slancev za uvedbo triletnega 
p o r o d n i š k e g a dopusta, nado
mestilo za p o r o d n i š k i dopust 
pa naj bi b i l za vse u p r a v i č e n k e 
enak, brez u p o š t e v a n j a cenzu
sa. T u je iz nacionalnega v id ika 

nujna st imulativna pol i t ika . Pri 
nas naj bi dal i za d ruž in ske da
jatve le 1,6 odstotka narodnega 
dohodka , moral i pa bi vsaj tri 
odstotke, so meni l i nekateri 
poslanci . 

Predlog za izdajo zakona c 
zaposlovanju tujcev z osnut 
kom zakona je poslance razde-
l i l v dve skup in i : prva je zago
varjala ostro pol i t iko do tujcev, 
saj imamo doma vel iko neza
poslenih, druga pa je bi la zi 
zaposlovanje tujcev, vendar l 
ostre jš imi meri l i . 

Razprava o le tošnjem prora
č u n u je ostala na mrtvi točki . 0 
njem in drugih zakonih bo na 
pr ihodnj ih sejah že zanimiva 
razprava. • J . Košnjek 

U č e n c i bodo v polletju ocenjeni 

Bojkot se bo nadaljeval 
Kranj, 20. januarja - V sredo, 15. januarja, so vodje aktivov slo
venskega jezika, matematike in tujih jezikov v osnovnih šolah 
kranjske občine podprli zahteve šolskega sindikata za zmanjša
no učno obveznost učiteljev treh temeljnih predmetov, ki jo sin
dikat izsiljuje pri ministrstvu z bojkotom pisnih nalog učencev. 

Brez pisnih nalog ocen v spr ičeva l ih ni m o g o č e zakl juči
ti . Učenc i b i b i l i torej v prvem polletju pri treh predmetih 
neocenjeni. Kaže pa, da je b i l sklep vodij aktivov kranjskih 
šol za en dan preuranjen. V četr tek so n a m r e č v r epub l i škem 
odboru šo l skega sindikata ( S V I Z ) skleni l i , naj bodo učenci v 
osnovnih in srednjih šo lah (okol i 10 t isoč v Sloveniji) , ki zara
di uč i te l j skega bojkota niso pisali obveznih nalog, ravno tako 
ocenjeni kot tisti, k i so j i h . 

Šolski minister je pred kra tk im napovedal m o ž n o s t tožbe 
sindikata zaradi spodbujanja učitel jev h krš i tvam delovnih 
do lžnos t i . Ob l jub i l pa je tudi temeljito strokovno in pravno 
obravnavo problema ter predlog reši tve do zače tka prihod
njega šo l skega leta. Sindikat pa je napovedal nadaljevanje 
bojkota po drugem polletju in - če p r i č a k o v a n e rešitve ne bo 
hitro - v zače tku marca stavko vseh u č i t e l j e v . • H . J . 

N a Jesenicah pr imanjkuje s t rokovnjakov 

Jesenice se vključujejo v študij na daljav1 

Jesenice, 20. januarja - Slovenija je ob koncu lanskega leta sprejel' 
obsežen projekt študija na daljavo, v katerega se bodo vključili tud1 

Jeseničani v okviru Ljudske univerze in Centra srednjega usmerj? 
nega izobraževanja za smeri: pedagoška , organizacijska, ekonom 
ska, g r adben i ška , tehnično naravoslovna. 

Center za razvoj univerze je vsem slovenskim ž u p a n o m p" 
slal predlog, da bi se o b č i n e vključile v posodabljanje š tudi ja 9 
delu z uvajanjem študi ja na daljavo. V v isokošolsk i š tudi j se pf 

nas vključuje le 16 do 18 odstotkov mlad ih l judi , medtem ko je t' 
odstotek v razvitem svetu od 30 do 60 odstotkov. 

Tako kot v Slovenij i ni m o g o č e p r i čakova t i pozi t ivnih sprt 
memb v kakovosti dela in življenja, tako tudi na Jesenicah nujn c 

potrebujejo več strokovnjakov. Zan imivo je, da je število prosi' 
cev za vstop na univerzo vel iko večje, kot j i h univerza zmot* 
sprejeti. Letos je ostalo zunaj univerze kar 5218 prosilcev. 

Proti koncu lanskega leta je b i l v Slovenij i v okviru študij ' 
ob delu odobren projekt š tudi ja na daljavo. V prvi fazi razvojf 
naj bi i zobraževan je odrasl ih posodobi l i z uvajanjem multimedij 
skega š tudi ja ob delu, k i ga o m o g o č a nenehni razvoj r ačuna l^ 1 

ške in telekomunikacijske tehnologije. Uvedba t akšnega študij ' 
je velik projekt, k i nudi m o ž n o s t bolj m n o ž i č n e g a in cenejšeg' 
i zobraževan ja , namenjen pa je predvsem aktivnemu prebivalstv' 
z de lovnimi i zkušn jami . Š tudi ju na daljavo dajejo vse večjo velj^ 
vo evropske težnje k integraciji in mednarodni napori , da bi p* 
vsem svetu razvil i š i roko m r e ž o i zobraževan ja . 

Š tuden t j e , ki bi se vkl jučeval i v ta š tud i j , naj bi imeli mdj 
nost, da se v bližini svojih p reb iva l i šč povezujejo v študijski ' 
centrih, kjer v st ikih s svetovalci, mentorji in sami med seb<> 
prejmejo potrebne informacije in nasvete. 

T u d i j e s e n i š k a o b č i n a se bo vkl juči la v š tudi j na dal javo ' 
okv i ru Ljudske univerze Jesenice in Centra srednjega usmerjen' 
ga i zobraževan ja . Odloč i l i so se za p e d a g o š k e , organizacijski 
ekonomske, g r a d b e n i š k e in t e h n i č n o naravoslovne usmeritve. ' 
D. Sedej 

G L A S 
Ustanovitelj in izdajatelj: 
Č a s o p i s n o podjetje G O R I NJSKi G L A S 
K R A N J 
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ca Zavrl-Zlebir, Andrej Zalar. Štefan Ž^rgi / Oblikovanje: Igor Pokom / Tehnično urejanje: Ivo Sekne, Mirjana Draksler, Nada Prevc / Lektoriranje: Marjeta V o z l i č ; Fotografija: Gora /d Stnik / Tisk: Podjetje DEj 
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M a l i oglasi: telefon: 217-960 — sprejemamo neprekinjeno 24 ur dnevno na avtomatskem odzivniku; uradne ure: vsak dan 7—13.30, ob sredah do 16.30 / Č a s o p i s izhaja ob torkih in petkih Cena izvoda 30 St' 
N a r o č n i n a : t r i m e s e č n i obračun — naročn ik i imajo 20% popusta. Za tujino: letna naročn ina 140 D(£M Oglasne storitve: po ceniku. Č a s o p i s je o p r o š č e n plačila prometnega davka (Uradni list RS. 7/91). . 
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S T R A N K A R S K E N O V I C E S T R A N K A R S K E N O V I C E 

Odločitve, kdaj bomo spet volili, še ni 

Trd oreh volilne zakonodaje 
Če je ne bomo začeli pripravljati pospešeno, resno in brez fige v žepu, ne bomo volili niti 
spomladi niti jeseni, čeprav ustavni zakon določa, da je jesen zadnji rok. Če se nam parla
ment dokončno sesuje, smo dolžni po ustavi izpeljati volitve v dveh mesecih in hudo nerodno 
bo, če ne bomo imeli nove volilne zakonodaje, stare pa ne priznavamo več. 

Ljubljana, 17. januarja -
Drugo s rečanje predsednikov 
parlamentarnih strank in vodij 
poslanskih klubov, strankarska 
koordinacija pod vodstvom 
Člana predsedstva in predsedni
ka Zelenih dr. Dušana Pluta, 
Pretekli petek je b i lo v primer
javi s prvim t a k š n i m s rečan jem 
le korak naprej. Strankarski ve
ljaki so se le dogovor i l i , da mo
rajo imeti do petka, ko se bodo 
ponovno sešli , le na miz i stro
kovna i zhod i šča za volitve v dr
žavni zbor, za volitve predsed
nika republike in za volitve v 
državni svet, kar je nujno, ne 
glede, ali bomo vol i l i še do po
letja, kar malokdo verjame, ali 
jeseni, ko po ustavi moramo iz
peljati volitve. Č e se bo kriza 
Vade in parlamenta nadaljeva
la in se bo moral parlament ra-
2 l t i , bomo moral i vol i t i v dveh 
mesecih in bomo zakonodajo 
Potrebovali. Stranke tudi sogla
šajo, naj bodo volitve v 90 -
danski državni zbor in predsed
niške volitve sočasno, glede voli
tev v državni svet s 40 svetniki 
Pa je več nejasnosti. Nekateri so 
v petek zaradi tega celo predla
gali, da d r ž a v n e g a sveta v prvi 
fazi sploh ne bi i zvo l i l i ali bi 
celo spremenili ustavo tako, da 
bi d ržavn i svet kot drugi zbor s 
sicer manjš imi pristojnostmi 
ukin i l i , vendar je bi la taka 
Možnost zavrnjena, strokovnja
kom pa n a l o ž e n o , naj izdelajo 
tudi načine volitev v d ržavn i 
s vet. Problem je n a m r e č v tem, 
da lokalne samouprave še nima
mo organizirane in tako nima
mo baze za izvolitev 22 poslan
cev lokalnih skupnosti, deloda

jalci, delojemalci in drugi druž
beni sloji pa tudi še niso organi
zirani v smislu zadovoljive volil
ne osnove. Zato bi volitve v dr
žavni svet tokrat lahko potekale 
po začasnih pravilih. C e je za 
d ržavn i zbor in za predsednika 
d ržave jasno, da bodo volitve 
neposredne, pri d r ž a v n e m sve
tu stvari niso enostavne. T u d i 
tu se pojavljajo zagovorniki ne
posrednih volitev kot pr is taš i 
posrednih volitev. Omenjena je 
bi la kompromisna možnos t , da 
bi poslance stanov vo l i l i po
sredno, poslance loka ln ih 
skupnosti pa neposredno. 

Glede volitev v državni zbor 
je večina strank na strani pro
porcionalnega sistema, dopol
njenega z elementi več inskega , 
kar pomeni , da za izvolitev po
slanca v d ržavn i zbor ne bi bi la 
od loču joča le razvrstitev na 
strankarski listi in volja stran
ke, skladno s pol i t iko stranke, 
komu dati poslanski sedež , am
pak tudi š tevi lo glasov v vo l i l 
nem okol i šu . Posamezniki so 
predlagali , da bi moral kandi
dat d o l o č e n e stranke bivati v 
vol i lnem oko l i šu , ker je to po
goj, da ga vo l i l c i poznajo. Tak 
sistem bi p rep reč i l , da bi bi la 
recimo v d r ž a v n e m zboru veči
na poslancev iz Ljublajane, kot 
je sedaj pr imer v d r u ž b e n o p o l i 
t i čnem zboru. D o izraza bi to
rej prišel loka ln i interes. Nas
protniki tega razmiš l janja pa 
so povedal i , da je d ržavn i zbor 
zbor d ržav l j anov , k i odsl ikava 
njihovo r azpo ložen je do strank 
in lokaln i interes v tem zboru 
nima kaj iskati , saj je prostor 
za lokalne interese d ržavn i 

svet. K d o bo sedel v d r ž a v n e m 
zboru, pa naj bo pristojnost 
stranke ozi roma strankarskih 
central in nacionalnih list. 

Kda j pa bodo volitve, še ni 
jasno. Nekateri b i j i h imel i radi 
č im prej, drugi kasneje. Zato je 
b i l up rav ičen P u č n i k o v poziv, 
naj se ne gremo skrivalnic , am

pak povejmo, kdaj kdo želi vo
l i t i , saj je to legitimen pol i t ični 
interes. T u d i na ugotovitev, da 
volitve spomladi niso m o g o č e , 
niso pristali , kar daje slutiti , da 
bi del strank rad volitve še spo
mlad i , del jeseni, marsikdo pa 
gotovo še kasneje. • J . Koš-
njek 

Socialdemokratski v e č e r v T r ž i č u 

Rešiti gospodarske in socialne 
Probleme 
U*kt^ l ' " i a n u a r J a • Gost prvega večera tržiških socialdemokratov 
J t -k s ' n ° č ' strankin predsednik dr. Jože Pučnik. Razmišljal je o 
Prihodnji dejavnosti, med katero se bo SDS Slovenije posvetila 
Predvsem reformi gospodarstva in reševanju socialnih stisk. Prav 
•to je treba končati strankarske razprtije, je ocenil v sproščenem 

Pogovoru s Tržičani. 
• *-*ost v e č e r a je v uvodu poudar i l , da je s priznanjem samo-

tojnosti Slovenije r e šeno nacionalno vp ra šan j e . Zato naj b i za
stave slavja razvil i le ob praznik ih , druge dn i pa bo treba posveti-
x J ^ v a n j u življenjskih problemov. Ko t je ocenil dr. Jože Pu-
C n , k , Slovenci nismo manj sposobni in pr idni od sosedov na tu
jem, vendar ne znamo dobro vnovči t i rezultatov svojega dela. 
^ato bo treba gospodarski sistem, k i je podoben loncu z luknja
mi v dnu, ne le popravi t i , ampak preoblikovat i po tujem modelu, 
^ele reformirano gospodarstvo bo o m o g o č i l o uč inkov i t e j šo od
pravo socialnih težav, k i so iz dneva v dan večje. Socialdemokra
ta vidijo reši tev zlasti v e n a k o m e r n e j š e m porazdeljevanju bremen 
n a vse d r u ž b e n e skupine, pri č e m e r bo najš ibkejš im potrebna dr
žavna zašči ta . 

Tržiški ž u p a n Peter Smuk je pr iznal , da imajo v obč in i kup 
Problemov zaradi pomanjkanja dela. Zas lužk i delavcev v Trž iču 
so b i l i že prej manjš i kot drugod, z upadanjem gospodarske moči 
tovarn pa so se še pos labša l i . Skrb o b č i n s k e uprave so vendarle 
samo še javne zadeve. 

Več obiskovalcev v po ln i dvorani t rž iškega gasilskega do
ma, k i j i m je b i la to prva pr i ložnos t za pogovor tako z ž u p a n o m 

ot z gostom večera , je po tož i lo nad nenehnimi d raž i tvami stana-
p " ' * * ' upokojence spravlja na rob preživet ja . G lede tega je dr. 

u nik odgovor i l , da se bo njihova stranka zavzela za uvedbo 
stanovanjskega dodatka za l judi z n i zk imi d o h o d k i , drugi pa bo-

o morali p lačevat i ekonomske stanarine. N a klice iz dvorane, 
0 je kriv za vse to, je ponovi l svoje mis l i iz Cankarjevega doma 

Pred dveh let o nuji prehoda iz zgodovine v prihodnost, 
in ru7^tem k ° - i e s ^ u P a J s Trž ičani razmišl jal o direktorski moč i 

redki kazni za njihove grehe, je ugotovil potrebo po razvijanju 
rzavljanskega poguma. K o t je predlagal, l ahko ljudje p o k a ž e j o 
vojo od ločnos t s s p o r o č a n j e m podatkov o d o l o č e n i h nepravil

nostih vodstvu stranke. Še pomembneje pa bo, je menil dr. Pu-
nik, kakšne l judi bodo vol ivc i izbral i na pr ihodnj ih voli tvah, 

jvied drugim je še oceni l , da bo treba doseč i soglasje glede vo l i -
v v tednu ali dveh. Socialdemokrat i so pripravljeni podpreti se

l i ? 1 ^ 0 vlado do konca prvega polletja; če do takrat ne bi b i lo vo-
ev, pa bodo podpr l i mandatarja z ustreznim vladnim progra-

- Pm- K e r je sedanje razmerje moči v parlamentu v pr id deloda-
k n " 1 , b ' k a z a l ° m i s l ' t i tudi na to pr i pr ihodnj ih voli tvah, je ob 

oncu večera opozor i l Branko Grims, predsednik gorenjskih so
cialdemokratov. • Stojan Saje 

N a sestanku so povedali 
Danijel Malenšek in Vitomir Gros (Liberalna stranka) sta pro
testirala, da morajo o demokratičnih volitvah govoriti pod sim
boli starega sistema in terjala, da jih odstranijo, kar je bilo s 
strani člana predsedstva Dušana Pluta obljubljeno. Na steni sta 
viseli sliki Tita in Kardelja. 
Dr. Rajko Pirnat (SDZ - Narodna demokratska stranka) je 
meni l , da bi moral d ržavn i zbor odsl ikavat i lokalno strukturi-
ranost Slovenije, zato bi moral v zboru sedeti po en predstav
nik iz sedanjih obč in , ministrstvo za notranje zadeve pa naj 
č im prej izdela register d ržav l j ans tva . Dr. Jože Pučnik (Soci
aldemokratska stranka) je za kombinaci jo proporcionalnega 
sistema in regionalizma s tem, da bi b i l i s strankarskih list iz
voljeni tisti, ki bi dob i l i po vo l i ln ih okol i š ih največ glasov. 
Tako bi lahko kandidi ra l i in b i l i izvoljeni tudi samostojni 
kandidat i . Dr. Ciril Ribičič (Stranka socialdemokratske preno
ve) je zagovarjal dopolnjen pr iporc ionaln i sistem, ki bo omo
gočil več strankam vstop v parlament in s tem prepreč i l slabo 
delitev na dva b loka oziroma dve vel ik i stranki. Tone Peršak 
(Demokratska stranka) je apeliral k regularnosti postopkov, 
kar ni v pr id strankam, ampak vol i lcem. V o l i l n i okoliš i naj 
imajo do 50.000 l jud i , saj je tako števi lo l judi obvladl j ivo v 
vseh vo l i ln ih fazah. Nace Polajnar (Slovenski krščanski demo
krati) je b i l za d ržavn i svet kot izključni predstavnik regional
nega interesa, ta pa naj bo zastopan tudi v d r ž a v n e m zboru, 
vendar manj izrazito. Vitomir Gros (Liberalna stranka) je de
ja l , da je d ržavn i svet č u d n i zmazek, nifi zbor obč in , niti regij
ski zbor. Stranka je za pr iporc ionaln i sistem volitev v državni 
zbor, oba zbora pa morata začeti delovati hkrati . Jožef Školč 
(Liberalnodemokratska stranka) je meni l , da bi b i lo pri držav
nem svetu smiselno spremeniti ustavo in narediti ta zbor le 
kot zbor loka ln ih skupnosti , ne pa tudi ostalih. Ivan Oman 
(Slovenska kmečka zveza - Ljudska stranka) je nasprotoval 
ukini tvi d r ž a v n e g a sveta ali spremembi komaj sprejete ustave 
in meni l , da bi b i l tudi d ržavn i svet lahko izvoljen, če ne dru
gače , na posreden nač in . Državn i zbor naj se vo l i na propor
cionalen sistem, d ržavn i svet pa po več inskem sistemu. Viktor 
Žakelj (Socialistična stranka) je pozval k izdelavi vo l i ln ih za
konov trajnejše vrednosti . G lede volitev d r ž a v n e g a sveta se je 
treba dogovori t i , kar je bolje, kot menjati ustavo ali d r ž a v n e 
ga sveta sploh ne izvol i t i , ker bi b i la potem skupšč ina velika 
"pokveka" . B i l je za proporc ionaln i sistem z elementi regio-
nalnosti . Č e bo hotela d ržava delovati , je treba izdelati tudi 
sistem komuna ln ih volitev. 

RUŽV, mesto strahov 

Kučan napovedal kandidaturo 
Sedanj i predsednik predsedstva R e p u b l i k e Slovenije 
je m o ž n o s t ponovne kand ida ture za predsednika repu
b l i k e napovedal pre tek l i teden. 

Ljubljana, 20. januarja - Z besedami, "če bo razvoj dogod
kov šel v smer, k i j o zagovarjam, da smo n a m r e č l judem odgo
vorni za zagotovitev miru , socialne varnosti in blaginje, bom spet 
zastavil svoje ime za to stvar", je predsednik predsedstva Repu
bl ike Slovenije M i l a n K u č a n napovedal m o ž n o s t ponovne kandi
dature za predsednika republike. Z a osveži tev spomina : na voli t
vah apri la 1990 je b i l K u č a n izvoljen v drugem krogu i n j e dob i l 
58,59 odstotka glasov, njegov prot ikandidat dr. J o ž e Pučn ik pa 
41,41 odstotka glasov. 

N o v a ustava v 102. č l enu pravi , da predsednik republike 
predstavlja Repub l iko Slovenijo in je vrhovni poveljnik njenih 
obrambnih s i l . Naslednj i 103. č len pa pravi , da se predsednik re
publ ike izvol i na neposrednih, sp lo šn ih in tajnih vol i tvah in je iz
voljen kandidat , k i je dob i l več ino veljavnih glasov. Predsednik 
je izvoljen za dobo petih let, vendar največ dvakrat zaporedoma. 
N a osnovi dosedanjih razprav o izvedbi pr ihodnj ih volitev na os
novi nove ustave sklepamo, da bomo predsednika vo l i l i hkrati s 
poslanci v d ržavn i zbor in d ržavn i svet. • J . Košnjek 

Pogovor o programu in statutu 
Radovljica, 18. januarja - Gorenjski regijski odbor Sloven

skih k r ščansk ih demokratov je organiziral v soboto v Radovl j ic i 
pol i t ični seminar za funkcionarje krajevnih in obč insk ih odborov 
stranke Slovenskih k r ščansk ih demokratov. Radov l j i ško s rečan je 
je sodi lo v okv i r poglobl jenih priprav na kongres stranke, k i bo 
predvidoma 29. februarja v Ljub l jan i , zato je b i lo , razumljivo, 
namenjene na jveč pozornosti programu in statutu stranke, k i bo
sta kot temeljni l is t ini sprejeti na kongresu. Pogovor na to temo 
je vod i l podpredsednik stranke Franc Miklavč ič . Popoldanski 
del seminarja pa je b i l izpolnjen z obravnavo vol i lne strategije 
stranke, vodi l pa gaje vodja strankinega voli lnega š t aba E d o Sta
nič , predstavniki o b č i n s k i h odborov pa so se medsebojno obve
stili in obravnaval i konkretne priprave na kongres. K o t je pove
dal eden od organizatorjev po l i t i čnega seminarja Janez Poš t rak , 
se bodo gorenjski krščansk i demokrat i v prihodnje še srečeval i , 
prvo t a k š n o s rečan je pa bo namenjeno obravnavi nove vol i lne 
zakonodaje. • J . K. 

Rudnik urana Žirovski vrh, kjer je še pred poldrugim letom vse 
vnelo in bobnelo, danes daje tesnobni vtis mesta strahov. Čepra\ je 
bilo ves ta čas na dlani, da je s kopanjem in predelavo uranove nule 
konec, je republiška vlada šele pred kratkim objavila "osmrtnieo". 
predlog za izdajo zakona o prenehanja z osnutkom zakona. V Četr
tek ga je sprejel družbenopolitični zbor slovenskega parlamenta, do 
kotičnega Sprejetja bo prt teklo še nekaj vode 

Ločuni. ki jim je bil rudnik vsiljen - čeprav so se potiliem SVOJ-
čas z njim tudi ponašali: delavci SO dobro zaslužili, kraj je napredo
val, občinski družbeni proizvod je bil z rudnikom bogatejši za pribli
žno devet odstotkov - so odločitev republike sprejeli z olajšanjem. 
Nevame tovarne, preti katero so v strahu za zdravje najbolj trepetali 
sosedje, ki jih ugodni rezultati študije o vplivu rudnika niso prepri
čali, ne bo več. Vendar pa je ostal drugačen strah. Pri delavcih naj
prej strah pred brezposelnostjo in revščino, pri drugih okoličanih in 
občinskih vodilnih možeh pa predvsem strah, kaj se ho v rudniku 
poslej dogajalo. Rudnik je bil predrag, da bi ga republika pustila 
preprosto zbrisati. Trnuljčico je treba prebuditi iz spanja, polnih 
rudniku, ki so mu šele v zakonskem osnutku dali nalepko "jedrski 
obiekt", naj bi 'morda) dobil poteze, skladišča za trdne ostanke po
sebnih odpadkov ali celo :a radioaktivne odpadke, 

V občini so z efektom strahovanja že lani sprožili močan odpor 
proti morebitnim načrtom republike za preusmeritev rudniških ob
jektov v skladišče ali predelavo odpadkov. Odpor se je ob obravnavi 
osnutka zakona v parlamentu še bolj razplamenel. Poslanci so uspeli 
z nekaterimi ugovori, opuščeni rudnik ne bo jedrski objekt, vlada 
mora v treh mesecih pripraviti zakon o renti zu prebivate* iz rudni
škega okolja, skupščinska telesa in vlada morajo zakon oziroma pri
pombe nanj /ekološko nesporne nadomestne dejavnosti, zdravstven" 
varstvo za zaposlene itd.) dobro premislili. 

Ne bi bilo napak, če bi usodo rudnika še enkrat temeljit" pre
tehtali tudi v škofjeloški občini. Morda že na izredni seji skupščine, 
s katero ima/o predvsem namen piekrižati vladne načne o skladišču 
odpadkov v speči Trnuljčici. Občinski izvršni svet je V SY0)\-program
ske usmeritve decembra 1990. leta res zapisal, da bo v rudniku pre
prečil skladiščenje radioaktivnih ali posebnih odpadkov ter potrdil 
le ekološko sprejemljive nadomestne dejavnosti, vendar pa je nekaj 
vrstic pred tem v poglavju "odpadki" med drugim zapisal tudi. da si 
bo prizadeval za zbiranje koristnih odpadkov m njihovo reclklaio 
ter za sistemsko reševanje posebnih odpadkov z EKO-kemijo. Ko je 
nemški Fischcr lani v rudniku ponudil reciklazo. so Ločani donosno 
proizvodnjo, ki ima prihodnost, gladko zavrnili 

Očitno je problem v tem. da v škofjeloški občini ne vedo, kaj bi 
radi. Dolgoročnega smerokaza razvoja nimajo. Če je njihova smer 
turistično gospodarstvo - program razvoja turizma so decembra spre
jeli z enoletno zamudo - in čc so ugotovili, da bodo od tega nekoč 
lahko živeli, karšnegakoli odlagališča odpadkov resnično ne morejo 
dovolili. Še tako bo trajalo desetletni, da se bo Skofja Loku otresla 
negativne asociacije na tiranski rudnik ter : okolico postala vabljiva 
turistična točka In če pot v turizem, brez umazane industrije, drži 
(po odlašanju preselitve l.l"H-jeve Orot/jarnc in livarne ter klavnice 
iz mestnega jedra je dvom najbrž dopusten >, hi morah izrabiti vpli
vne ljudi, ki jih imajo v republiških vrhovih i/.oran Thaler, namest
nik zunanjega ministra, Emil Milan Piniar. predsednik vlade v sen
ci, Viktor Žakelj, predsednik socialisnn. vsi \o tudi poslanci, čc 
omenimo le nekatere najbolj vidne). Zoran Thaler, denimo, \< 
davno tega zavzemal, da bi v občini oblikovali poseben "štab" za ko
ordinacijo z republiko, se tako rekoč ponujal. Ločani očitno potre
bujejo svoje poslance le tedaj, ko sami tako presodijo. 

Če pa je zagledanost v turizem (kmetijstvo in drobno obrt) le 
trenutna muha iz predvolilnih obljub političnih strank, pravi zaslu
žek pa še naprej ostaja v industriji, bi bilo prav in pošteno, da občin
ski vodstveniki to tudi povedo. In potem morda tudi misel na prede
lavo ali skladiščenje odpadkov ne bi bila tako zelo bogokletna Jest -
ničanom je (potihem) že žal za milijoni tolarjev, ki se z odpadki 
peljejo na Finsko. Tuja strokovna literatura o "odpadkovni industri
ji''priča o dosežkih sodobne tehnologije tudi na področju ekologije. 
Vprašanje, koliko jo Ločani berejo. Republiški "ekološki" minister 
Miha Jazbinšek iz stranke zelenih, ki Škof jo Loko tudi kot projek
tant dokaj dobro pozna, jo gotovo bere. sicer ne bi za opuščeni tiran
ski rudnik predlagal skladiščen/a trdnih posebnih odpadkov. Ali pa 
so v republiki res sami zlobneži, ki bi Ločanc radi pomorili' 

T o m a ž Teran, predsednik S D S S Trž ič 

Z novim poletom nad težave 
Tržič, 18. januarja - Na izrednem občnem zboru pred dobrim me
secem so tržiški socialdemokrati izbrali novo vodstvo. Novi pred
sednik Tomaž Teran za Gorenjski glas predstavlja program dela 
svoje stranke v bližnji prihodnosti. Večerni pogovori z uglednimi 
gosti so tudi priložnost za pridobivanje novih članov. 

Kdaj je bila ustanovljena SDSS Tržič in koliko 
članov je imela na začetku svojega delovanja? 

T E R A N : »Ze pred zadnjimi volitvami smo 
se tržiški socialdemokrati združili v stranko, ki 
je delovala v okviru Demosa. Začeli smo z manj 
kot deset člani, katerih aktivnost je po volitvah 
u p a d l a « 

Sedaj torej oživljate dejavnost stranke nano
vo? 

T E R A N : »Sredi decembra lani smo sklica
li izredni občni zbor. na katerem smo izvol i l i novo vodstvo. Takrat 
so mi zaupali predsedniško dolžnost, v predsedstvu pa so še štirje 
člani. Skupaj smo oblikovali program dela v prihodnosti. Najpo
membnejša naloga bo zahteva občinski vladi za sprejem socialnega 
programa, saj nizke plače in velika brezposelnost prinašata števil
ne probleme. Naša stališča glede reševanja težav bomo občinski 
skupščini posredovali prek svojega delegata, ki ga bomo vabili na 
razširjene seje predsedstva stranke. Zaradi osipa članstva bo eden 
od pomembnih ciljev tudi pridobivanje novih članov. Sedaj j im 
imamo nekaj manj kot dvajset, vendar upamo, da j ih bo že po da
našnjem socialdemokratskem večeru več. Povedal bi še, da imamo 
od prejšnjega tedna v nekdanji pisarni Demosa na občini uradne 
ure za obiskovalce vsako sredo med 13. in 15. uro, ob petkih pa 
med 9. in 11. uro. Poklicati nas je moč tudi na telefonsko številko 
52-388.« 

Bodo današnjemu večeru sledili pogovori še z drugimi gosti? 
T E R A N : »Današnji večer, pa tudi popoldanski pogovor z dr. 

Pučnikom na tržiškem radiu, je pokazal precej zanimanja ljudi za 
našo dejavnost. Zalo bomo vsak mesec skušali organizirati podob
no srečanje. Udeležence bomo na lak način seznanjali s svojim 
programom in si prizadevali za pridobivanje novih članov. Glede 
volitev misl im, da bi morali č imprej določiti datum zanje, saj se s 
čakanjem položaj le s l a b š a . « • Stojan Saje 



G O R E N J S K I K R A J I I N L J U D J E 
UREJA: ANDREJ ŽALAR 

Čigave so luči? 
Spet ena potrditev, kako prav hi hilo, če hi se pri načrto

vanju, reševanju problemov... najprej posvetovali, ali pa vsaj 
seznanili, kako stvari rešujejo pri sosedu. Tako se na primer 
ne bi moglo zgoditi, kar se dogaja zdaj, da imajo krajani v 
spodnjem delu Gorenjske zaradi drage elektrike, ki jo morajo 
plačevati krajevne skupnosti, največkrat bolj temno zimsko 
nočno pot do doma. V zgornjem delu Gorenjske sicer zaradi 
tega, ker krajevnim skupnostim tokovino plačuje "občinski 
proračun", seveda prav tako varčujejo, vendar pa se jim ne 
dogaja, da bi bila v sosednji krajevni skupnosti tema, v drugi 
pa vse razsvetljeno. 

V jeseniški občini je javna razsvetljava oziroma tokovina 
krajevnih skupnosti breme občinskega proračuna oziroma 
prejšnje komunalne skupnosti že najmanj 15 let. V radovljiški 
občini so se za to odločili letos, ko so sklenili pogodbo z Elek-
tro Kranj in Žirovnica. Zanimiv pa je tudi odgovor strokovne
ga delavca v občini v zgornjem delu Gorenjske, zakaj tako. 

"Lokalna oblast mora poskrbeti, da bo krajan do stvari, 
za katere skrbi država (šolstvo, zdravstvo, promet, sociala, de
lo...) varno prišel. Mislim, da bi to moral biti tudi eden osnov
nih ciljev sedanje demokracije v državi Sloveniji... Nekdo pa 
je v šali potem dodal: če že plačujemo davke, potem jih ne pla-
čujmo v temi! # A. /alar 

Zbor krajanov v Poljanah 

Dogovor za gradnjo kanalizacije 
Poljane, 19. januarja - Potem ko so na zboru krajanov v Polja
nah v nedeljo dopoldne potrdili poročilo delegata v zboru krajev
nih skupnosti občinske skupščine in se seznanili z uresničeva
njem lanskega programa KS ter potrdili program za letos (razre
šili pa so tudi enega člana sveta KS in v svet imenovali novega), 
je bila osrednja točka Dogovor o gradnji kanalizacije. 

N o v o vodstvo krajevne skupnosti si je že ob izvol i tv i za
stavilo c i l j , da v krajevni skupnost i poleg naj raz l ičnejš ih ko
munaln ih in drugih del razreši tudi problem šole in kanal izaci
je. Tako za p o v e č a n j e šole kot za izgradnjo kanalizacije so se 
priprave zače le že pred č a s o m . Tako imajo za kanalizacijo na 
o b m o č j u Poljan, Hotovlje, Predmosta in Dobi j že nač r t e , pr i
dob i l i so lokacijsko dovoljenje, deluje pa tudi že gradbeni od
bor. 

N a zboru v nedeljo krajani na utemeljeno potrebo po za
če tku gradnje niso imeli p r ipomb. Oprede l i l i so se tudi , da bi 
prispevek, k i naj bi ga dala h gradnji glavnega kanalizacijske
ga voda vsaka stanovanjska enota (teh je na o b m o č j u , kjer bi 
zgradi l i kanalizaci jo okrog 200) pobi ra l i sedem let in sicer po 
593 tolarjev na mesec. Oprede l i l i so, da bi za gradnjo u l ičnih 
kanalov 70 odstotkov sredstev prispeval investitor ( K S ) , 30 od
stotkov pa krajani. Tis t i , k i se v akcijo, k i naj bi trajala 7 let, ne 
bi vključili takoj, bi kasneje moral i za pr ik l juček oz i roma iz
gradnjo prispevati polovico več, kot bo znašal sedanji prispe
vek. 

Gradben i odbor ocenjuje, da bo celotna izgradnja veljala 
okrog 11 mil i jonov tolarjev, v kar pa ni všteta izgradnja na naj
težjem odseku in sicer na Ž a g a r j e v e m delu. O d l o č i t e v za tak
šne pogoje, ki so j i h sprejeli na zboru krajanov v nedeljo, pa še 
ne pomeni , da se bo akcija tudi zače la . Gradben i odbor bo na
m r e č podrobno pismeno obraz lož i t ev poslal na vsa stanovanja 
(in tudi las tnikom vikendov), kjer naj bi se kanalizaci ja gradila 
in februarja naj bi se krajani odloč i l i o predlogih gradbenega 
odbora. Č e se bo za predlagane pogoje, pri č e m e r pa odbor to
krat še v finančnem nač r tu ni upoš t eva l za izvedbo akcije tudi 
morebitne d r u ž b e n e p o m o č i , o d l o č i l o vsaj 60 odstotkov vseh, 
ki naj bi vsak mesec prispevali za gradnjo, potem bodo marca 
in apri la z nj imi skleni l i pogodbe za gradnjo kanalizacije. Po
goj za zače tek akcije bo torej 60 odstotkov Z A . • A. Žalar 

Problemi v K S Velesovo 

Nova lokacija za mrliške vežice 
Velesovo, 19. januarja - Po blagoslovitvi lipe v nedeljo dopoldne, 
ki so jo v Adergasu v krajevni skupnosti Velesovo v kranjski ob
čini posadili ob mednarodnem priznanju Slovenije, je bila osred
nja točka na zboru krajanov krajevne skupnosti v dvorani Kul
turnega doma v Adergasu Problematika mrliških vežic. Ker z 
izgradnjo vežic na prvotno opredeljeni lokaciji niso uspeli, so to
krat pristali na drugo. 

K a r p r ib l i žno dobro poldrugo leto so trajala prizadeva
nja v K S Velesovo, da bi na M u r n i k o v i parceli , kjer so najprej 
sanirali tudi odvodnjavanje, lahko zgradi l i mr l i ške vežice. Te 
so obveza, saj so se krajani za gradnjo odloči l i na referendu
mu. Pa se je potem zaradi strokovnega nesoglasja Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne d e d i š č i n e zadeva zapletala, morda 
pa bi se lahko tudi o b č i n a o d l o č n e j e opredel i la v zvezi s pro
blemom, tako da so denar, ki so ga že imel i , sicer nameni l i za 
druge dejavnosti. 

Zdaj pa so se po posvetovanju z Z a v o d o m za varstvo na
ravne in kulturne ded i šč ine v krajevni skupnosti od loč i l i za 
drugo lokacijo, k i je po presoji Zavoda primerna. Gre za Ču-
buljev travnik in krajani so se na zboru tako z razlago o poteku 
dogovarjanja in z novo rešitvijo strinjali. Tako bo v krajevni 
skupnosti letos osrednja akcija izgradnja vežic. Prvi i z računi 
so pokazal i , da bi krajani moral i prispevati po 200 D E M v to
larski protivrednosti in sicer v sedmih obrokih . Nekaj materia
la za gradnjo že imajo, sicer pa naj bi gradnjo ponud i l i naj
bo l j šemu izvajalcu "na k l juč" . • A. Ž. 

Izjava Društva arhitektov Radovljica potrjuje odločitev komisije 

Leski sindrom železniške inercije 
Kadar stroka daje prav diametralno nasprotnim rešitvam v prostoru in se v razlagi "spuš
ča" celo na jeznorit nestrokovni dialog, preostane nestrokovnemu opazovalcu, da si pač mi
sli in se odloča po svoje. 

Radovljica, 20. januarja - Naselje, somestje, promet in povezave je 
bila strokovna tema na posvetu Društva arhitektov Radovljica mi
nuli teden v četrtek v prostorih knjižnice A. T. Linharta v Radovlji
ci. Na strokovni pogovor, kateremu iztočnica in glavni namen je bil 
natečaj in rešitev oziroma opredelitev komisije za razvrstitev pred
loženih rešitev o prometni ureditvi Lesc, smo bili povabljeni tudi 
novinarji. 

Površen , a l i še bolje, s pro
blematiko neseznanjen opazo
valec, pravzaprav ne b i b i l po
sebej pozoren, zakaj se po kon
č a n e m na teča ju , nagrajenih in 
odkupl jenih del ih za prometno 
ureditev Lesc, kjer je b i la zah
teva ohranitev starega jedra in 
le-temu podrejena ureditev 
tranzitnega prometa v Lescah, 
po to l ikem času o tem še pose
bej opredeljuje D r u š t v o arhi
tektov. Razprava, k i je s ledi la 
po ponovni razlagi avtorjev po
sameznih del iz na teča ja , pa je 
pravzaprav po svoje razkr i la 
na jbrž utemeljeno od loč i t ev za 
razpravo v Druš tvu . G l a v n a 
korist strokovnega s rečan ja in 
kakovost, k i jo je le-to odpr lo 
in pokazalo, pa je, da je tokrat 
prometno in v prihodnjo pro
storsko in bivalno razvojno 
ureditev Lesc predstavila kot 
vzorec za še katero rešitev, k i je 

povezana s tako imenovano 
dosedanjo že lezn iško inercijo 
(vztrajnostjo), tej pa bi v tem 
prostoru sedanje radovl j i ške 
o b č i n e lahko rekli tudi kar le
ski s indrom. 

Leščane , tokrat morda še po
sebej predvsem nekatere, sicer 
pa kraj nasploh, že dolgo časa 
burijo razmiš l janja in reši tve 
kr ižanja prometa (cestnega) z 
že lezn ico . Že pred p r ib l i žno 20 
leti, sta se pri p rečkan ju želez
n iške proge predstavljali dve 
reš i tvi : podvoz in nadvoz. Ven
dar je b i l nadvoz potem ovr-
žen , v skupšč in i pa srejeta reši
tev s podvozom. Sedanji nate
čaj z več ino nagrajenih rešitev 
(prva nagrada ni bi la podelje
na) je tudi kot na jvečkra t pono
vljeno in najbolj sprejemljivo 
reši tev o izločitvi tranzitnega 
prometa iz starega jedra opre
del i l podvoz. Poseben odkup 

pa je dobi lo tudi delo z nadvo
zom. Razlaga za ta razlog je b i 
la, da tudi ta rešitev (ne sicer 
to l iko nadvoz, kot ostale v pro
storu) dajejo dobre ideje za na
daljnje opredeljevanje v le-
š k e m prostoru in za o d l o č a n j a 
v zvezi s prostorskim ureja
njem. T a k š n a ocena pa velja 
tudi za vsa druga, nagrajena in 
neodkupljena dela. Nobeno od 
na teča jn ih del n a m r e č v celoti 
ne zadovoljuje (tudi drugo na
grajeno ne), vsa pa imajo vrsto 
idej in smernic, koristnih za 
b o d o č e nač r tova lce . 

Umir jena, strokovna razpra
va, k i je za nadaljnje delo v 
prostorskem opredeljevanju 
dala prednost podvozu (pod 
že lezn i ško progo), pa se je pre
cej razvnela in stroko "spusti
l a " na raven nestrokovnosti in 
besednih izstrelkov, ki pa ven
darle niso povzroči l i pregretja, 
ko je b i lo pojasnjeno, da se ve
č ina Leščanov opredeluje za 
nadvoz. Č e p r a v pravega doka
za ni b i lo , da t akšen rezultat 
razstave na teča jn ih del v Les
cah pomeni pravzaprav vmeša

vanje poli t ike v stroko, je ven< 
darle že samo t akšna izjava 
razpihala tudi strokovno žerja-j 
vico. 

Žogico pa je potem umirili 
ocena, da je čas, ko tudi železni' 
ca ne more biti več "tabu tema* 
Poglobitev železniške proge I 
Lescah bi razrešila nivojsko kri' 
žanje ceste z njo v Lescah, hkra
ti pa z idejnimi rešitvami iz na
tečaja uredila tudi promet s ci
ljem ohranjanja starega jedra 
Društvo je takšno opredelite' 
podprlo, zavedajoč se, da ne gre 
samo za Lesce, ampak sedanji 
Leski sindrom s tem odpira ce
lotno gorenjsko progo, pri kate
ri so zaradi nje še posebno veliki 
problemi v Kranju. Stroka je na 
ta način žogico servirala politi* 
ki; pa ne le radovljiški, ampak; 
kar celotni gorenjski. Hkrati pa 
se je z izjavo o pravilnosti dela 
komisije za natečajne projekte' 
in ob opredelitvi za podvoz ' 
Lescah zavarovala z rezervno 
varianto (če koncept poglobitve 
železniške proge ne bi uspel), ki 
jo bo v korist Leščanov v nadalj
njih postopkih tudi vsestransko' 
predstavila in razložila. • A< 
Žalar 

Konec velike akcije v Besnici 

T e l e f o n i j a j e z a l e p č a s r e š e n a 
P o v k l j u č i t v i d o b r i h 200 novih, k o imajo zdaj v krajevni skupnost i v e č kot 400 telefonov, je brez telefona le š e 
k a k š n i h 10 odstotkov gospodinjstev. 

Besnica, 17. januarja - "Končana je velika akcija in velika zahvala 
gre Janku Potočniku, ki si je od 1988. leta prizadeval, da danes 
lahko ugotavljamo, da smo dobili telefone. Tudi za PTT velja ugo
tovitev, da so se po začetni rahli "nezaupljivosti" potem vključili v 
naša prizadevanja. Še posebej pa bi se radi zahvalili gospodu Kra
marju, ki je bil med akcijo vsak dan z nami. Naj mu zato skromno 
darilo krajša čas v prihodnje." 

Na manjš i svečanos t i v pe
tek ob zak l jučku akcije, k i sta 
se je poleg izvajalca oz i roma 
PTT podjetja in vodstva K S 
ozi roma gradbenega odbora 
ude lež i la tudi predsednik izvrš
nega sveta o b č i n e V l a d i m i r 
M o h o r i č in podpredsednik Pe
ter Orehar, se je zahval i l pred
sednik sveta K S Matevž Kleč. 

Pred zboroom krajanov KS Velesovo je bila najprej svečanost ob 
blagoslovitvi lipe. 

Stane Kramar 

Tako organizacijo in izvedbo 
akcije ter sodelovanje krajanov 
v njej je pohval i l tudi predstav
nik Firme Tela Stane Kramar: 
"Sodeloval sem pri tej akciji ta-

Janko Potočnik 

ko rekoč od začetka in bil po
tem zraven pri vseh majhnih in 
velikih delih. Če primerjam ak
cijo v Besnici, ki se je začela v 
začetku 1989. leta, z drugimi, 
ko sem v zadnjih 15 letih sodelo
val pri gradnji telefonije v razli
čnih krajih Gorenjske, potem 
bil rekel, da je bilo moje delo 
tukaj dokaj lahko. Gradbeni od
bor je ves čas in na vseh področ
jih zelo dobro vodil dela, kraja
ni pa so dobesedno živeli s to 
akcijo. Ni bil problem, če je bilo 

treba zbrati tudi 50 ljudi skupaj. 
In nobenih posebnih težav ni bi
lo pri soglasjih. Zato je bila 
"besniška telefonija" iz kar šte
vilnih akcij, pri katerih sem so
deloval, ena tistih, ki se jih bom 
pravzaprav rad spominjal." 

Da je bila to zelo zahtevna 
akcija, je potem potrdil tudi 
predsednik gradbenega odbora 
Janko Potočnik: "Po vrednosti 
in zahtevnosti je telefonija, s ka
tero smo začeli 1. januarja 1989 
in jo zdaj tudi končali do pogod
benega roka, na primer enako
vredna kar trem petletnim sa
moprispevkom iz obdobja 80-85. 
Pa tudi v primerjavi z drugimi 
deli v minulem več kot desetlet
nem obdobju je bil tokrat za 
krajane to zajeten zalogaj. Š e 
najtežje je bilo, ko smo izvedeli, 
da bodo dela iz načrtovanih 
850.000 D E M po projektu ve
ljala kar 1,7 milijona D E M . 
Znašli smo se v veliki zadregi, 
ali vse skupaj prekiniti, ali pa 
nadaljevati, saj so krajani že 
prispevali denar, mi pa smo ga 
tudi že vezali. Pa smo potem na
daljevali in precej nam je šla 
"na roko" inflacija. Finančno 
akcija sicer še ni sklenjena, ven
dar mislim, da posebnih zaple
tov ne bo več." 

Podobno kot Janko Poto
čnik, gradnjo telefonije v kraje
vni skupnosti ocenjuje tudi 

Rajko Mazi 

Rajko Mazi, ki je v gradbenem 
odboru imel na skrbi predvsem 
Zabukovje in Rakovico . "Do* 
bro se je vse skupaj izteklo. Pri' 
pravljenost krajanov je veliko 
pomagala in mislim, da je bil' 
ravno to tudi spodbuda gradbe
nemu odboru, da v kritičnem 
trenutku 1990. leta, ko smo iz* 
vedeli za ceno, nismo popustili' 
Če bi sodeloval še enkrat v akci
ji? Ne vem, mislim, da je pri ce
stah in drugih podobnih akcijah 
veliko lažje. No, za naprej 
nam prav na cestah dela še 
bo kar tako hitro zmanjkalo 
telefonijo pa smo najbrž za lep 
čas podelali." • A. Žalar 
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Srednji vrh brez telefona 
Gozd Martuljek, januarja - Srednji vrh nad G o z d - M a r t u l j -

kom je najbolj znač i l no visokogorsko naselje v jesenišk i obč in i , 
kjer se vaščan i v e č i n o m a ukvarjajo s kmetijstvom. Vendar pa vas 
sodi v demografsko o g r o ž e n a o b m o č j a in v naslednjih letih tudi 
p r ičaku je širšo p o m o č . Oskrba naselja s pitno vodo je sicer zado
volj iva, vendar je vodovodno omrež je potrebno obnove. Nezado
volj iva pa je oskrba s p o ž a r n o vodo, posebej v z imskem času , ko 
je naselje odrezano od ostalih naselij. 

N a Srednjem vrhu si tudi zelo želijo telefonov, saj imajo sa
mo en telefonski pr ik l juček pa še to v gostinskem loka lu , k i je 
zaprt, in še do tega pr ik l jučka ljudje ne morejo. 

Cesto, k i pelje.na Srednji vrh je delno obnovljena, kanaliza
cije pa nimajo. V prihodnje naj bi torej predvsem zgradil i tele
fonsko omrež je s povezavo na telefonsko centralo v Kranjsk i G o 
ri in d o k o n č a l i dela na edini cestni povezavi Srednjega vrha z 
do l ino . Nujno bi moral i vodovodno omrež je obnovi t i in zgraditi 
hidrant, prav tako pa bi b i l že skrajni čas , da se uredijo tudi hu
dourn ik i na tem o b m o č j u . © D. S. 

Letos telefoni v Ratečah - V jeseniški občini s polletno zakasnitvi) 
uresničujejo srednjeročni program na področju telefonije. Okr ( 1 

600 novih telefonskih priključkov so lani dobili v občini in letos 1 , 1 

bi jih približno prav toliko. Dve veliki akciji se bosta začeli že spf 
mladi in sicer v krajevni skupnosti Mojstrana in Rateče, kjer so * 
prostori za centralo. Na sliki: prostor za novo centralo v RateČal1 

kjer se bo gradnja razvodnega omrežja začela spomladi. - A. Ž. 
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Zavod za usposabljanje invalidne mladine v Kamniku 

Računalniki lajšajo pot 
do zaposlitve 
Da bi tudi mladim invalidom izboljšali zaposlitvene možnosti, v 
Kamniškem Zavodu za usposabljanje invalidne mladine širijo in 
posodabljajo šolske programe. 
Kamnik, 17. januarja - V kamniškem zavodu se na osnovni in srednjih šolah izobražuje nad 150 šolarjev. Glede na usmeritev, naj bi 
čimveč mlajših otrok ostalo v izvornem okolju in se šolalo med vrst
niki, je v tamkajšnji osnovni šoli zdaj manj vpisa, povečan pa je vpis 
n a srednjo šolo. Ta izobražuje administratorje v tri in štiriletnih 
P'ogramih ter elektronike v dve-, tri- in štiriletnih programih. 

Sicer pa je med k a m n i š k i m i go
jenci tudi nekaj naš ih "roja
kov" . Č e izvzamemo oko l i 40 
s redn ješo lcev iz K a m n i k a in 
okol ice , j i h ducat prihaja tudi 
iz petih gorenjskih o b č i n : štirje 

' iz kranjske, po trije iz škofjelo
ške in j e sen i ške , po eden pa iz 
Trž iča in Radovlj ice. Urška 
Humar je doma iz Lesc: » P r v o 
leto v k a m n i š k e m zavodu, kjer 
obiskujem administrativno šo
lo, sem se kar dobro vživela. 

Vsak konec tedna grem domov. 
V šoli pa mi je bi lo pred nedav
nim zelo všeč sodelovanje v iz-

[ Nj ihova srednja šola je zani-
m i y a tudi za zdrahe iz K a m n i -
* a in okol i šk ih krajev; to je in 
tegraciji inval idov v ob i ča jno 
?kolje samo v pr id . M e d stotni-
J° zavodovih s rednješo lcev je 
Kar 40 zdravih. Šolanje na za

hodu je n a m r e č enako rednim 
Programom srednjih šol, pr i la
gojeni so le številčni normativi 
,r> nekatere metode učenja . 

» G l e d e na trend, da mlajši 
o t | "oc i č imdl je ostanejo v do
mačem okol ju , si prizadevamo 
v Ljubljani odpreti d is locirano 
^ n oto zavoda, k i bo to olajšala . 
v enem večjih mest pa bi osno-

V a ) i stanovanjsko skupino sta
r i h , k i se šo la jo , da bi v pr id 
v?cje samostojnosti in vživlja-
n J a v ob i ča jno življenje prebi
l i v s t anovan j ih ,« nam je po
sedal direktor zavoda Davor 
°°ni inkuš. »Tu r a č u n a m o na 

sredstva, k i so se zbrala z odku
pom d r u ž b e n i h stanovanj, de
loma pa tudi z izpraznjenimi 

stanovanji J A . Ducat na š ih 
otrok se že šola v b l ižnjem 
s r edn je šo l skem centru v K a m 
niku - o tovrstni integraciji pr i 
pravljamo tudi raziskavo. Sicer 
pa m o ž n o s t i naš ih otrok, zlasti 
na p o d r o č j u zaposlovanja, sku
š a m o poveča t i tudi s posodo
bljenimi programi in opremo 
šole . V dveh letih smo opremi l i 
dve r ačuna ln i šk i uč i ln ic i , z ra
č u n a l n i š k i m opismenjevanjem 
z a č e n j a m o že pri o s n o v n o š o l 
cih , sprva kot s terapijo, v sred
nji šoli pa smo tudi vkl jučeni v 
projekt r a č u n a l n i š k e g a usposa
bljanja. M o ž n o s t i za zaposlo
vanje naš ih otrok še niso tako 
slabe, kot bi p r ičakova l i glede 
na s p l o š n o stanje, saj se je za
nje doslej naš lo delo zlasti v 
okvi ru inva l idsk ih d ruš tev , de
nimo, zveze paraplegikov in 
d ruš tev za cerebralno paral izo, 
predvsem za administrativne 
pokl ice , medtem ko naši elek
troniki težje pridejo do de l a .« 

Po šo lan ju se nekateri odlo
čijo tudi za š tud i j , čep rav j i m je 
zaradi arhitektonskih ovir 
manj dostopen. D v a inval ida 
stanujeta v zavodu in š t u d i r a t a 
v Ljubl jani , tam pa imajo v sta
novanjski skupnosti zveze pa
raplegikov tudi skupino štu
dentov. M e d šo lan jem v sred
nji šoli pa j i m skuša jo zlasti s 
šir jenjem znanj o m o g o č i t i , da 
se bodo v življenju lažje znaš l i . 

» P o l e g vključi tve v srednje
šolski projekt r a č u n a l n i š k e g a 
usposabljanja (po p o č i t n i c a h 
se z a č n e intenzivni tečaj podje
tja Grad ) smo letos v prvih le-

^oslej 500 zahtevkov za odkup stanovanj 

Železarna bo sama upravljala 
s svojimi stanovanji 
pšenice , 16. januarja - Vanja Simeonov je vodja oddelka za stano-

nja v jesen išk i Že leza rn i in v teh mesecih ima njen oddelek 
30<Y\e^ dela z vlogami za odkup stanovanj. Ž e l e z a r n a razpolaga s 

°0 stanovanji, ki so vsa v j e sen i šk i obč in i , 3.000 stanovanj pa 
Pomeni 55 odstotkov vsega stanovanjskega sklada v obč in i . 

»V Železarni si žel imo, da bi 
sami razpolagali in upravljali 
ter vzdrževali s stanovanjskim 
fondom, ki ga ima Železarna,« 
pravi Vanja Simeonov. » S m o 
že pred registracijo nove služ
be, ki bo ustanovljena najkas
neje do konca marca. Z Do-
minvestom, ki je doslej upra
vljal z vsem stanovanjskim 
skladom v občini, se dogovarja
mo predvsem o tem, kako bo z 
upravljanjem v tistih stano
vanjskih objektih, kjer nismo 
lastniki vseh stanovanj. Z Do-
minvestom načrtujemo, da bi 
oni prevzeli nekaj računalniške 
obdelave in drugih poslov - te 

°govore pa naj bi sklenili do 30. marca. 
. V Že leza rn i smo p r e p r i č a n i , da nova s lužba pomeni večjo ra-

s l ? n a l ' z a c i j o pri upravljanju s tem ogromnim stanovanjskim 
a d o m , obenem pa bomo lahko zaposl i l i tiste delavce Železar -

Q

e < ki so zdaj brez dela ali na čakan ju na delo doma, dobivajo pa 
sebne dohodke. N e nazadnje bo pr iš lo tudi do zdrave in zažele-

, e konkurence. 
sta V S e m stanovanjskem fondu je p r ib l i žno 30 odstotkov zelo 
p r

r ^ a stanovanjskega fonda, za katerega pa mis l imo, da bi ga 
nov 1 1 V s k , a d n a O D Č i n o i n D i b i , a namenjena z a socialna sta

nja ali z a č a s n a stanovanja. 
n

 v . Ž e l e z a r n i smo doslej sprejeli 500 zahtevkov za odkup sta-
k " V a r i J in skleni l i 300 pogodb. V pr ib l i žno 80 odstotkih bodo 
c

 p C l Poravnavali nakup v enkratnem znesku, 20 odstotkov kup-
d 0

 p a . s e J e od loč i lo za odkup na obroke v kar na jkra jšem roku -
Petih let. P r i čaku jemo, da bodo zahtevki še prihajali in da bo-

v » „ \ d v e n , c t i n prodal i po lovico stanovanj že lezarskega stano
v s k e g a sklada 
ti se k i m r n a i ° denarja in stanovanj ne bodo mogli odkup i -
° o s i ? ' 0 b ° J ' J ° ' kaj j ih kot najemnike čaka . V šestih mesecih bo-

k l e n j e n e tudi najemne pogodbe, vsem najemnikom pa tudi 
dej " z a 8 ° t a v l j a , da se najemnina ne sme s p r e m i n j a t i . « * D . Se-

a n J a Simeonov 

Računalniki tudi invalidom odpirajo vrata v svet. 

tn ik ih začeli z uvajanjem tako 
imenovanih izbi rnih vseb in ,« 
je dejala ravnateljica zavodske 
srednje šole Saša Markovič. 

bi rn ih vsebinah. Sodelovala 
sem pr i a r anž i r an ju v zabavni 
g lasbi .« 

» Z a teden dni smo prekin i l i s 
poukom in izvedli pet teča jev: 
r a č u n a l n i š k e g a in fotografske
ga, filmskega, v video delavnici 
so posneli lasten f i lm, pri aran
ž i ranju v zabavni glasbi so sa
mi snemali kaseto, v Bohinju 
pa so se privajali samostojne
mu akt ivnemu življenju v nara
v i . Ža l so moral i otroci te teča
je sami p lača t i , učitelji , k i so 
sodelovali pri njihovem izvaja
nju, pa so to storil i brez plači 
la. O m e n i m naj še eno novost: 
za u č e n c e prvih letnikov smo 
letos uvedl i n e k a k š n e treninge 
učenja . Pri dodatnih dveh urah 
tedensko dobijo s rednješo lc i 
navodi la , kako se hitreje, lažje 
in uč inkov i te je uči t i .« 

Z a v o d je sicer nedavno ob
novljen, šola pa bi b i la obnove 
zelo potrebna. V tri letnih sred
njih šo lah je po besedah Saše 
M a r k o v i č dan velik poudarek 
p r a k t i č n e m u pouku , m o ž n o s t i 
zanj pa so premajhne. Name
sto treh delavnic bi j i h potrebo
val i še enkrat več. 

Učenc i v k a m n i š k e m zavodu 
pa ta čas živijo v p r i č akovan ju 
poč i tn i c , k i se zanje začen ja jo 
teden dni prej kot Gorenjcem. 

Radenko Lazič iz Kranja pa 
je v K a m n i k u že veteran. 
» K o n č u j e m tretji letnik srednje 
šole za elektronike in šo lanje se 
s tem zame k o n č a . Ne vem še, 

kje se bom zaposl i l , najraje b i 
se v kranjski Iskri. D o m o v v 
Kran j odhajam, kol ikokrat že
l i m , saj sem zelo samostojen. 
Pri hoji si pomagam z oporni 
cama, zmorem pa tudi brez. 
M e d poč i t n i cami bi šel rad bo
disi domov bodisi s prijatelji iz 
zavoda v Semič . Po p o č i t n i c a h 
pa z a č n e m z r a č u n a l n i š k i m te
ča jem.« • D . Z . Žlebir, foto: 
J . Cigler 

Več za zdravstveno varstvo 
Tržič, 17. januarja - Lan i so v tržiški obč in i nač r tova l i za uresni
čevanje programa zdravstvenega varstva nekaj več kot 5,7 mil i jo
na tolarjev. N a osnovi sprejete 0,53-odstotne stopnje prispevka iz 
osebnih dohodkov so zbral i manj kot 4,5 mil i jona tolarjev, kar je 
o m o g o č i l o le 78-odstotno pokritje plana. Raz l iko med zd ružen i 
mi sredstvi in r e sn i čno porabo so zato moral i pokri t i s prerazpo
reditvijo denarja v p r o r a č u n u . 

Glede na take razmere je oddelek za gospodarstvo in d ruž 
bene dejavnosti predlagal i zv r šnemu svetu tržiške obč inske skup
šč ine , da v tržiški obč in i sprejmejo do uveljavitve nove zdravstve
ne zakonodaje najvišjo dovoljeno, 0,66-odstotno prispevno stop
njo. Ko t so skleni l i na seji izvršnega sveta pred dnevi , bodo pred
log od loka o zagotavljanju sredstev za zdravstveno varstvo v ob
čini Trž ič od 1. 1. 1992 dalje uvrstil i na izredno zasedanje skup
šč inskih zborov še pred koncem j a n u a r j a . * S. Saje 

Višje cene v vrtcih 
Tržič, 15. januarja - V vzgojno-varstveni organizaciji T o n č k e M o -
korelove v Tržiču so i z računa l i , da s potrjeno ekonomsko ceno v 
novembru 1991 ne morejo več dohajati p o v e č a n i h s t roškov po
slovanja. Zato so predlagali t r ž i škemu i zv r šnemu svetu, da j i m 
odobr i 20-odstotno povečan je cen z veljavnostjo od 1. 1. 1992 da
lje. G lede na predvidevanja za slab poslovni rezultat te organiza
cije v letu 1991 je izvršni svet poudar i l potrebo po sprotnem us
klajevanju cen z rastjo s t roškov . Strinjal se je s predlaganim po
večan jem cen v vrtcih, za večje pod raž i t ve pa je meni l , da bi 
lahko povzroč i l e manjši obisk vrtcev. • S. S. 

D E L A V S K I O D V E T N I K O D G O V A R J A 

Pravice obrtnikov do socialnovarstvenih pomoči 
Vprašanje: 
Pred letom dni mi je prenehalo delovno razmerje v podjetju, kjer 
sem bil zaposlen 15 let. Ker nisem našel druge zaposlitve, sem se 
odločil za samostojno obrt. V ta namen sem najel več posojil, ki 
pa me zdaj - poleg drugih obveznosti • tako močno bremenijo, da 
bom najbrž prisiljen obrt vrniti. Ker žena ni zaposlena, imam pa 
dva mladoletna otroka, sem v izredno težkem materialnem polo
žaju. Zato sem na Centru za socialno delo zaprosil za socialno 
pomoč in za otroški dodatek, vendar je bila prošnja zavrnjena z 
utemeljitvijo, da samostojni obrtniki do socialnovarstvenih po
moči niso upravičeni. 
Odgovor: 

D o socialne p o m o č i je v smislu Samoupravnega sporazu
ma o u resn ičevan ju socialnovarstvenih pravic (Ur . list RS št. 
27/89) up rav i čen tisti o b č a n , k i si s svojim delom in sredstvi ne 
more zagotavljati minimalne socialne varnosti . Sporazum daje 
enake pravice vsem o b č a n o m , torej tudi obr tn ikom, vendar 
pod pogojem, da so izpolnjeni zahtevani pogoji . U p r a v i č e n o s t 
do socialne p o m o č i in do d r u g i č socialnovarstvenih pravic je 
d o l ž n a pristojna s lužba v vsakem primeru n a t a n č n o preveriti. 

V pr imeru, če je vlagatelj zahteve za dodelitev p o m o č i 
obr tn ikom, se pravi loma predpostavlja, da obrtnik s svojo de
javnostjo lahko zagotavlja sebi in svoji d ruž in i socialno var
nost. Zato se skladno z veljavnimi navodi l i v teh pr imerih izve
de poseben postopek, v katerem se še posebej pozorno ugota
vlja up rav i čenos t do d r u ž b e n e p o m o č i . Podatki , k i j i h obrtnik 
navaja v svojem dohodku in ki s luži jo kot d a v č n a osnova, na
m r e č ne morejo biti edina podlaga za presojo gmotnih razmer 
v d ruž in i zasebnega obrtnika, ampak se le-te ugotavljajo ob 
upoš t evan ju dejanskega materialnega položa ja . A l i d r u g a č e 
povedano: za ugotavljanje up rav ičenos t i obrtnika do teh po
moč i se uporabljajo zaostrena merila. 

V danem primeru pa ocenjujemo, da bi obrtnik lahko 
u p r a v i č e n o zahteval denarno p o m o č in o t rošk i dodatek, če so 
razmere dejansko take kot navaja. O b tem opozarjamo še na 
do loč i l o 62. č lena SaS, po katerem je otrok up rav i čen do po
moč i ( = o t ro škega dodatka) le, če stvarni mesečn i dohodek na 
d r u ž i n s k e g a č l ana ne presega 43 odstotkov čis tega osebnega 
dohodka na zaposlenega v gospodarstvu Republ ike Slovenije. 
Pravna služba Sveta kranjskih Sindikatov Breda Milic, dipl. iur. 

V E S T I 

Invalidi o socialnih zakonih 
Osnutek zakona o socialnem varstvu, k i je b i l pred krat

k i m na dnevnem redu slovenske s k u p š č i n e , je vzela pod drob
nogled tudi s k u p š č i n s k a komisi ja za vprašan ja inval idov. Pred
stavniki inval idov so oceni l i , da so starejši ljudje in težje priza
deti inval id i v osnutku zakona pr ikra j šan i in opozor i l i , naj bi 
ne bi la iz novega zakona i z p u š č e n a nobena od doslej veljavnih 
pravic inval idov. O p o z o r i l i so na prenizke dodatke za l judi , k i 
so odvisni od p o m o č i drugih, na m o ž n o s t razšir i tve ugodnosti 
pri prevozih in m o ž n o s t i , da se tudi inval id i lahko o b č a s n o 
ukvarjajo z de lom za zas lužek . 

O zakonu o d ruž in sk ih dajatvah pa so dejali, da bi moral 
biti oprt na demografsko pol i t iko . T a k š e n , kot je sedaj v osnut
ku , bi b i l lahko del zakona o socialnem varstvu. 

Zajamčena plača naj bo višja 
S k u p š č i n a sveta kranjskih sindikatov je od slovenske vla

de zahtevala, da do loč i višji znesek za j amčenega osebnega do
hodka , k i zdaj z n a š a bruto 9.300 tolarjev. Zahtevo utemeljujejo 
z d o l o č i l o m zakona, po katerem se morajo z a j a m č e n e p lače 
poveča t i pravi loma dvakrat letno, če pa je rast m e s e č n i h ži
vljenjskih s t roškov v dveh zaporednih mesecih višja kot pet 
odstotkov, pa tudi večkra t . V minu l ih dveh mesecih pa so ži
vljenjski s troški poskoč i l i za več kot pet odstotkov. Druga ute
meljitev pa sloni na primerjavi med za j amčen im in najnižj im 
i zhod i ščn im dohodkom iz kolektivne pogodbe za gospodar
stvo. Slednji je 1. oktobra znaša l 12.031 tolarjev, 1. novembra 
14.367 in 1. decembra že 16.686 tolarjev. Oktobra je torej razli
ka med i z h o d i š č n o in z a j a m č e n o p l a č o znaša l a o k o l i 29 odsto
tkov, novembra oko l i 54 odstotkov in decembra že 79 odsto
tkov. Kranjsk i s indikat i zahtevajo t ako j šn jo do loč i tev višje za
j a m č e n e p lače , od katere je odvisno večje število zaposlenih 
delavcev. Vemo pa tudi , da se nanj vežejo tudi š tevi lne social
ne dajatve. 

Vrednost stanovanja: točka 75,33 tolarja 
V Uradnem listu Republ ike Slovenije št. 2 /92, k i je izšel v 

petek, 17. januarja, je začela veljati nova vrednost t očke , po
membne za odkup stanovanj. T o č k a je žTlaj vredna 75,33 tolar
ja . 

V treh mesecih, ko l iko r velja novi stanovanjski zakon, se 
je vrednost t očke poveča l a tretjič. Najprej je od 19. oktobra do 
19. novembra znaša l a 66.60 tolarja in ujeti jo je hotela večina 
interesentov za odkup d r u ž b e n i h stanovanj. Novembra se je 
poveča l a na 72,16 tolarja in ves december ter še polovico janu
arja ohranila to vrednost. 

S t o l p e c z a u p o k o j e n c e 

Kranj, 21. januarja - D r u š t v o upokojencev Kranj prireja skupaj 
z organizacijo R d e č e g a križa predavanje o negi bo ln ika . V pe
tek, 24. januarja, ob 17. uri bo v ve l ik i dvorani d ruš tva na 
Tomšičev i 4 predavala višja medicinska sestra Rajka Zupan . 
Vabljeni č lani d ruš tva in drugi upokojenci , k i j i h to zanima. 
Vstopnine ni . Jutr i , 22. januarja, ob 16. ur i , pa bodo pr ikazal i 
video posnetke lanskih š p o r t n i h uspehov. 
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Svetovanje po telefonu 213-581 
Center za socialno delo uvaja svetovanje po telefonu. Pokl iče
te lahko vsak ponedeljek, torek, če t r tek in petek od 16. do 18. 
ure po telefonu 213-581. Svetujejo Darja, L id i j a , Barbara in 
Mojca . Anonimnos t z a j e m č e n a . 



Delavci pri zasebnih delodajalcih 
V naše s indikalne pisarne prihaja vse več delavcev, zaposle

nih pri obr tn ik ih in zasebnih podjetnikih. Iz pogovorov z nj imi 
ugotavljamo, fla prihaja do pogostih krši tev zlasti v gostinstvu in 
pri zasebnih trgovcih. Delavc i pristajajo na vse, da bi ohrani l i za
poslitev, č ep rav zanje od 29. novembra lani velja kolekt ivna po
godba med delavci in zasebnimi delodajalci , pogodbe o zaposl i
tvi , k i jo skleneta, pa morajo biti z njo usklajene. D a bi vsaj 
delno odpravi l i brezpravje in stiske teh delavcev, v o b m o č n e m 
svobodnem sindikatu na Gorenjskem n a č r t u j e m o sklic delovnih 
pogovorov z obrtnimi zd ružen j i , de lovnimi in špekc i j ami , uprav
n imi organi, odgovornimi za to p o d r o č j e , ter d a v č n i m i upravami. 
Te institucije ne odigrajo v zadostni meri svojih vlog na p o d r o č j u 
spremljanja in nadzora sklenjenih delovnih pogodb. 

Delavce, zaposlene pri zasebnikih , pa vabimo, da se včlani te 
v sindikat obrtnih delavcev Slovenije, kajti organizirani v m o č n o 
s indikalno organizacijo boste lahko uč inkov i to zašč i ten i . Včlani
te se lahko v vseh s ind ika ln ih pisarnah na Gorenjskem al i pa iz
polnite p r i l oženo izjavo in jo poš l je te na naslov: Območna orga
nizacija svobodnih sindikatov Gorenjske, Škofja Loka, Kidričeva 1. 
• Milena Sitar 

I Z J A V A 
Podpisani(a) 

rojen (a) 

zaposlen(a) 
(ime in kra] podjetja, organizacije, ustanove) 

stanujoč(a) 
izjavljam, da želim (p)ostati član(ica) sindikata 
o b r t n i h d e l a v c e v S l o v e n i j e 
Sprejemam statut in program sindikata, v katerega se včlanjujem, in 
Zveze svobodnih sindikatov Slovenije. 

Podpis 
V dne 

Le dva inšpektorja dela 
N a analizo O b m o č n e organizacije svobodnih sindikatov za 

Gorenjsko o u re sn ičevan ju kolekt ivnih pogodb so svoj odgovor 
poslal i iz gorenjskih inšpekc i j sk ih s lužb . V anal iz i j i m je b i l na
m r e č izrečen oč i tek , da so organi inšpekc i j neuč inkov i t i in da v 
praksi manjka nadzora nad izvajanjem delovnopravne zakono
daje in d o l o č b kolektivne pogodbe. 

Uprava inšpekc i j sk ih s lužb za Gorenjsko je na to odgovori
la, da imajo sistemizirana štiri delovna mesta inšpek tor jev dela, 
in sicer dve s p o d r o č j a nadzora nad de lovnimi razmerji in dve za 
nadzor nad varstvom pri delu. Z ustreznimi kadri imajo zasedeni 
le dve delovni mesti, i n špek to r j a pa izvajata nadzor nad var
stvom pri delu, navzoča sta v komisi jah za obrt i in v komisi jskih 
ogledih za podjetja, kjer sta zadnje čase sp r i čo p o v e č a n e g a usta
navljanja zasebnih podjetij in obratovalnic zasedena 85-odstot
no. Le o b č a s n o in v z m a n j š a n e m obsegu pa nadzirata predpise s 
p o d r o č j a delovnih razmerij in še to v e č i n o m a pri zasebnikih. 
Skušal i so odpreti še eno delovno mesto inšpek to r j a dela za po
d roč je delovnih razmerij, vendar razpis lani ni uspel. Ponovi l i ga 
bodo v zače tku tega leta. V zvezi s tem tudi obljubljajo, da bodo 
organizi ra l i delovne razgovore s s indikat i in začeli tudi sistemski 
nadzor nad delovt iopravnimi razmerji. 

Sindikalnim zaupnikom v podjetjih 
M n o g i delavci in s ind ika ln i zaupnik i se o b r a č a j o na nas z 

vprašan j i o kompetentnosti vodstev podjetij do enostranskega 
spreminjanja (zniževanja) ravni p lač , dogovorjenih v kolekt ivni 
pogodbi . Take spremembe, še posebej, če gredo na š k o d o delav
cev, se lahko sprejemajo le ob soglasju obeh podpisn ikov podje
tn iške kolektivne pogodbe, se pravi poslovodstva in sindikata. 

V s indikat ih se zavedamo težkega finančnega po loža ja pod
jetij, zavedamo pa se tudi posledic interventne zakonodaje, k i 
omejuje izplači la . Resno se zavedamo, da so i zp lačan i osebni do
hodk i že padl i na raven, ko ne zagotavljajo več č loveka vrednega 
življenja. 

V podjetjih naj s indikat i znova začne jo s pogajanji. O d vod
stev naj pr idobi jo konkretne i z r ačune , iz katerih bo razvidna ra
ven i zp l ačan ih osebnih dohodkov po tarifnih razredih, v iš ina 
mase, k i jo omejuje zakon o p l a č a h iz leta 1991, ter predlog vod
stva za nač in izplači la razlike do i zhod i ščn ih p lač po kolekt ivni 
pogodbi . T i podatki bodo osnova za pogajanja, v katerih bo so
delovala tudi strokovna s lužba Z S S S za Gorenjsko. Tako bomo 
dosegli d ia log z vodstvi, tako si predstavljamo industrijsko de
mokraci jo. • Sandi Bartol 

Območna organizacija sindikatov Gorenjske ponovno vabi k 
sodelovanju 

DIPLOMIRANEGA PRAVNIKA 
za delo v sindikalni izpostavi na Jesenicah. 
Od kandidata pričakujemo najmanj dve leti delovnih izku
šenj s področja delovno pravnih razmerij. Delovno razmerje 
bo sklenjeno za nedoločen čas. Vloge pošljite v 15 dneh na 
naslov: Območna organizacija sindikatov Gorenjske, Škofja 
Loka, Kidričeva 1. 
O izbiri bomo kandidata obvestili v 15 dneh po končanem 
zbiranju prijav. 

Sindikalna lista 
1. Dnevnice Januar 
- cela dnevnica (nad 12 ur do vk l jučno 24 ur odsotnosti) 

1.248 S L T 
- p o l o v i č n a dnevnica (nad 8 do 12 ur odsotnosti) 658 S L T 
- z n i ž a n a dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje z a č n e 
dve uri pred z a č e t k o m delavnika in k o n č a 2 uri po njem) 

462 S L T 
2. Kilometrina 12 S L T 
3. Ločeno življenje 13.014 S L T 
4. Prenočišče (z r a č u n o m , če pa ne p red lož i r a č u n a , dobi) 

446 S L T 
5. Regres za prehrano 2.647 S L T 
po Sp lošn i kolekt ivni pogodbi m e s e č n o 

Metod Staroverski, sindikalist v Plamenu Kropa 

O B M O Č N A 
ORGANIZACIJA 
ZA GORENJSKO 

Socialni sporazum 

Da, a pogoje postavlja tudi 

sindikat 
V slovenskem medijskem prostoru in na š tevi lnih delov

n ih sestankih se pojavlja za naše razmere nov dokument, k i se 
mu reče socialni sporazum ali socialni pakt. Podpisal i naj bi 
ga vlada, zbornica in sindikat . 

Socia lno partnerstvo je sicer lastno d e ž e l a m z uveljavlje
no po l i t i čno in industrijsko demokraci jo in urejeno socialno 
d r u ž b o . Prve ocene sindikatov pa so, da predlog vlade za so
cia lno partnerstvo še ne pomeni sistema za reševanje d r u ž b e 
nih in socia lnih problemov. Resn ičn i interes po uveljavljanju 
socialnega partnerstva smo v naš ih razmerah kazal i doslej le 
s indikat i . Tako smo že v zače tku lanskega leta v svobodnih 
s indikat ih Gorenjske, konkretneje v Škofji L o k i , da l i obč insk i 
v lad i predlog za podpis dogovora o sodelovanju oz i roma so
c ia ln i sporazum, kjer bi v interesu delavcev soobl ikoval i po l i 
t iko zaposlovanja, delitve, predvsem pa cenovno pol i t iko ko
munaln ih storitev, najemnin ter stanarin, k i so v pristojnosti 
obč in . 

M o g o č e tudi zaradi nam neznanih predsodkov o b č i n s k e 
vlade do svobodnih sindikatov do sporazuma ni pr i š lo . C e l o 
več, prekinjena je b i la vsaka komunikaci ja z nami. K l j u b več
kratnim poskusom za sodelovanje je b i l odgovor kratek, kate
g o r i č e n : " N i m a m o se s s indikat i kaj sporazumevati , pogaja
t i . " Žel jo sindikata so jemal i kot grdo navado bivšega rež ima . 
O č i t n o so imeli d r u g a č n e namene. Posledica takega odnosa je 
dejstvo, da škofjeloški delavci trenutno p laču je jo da l eč najvi
šjo stanarino v Slovenij i , pa tudi cene komuna ln ih storitev so 
v samem vrhu lestvice s lovenskih obč in . 

N i č d r u g a č e ni b i lo na ravni republike. Postopno uvaja
nje t ržn ih pogojev gospodarjenja ni podprto s t r žn im gospo
darstvom in naš im razmeram pri lagojenimi socia ln imi pro
grami. Nasprotno. O d l o č i t v e , k i j i h sprejemata vlada in parla
ment, na jvečkra t potiskajo zaposlene in druge najbolj og rože 
ne kategorije prebivalstva v vedno slabši materialni , socialni 
in pravni po loža j , ne da b i pr i njihovem sprejemanju delavci 
in s indikat i imel i kak r šenko l i vp l iv , al i pa je ta neznaten. Svo
bodni s indikat i smo izvršni svet že večkra t javno opozor i l i na 
čeda l je s labši gmotni in socialni po loža j delavcev. Vel ik pa
dec kupne moči prebivalstva, n e z a d r ž n o n a r a š č a n j e cen os
novnih življenjskih proizvodov in energije ter zamrznitev p lač 
bodo po n a š e m mnenju pripel jal i Slovenijo na rob gospodar
skega in socialnega z loma. Vsega obsojanja je n a m r e č vredna 
po l i t ika , k i najprej zamrzne p lače , potem pa dovo l i vel iko po
višanje cen hrane, b iva ln ih in drugih s t roškov . D a b i b i l c in i 
zem vlade do delavstva še večji , predlaga v socialnem spora
zumu i z h o d i š č n o p l a č o v višini bruto 13.900 tolarjev, kar me
s e č n o znese neto p r ib l i žno 200 n e m š k i h mark ozi roma 70 od
stotkov i zhod i ščne p lače januarske kolektivne pogodbe za go
spodarstvo. 

N e , pod takimi pogoji s indikat ne more in ne bo podpis
nik sporazuma. Ne moremo pristajati na trg in ceno kapitala 
in delavca kot k la s i čno t r ž n o blago. Zahtevamo tudi p r a v i č n o 
ceno dela. Branit i slednje pomeni p r a v i č n o razmerje med de
lom in kapi ta lom. Z a svobodne sindikate je socialno partner
stvo dogovor med delom in kapi ta lom za p r a v i č n o razdelitev 
ustvarjenega dohodka , s tem pa tudi za p r a v i č n o porazdelitev 
bremen izhoda iz sedanjih gospodarskih razmer. Brez spora
zuma ni m o g o č e p r i čakova t i poz i t ivnih rezultatov. Z a svo
bodne sindikate je eden osnovnih ciljev sklenitve sporazuma 
dokončna in polna uveljavitev kolektivnih pogodb in oživl janje 
gospodarske aktivnosti . V svobodnih s indikat ih , pa tudi dru
gih s indikat ih , vztrajamo, da se ne z a č n o pogajanja za skleni
tev sporazuma, če njihova vsebina ne bo opredel i la nasled
njih p o d r o č i j : tarifno pol i t iko in p lače , ceno živil in bivanja, 
zaposlovanje in zaposlenost, investicije, javno porabo, davke, 
zakonodajo in pravno varstvo. 

Vsebino in kvantifikacije za posamezna p o d r o č j a , sesta
vine sporazuma, bo do loč i l sindikat pred z a č e t k o m pogajanj, 
k i bodo podrejena pr idobl jeni ravni pravic v sklenjenih kole
kt ivnih pogodbah. 

N a vrsti je torej vlada. • Sandi Bar tol 

Članstvo v sindikatu 
Delavec pristopi v sindikat panoge in Zvezo svobodnih sin

dikatov Slovenije z izpolnjeno in l a s t n o r o č n o podpisano pristop
no izjavo, k i jo dob i pri s ind ika lnem zaupniku al i v obč insk i sin
d ika ln i pisarni . Izjave zbira s l užba za evidenco pri Z S S S , k i j i h 
opremi z identifikacijsko š tevi lko . T o obdrž i č lan vse do izstopa 
al i Črtanja iz č l ans tva , ne glede na vmesne spremembe, na primer 
zaposlitev v drugem podjetju, panogi al i kraju, upokojitev... 

S ind ika ln i zaupnik ali druga za to p o o b l a š č e n a oseba vodi 
evidenco č l anov sindikata podjetja. Č l a n s t v o preneha bodis i z iz
stopom (član i zpo ln i in l a s t n o r o č n o p o d p i š e izstopno izjavo) bo
disi s č r t an jem (nep l ačevan j e č l a n a r i n e , izselitev iz d ržave , smrt). 
Zaposl i tev v drugem podjetju, ustanovi, brezposelnost a l i upoko
jitev niso razlogi za prenehanje č lans tva . Zaupn ik v podjetju sve
tuje č l anu , kako se povezuje naprej in spo roč i s lužbi za evidenco 
Z S S S namere č l ana . 

Evidenca č l ans tva se v Z S S S vodi r a č u n a l n i š k o . Vs i progra
mi in zbi rka podatkov o č l an ih so zavarovani z ustreznim klju
čem in dodatno posebno zašč i to . Dos top do strojne in program
ske opreme za vnašan j e podatkov o č lan ih imajo le p o o b l a š č e n e 
osebe. Vnos podatkov, njihova uporaba in posredovanje ter za
varovanje, so urejeni s posebnim prav i ln ikom, ki gaje svet Z S S S 
sprejel 12. juni ja lani in je usklajen z d o l o č b a m i zakona o varstvu 
osebnih podatkov. • Milena Sitar 

Plače že pred izgubo za petino nižje 
Metod Staroverski predsednik sindikata v Plamenu v Kropi, je profe
sionalni sindikalist. Poleg tega je tudi predstavnik zaposlenih v uprav
nem odboru družbe Plamen d.o.o., ki sicer sodi v holding Slovenske 
železarne. 

»Še na delavs k e m svetu smo se do
govor i l i , naj bo predstavnik zaposlenih v 
upravnem odboru d r u ž b e Plamen d.o.o. 
predsednik sindikata, kar se morebiti 
danes tepe s funkcijo s ind ika l i s t a ,« je 
povedal Metod Staroverski. » N a uprav
nem odboru družbe je namreč treba zasto
pati interese firme, ti pa so včasih v nas
protju z interesi delavcev. Ni pa dvomov, 
koliko sem usposobljen kot član U O. Pre
den grem namreč na sestanek, od strokov
nih služb v podjetju zahtevam ustrezne 
podatke, kar zahteva tudi kolektivna po
godba. Na prihodnji seji upravnega odbo
ra bomo presojali, kolifo smo bili v prete

klem letu uspešni. Glede na to, da nas je dohitela kriza zaradi 
lanskega zapiranja trga in drugih neugodnih gospodarskih tokov, 
utegne biti tudi izguba.« 

Kakšne posledice bodo pri izplačilu osebnih dohodkov? 
»Vpraš l j ivo je izplači lo decembrskega osebnega dohodka , in 

sicer datum. Doslej smo vselej uspeli izplačat i p lače med 18. in 
23. v mesecu, in sicer v dveh de l ih , prvi del v živilskih bonih . Tre
ba pa je povedati , da imamo tak nač in izplači la v redu evidenti
ran na plači ln i l is t i , odtegnjeni pa so tudi vsi pr ispevki . Osebno 
sem sicer nasprotnik izplači la v bonih , saj z nj imi ni m o g o č e 
ustreči vsem delavcem, nekateri pa imajo pri njihovem vnovče-
nju več s t roškov kot pa kor is t i .« 
Bo izguba tudi zmanjšala plače za 20 odstotkov? 

»V Plamenu že dobimo p lače po kolekt ivni pogodbi , zmanj
š a n e za 20 odstotkov, in sicer od juni ja , ko v podjetju še ni bi lo 
izgube. Smo pa dob i l i i z p l a č a n o vse drugo po kolekt ivni pogod
b i , od b o l n i š k i h , regresov in drugih prejemkov po s ind ika ln i listi . 
Sodelovanje med vodstvom in s indikatom bi lahko rekl i , da je 
korektno, Čeprav je malo č u d n o pristati na zn ižan je p lač za peti
no, preden je podjetje udari la izguba. Č e bi imeli potrjene listine 
o manj i zp lačn ih osebnih dohodk ih , potem bi lahko vsaj neizpla
č a n o maso lahko uveljavil i na kak drug nač in , denimo kot solast
niški delež . P r i čaku jem, da se bomo o tem pogovarjali na pr ihod
nji seji upravnega odbora in da bo to potrjeno, saj so zeleno luč 
pr ižgal i S D K , finančno r a č u n o v o d s k i delavci , s ind ika ln i veljaki, 
podpredsednik vlade in komisi ja za pojasnjevanje kolektivne po
g o d b e . « 
Kaj štejete kot uspeh vašega sindikata? 

» K o t uspeh je šteti že dejstvo, da je Plamen po sto letih ob
stoja prvikrat dobi l profesionalnega sindikal is ta , č ep rav ima 
podjetje 434 delavcev in svobodni sindikat v njem 419 č lanov . 
K o smo se pred dvema letoma o tem pogajali , sem postavil vrsto 
zahtev, kaj vse potrebuje p o k l i c n i sindikalist , če hoče dobro dela
t i : od p lače , telefona, prostora do tova rn i škega avtomobi la . Kot 
uspeh je šteti sklenjeno p o d j e t n i š k o kolekt ivno pogodbo, k i je bi
la podpisana 11. juni ja lani in p r i n a š a več od p a n o ž n e pogodbe 
za kovinsko in elektroindustrijo, podpisane 1. apri la 1991. Z a l so 
dejanska izplači la nižja. Sindikat v nobeni firmi ni apr ior i dobro 
sprejet, vedno skuša vodstvo rezati pravice, zato je nemara prav, 
da kot zastopnik zaposlenih sodelujem v upravnem odboru. Že
lel b i , da je tako tudi na ravni holdinga Slovenske že leza rne in 
morda na ravni G o r e n j s k e . « 

Iz sindikatov gorenjskih podjetij 
B P T Trž ič - Zadeve na sod i šču se p r e p o č a s i odvijajo. K l j u b teiruJ 
pr ičakuje jo delavci tak razplet, da bodo iz s tečajne mase dobili 
svoj de lež . 
Tri fix (bivši Triglav) - Sindikat se pripravlja na sklenitev podje
tn iške kolektivne pogodbe. Tar i fn i del u p o š t e v a j o že od 1. nO' 
vembra lani . 
Tokos Tržič - Januarja bo letna konferenca. 
Peko Tržič - N a zadnji lanski seji so imenoval i s indikalne zaup' 
nike. Pod je tn i ška kolekt ivna pogodba je tik pred sklenitvijo. 
Meso izde lk i Škofja Loka - De lavc i so o g o r o č e n i nad pol i t iko vla; 
de glede osebnih dohodkov in nad izjavo ministrice za delo, k" 
pripisuje p l a č a m v predelovalni industriji k r ivdo za podraži tev 
mesa. P lače v podjetju zaostajajo celo za več kot 20 odstotkov z3 
kolekt ivno pogodbo, in to brez soglasja s indikata . N a zadnjefl1 

sestanku se je sindikat z vodstvom dogovor i l za pol i t iko p lač v le* 
tu 1992. 
Center slepih in slabovidnih Škofja Loka - Predsednik in sekreta' 
R O S zdravstva Er ih Še rbec in Jože K o r o š e c iz M a r i b o r a sta i 
s t rokovnimi nasveti pomagala pri pr ipravi pod je tn i ške kolekti-
vne pogodbe zavoda. 
L T H Orodjarna livarna Škofja Loka - Z vodstvom podjetja je do
sežen dogovor o zače tku pogajanj v zvezi z izvajanjem tarifnega 
dela p o d j e t n i š k e kolektivne pogodbe. 
Gradbinec Kranj - Ob p o m o č i Svobodnih sindikatov in Sveta 
kranjskih sindikatov je vodstvo podjetja pr ipravi lo predlog pod' 
j e t n i š k e DOgodbe, sklenjena in podpisana naj bi b i la še ta mesec 
Alpina Ziri - Decembra 1991 je b i l a podpisana pod je tn i ška kole 
kt ivna pogodba, že od lanskega juni ja pa velja, da se pri odpraV' 
nini p r e s e ž n i m delavcem u p o š t e v a skupna delovna doba. Dela
vec prejme še 40.000 tolarjev, kar se valor iz i ra v skladu z rastjo 
p l a č v podjetju. 

Izhodiščni OD po splošni kolektivni pogodbi 
za gospodarstvo Slovenije 
januar 1992 
Tarifni razred mesečni bruto O D v S L t 

100 % 80 * 

L Enostavna dela 
II. Man j zahtevna dela 
III. Srednjezahtevna dela 
IV. Zahtevna dela 
V . Bolj zahtevna dela 
V I . Ze lo zahtevna dela 
V I I . V i soko zahtevna dela 
V I I I . Najbolj zahtevna dela 
I X . Izjemno zahtevna dela 

19.072 
20.988 
23.438 
26.131 
29.561 
35.282 
40.055 
47.688 
57.208 

15.25« 
16.790 
18.750 
20.905 
23.649 
28.22« 
32.044 
38.150 
45.766 
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Nova lutkovna predstava Paravana 

LUTKE NA KURJEM DVORIŠČU 
Kranj - Paravan je novo ime že ""stare", kar seveda pomeni tudi uveljavljene, lutkovne skupine iz Besnice. Zdaj je pač v modi, da se vse 

spreminja, tudi imena. Toda brez skrbi , pota, k i j ih že nekaj časa ubira v lutkari j i ta besniška skupina, so ostala enaka - za vsem njihovim 
delom pa je nenehno čutit i željo, da bi nastala kar najboljša predstava. 

Na jbrž je marsikomu še v 
spominu njihova zadnja lutko
vna predstava S lonček Leo
pold, ki je nastala na zgodbico 
Mihe M a z z i n i j a : neč imrn i 
s lonček si s svojo željo po dru
gačnost i omis l i pikasto opre
mo, ki postane celo modna za
poved za vse butaste posnemo
valce pikaste mode. 

N o v a lutkovna predstava 
skupine Paravan je posegla v 
že znano in že mnogokrat upri 
zorjeno besedilo M i l a n a Pavl i 
ca. Gospot(!) Petelin je nova 
zgodbica iz ž iva lskega sveta. 
Povedana preprosto in u č i n k o 
vito. M l a d i gledalci bodo razu
meli oholo postopanje po dvo
rišču, p o n i ž n o kokodakanje 
Putk in kazen, k i doleti d o m i š 
ljavega petelina - zaradi lastne 
neumnosti se n a m o č i v vodnja
ku. Odras lemu gledalcu pa 
Predstavka seveda nudi še 
niarsikaj in k temu spodbuja 
v sekakor duhovit in uč inkovi t 
•zbor glasbe: domiš l jav i despot 

ustvarja na svojem dvor i šču 
p rep r i čan j e , da sonce vzide na 
njegov, to je petelinji k l ic . To
da brez konkurence na majh-

Spominska razstava v Bevisi 

NIKOLAJ OMERSA 
Kranj - Konec minulega tedna so v kranjski galeriji Bevisa na 
Koroški cesti odprli zanimivo likovno razstavo: iz obsežnega 

opusa akad. slikarja Nikolaja Omerse so predstavljene slike o 
morju in primorskem svetu. Kot zanimiv dodatek k razstavi -
Omersa je bil rojen v Idriji - so na ogled tudi nekateri izjemni 

razstavni izdelki Čipke iz Idrije. 

S samostojnimi razstavami je sl ikar N i k o l a j Omersa v 
kranjska l ikovna razs tavišča prišel le dvakrat - leta 1957 in 
1984, torej že tri leta po smrti . Zato je tokratna spominska 
razstava vsekakor d o b r o d o š e l vpogled v njegovo l ikovno 
^rnstnost. Ko t je v spremni besedi in tudi na otvoritvi pouda
ril Aleksander Bassin, je Omersa mojster krajine in mestnih 
vedut."Intenzivna barvna paleta in mehka sl ikarska risba, k i 
je sicer dobi la pozneje tudi ostro konturno svojstvo, sta tisti 
Omersovi osnovni iz raz i l i , k i njegov svet jasno predstavita: 
svet, k i je vzet iz neposredne op t i čne resn ičnos t i , iz dož ive te 
živl jenjskost i , v e č i n o m a iz intimnega zatišja, v katerem so po
topljene arhitekture, al i v katerem zažar i jo znač i lne Omerso-
ve krajine - odprt i in obljudeni pejsaži , pa prazna morska pr i 
s tanišča , otoki kot oaze sredi modrega 'm i ru ' 

Nikolaj Omersa: Jadrnice 

Aforizmi 

RAZUMETI DRUGE 
Z a l o ž b a Amal ie t t i , znana po svoji pestrosti in izvirnost i , nas 

Pogosto obdari še s k a k š n o posebnostjo. M e d slednje bi lahko 
" knjigo Sreča je metulj avtorja Zvoneta Modre ja , ki ga bolj 

j ^ n a m o kot R T V napovedovalca in voditelja raznih radijskih 

V omenjeni knjigi , k i je njegova prva, pa nam avtor razkriva 
ači n e j n Q ^ t e m d 0 g n a n j a p r j premagovanju lastnih življenjskih 

ezav. Knj iga se bere kot preprosto opisovanje rekov social izira-
Ja osebnosti. Bistvena poanta celotne vsebine je avtokomunici-

n j e 'n s tem obvladovanje samega sebe ter razumevanje drugih. 
, . . To je knj ižica » A f o r i z m o v « , p r e p r i č a n i h z besedami tistega, 

Je sam vzgajal - social iz i ral svojega duha, da ne trpi zaradi, ne
moči telesa. Preprosto berljiva vsebina, pa čep rav prepredena s 

°P ico ž l ah tn ih mis l i , je videti oč i t no , da jo je napisala mis leča 
Dr"!^ 3 osebnost, ki je dolgo iskala in naš la izhod iz jasnovidne 
J 1'nodnosti za premnoge nerešlj iv vsakdanji blodnjak. Je preple-
0 s

n ° s t p s iho loške in filozofske potke z dož iv l j eno in urazumljcno 
novp brez visoko zvečen ih besed stroke. 

Č e p r a v se vsebino bere t ekoče , pa zaporedje ni pomembno. 
s m e r ° S C z a č n e b r a t i ' k j e r k o , i v ^ d n o obdrži ž l a h t n o težo in 

da • > > T u d i ' ko izgubljamo glavo, se spomnimo, da je to danes in 
J e pred nami jutri .« 

nem dvor i šču je kaj lahko pra
skati, hladna kopel pa petelinu 
vzame glas in s tem tudi 
" i m i d ž " , da lahko vpl iva na 
stvari - tudi na sonce. Putke pa 
spoznajo, da je "cesar nag" in 
za kratek čas so one glavne na 
dvor i šču . T o d a odrasli vedo, 
da pute ne pomenijo kaj dosti 
brez petelinje oblasti . K d o ve, 
ali bodo lahko dobi le petelina 
po svoji želji, a l i j i m bo dode
ljen? Vsekakor pa j i m bo perje 
druge barve prav zagotovo spet 
vladalo in kurji prevrat - " tudi 
me h o č e m o zajtrk" - bo kon
čan . D o novega spoznanja? 

K d o ve, kurja pamet je le 
majhna in oblasti , če je spretna 
in zna poskrbeti zase, bodo 
putke spet verjele. Toda prijet
na zgodbica je vendarle name
njena ot rokom, odrasli pa si 

naj ob tem kar misl i jo, da gre 
morda za posmeh oblasti v sve
tu odrasl ih , če že hoče jo . 

Predstavo so pr ipravi l i : reži
ser Janez Eržen, animatorke 
Romana Eržen, Tatjana Poto
čnik, Urša Sušn ik , Alenka VI* 
dic, l ikovni osnutek Zmago P u -
har, glasba Rasto Tepina, lektor 
Alenka Bole Vrabec, luč M i r o 
Brenkuš , izdelava lutk Brenkuš 
in Eržen. 

Predstava Gospot Petelin 
pomeni b e s n i š k e m u Paravanu 
vsekakor spodbudo, da z lutka
mi iz ž iva lskega sveta nadaljuje 
u s p e š n o animacijo, ki so se je 
lo t i l i že s S l o n č k o m Leopo l 
dom. "Peru tn insk i" svet, ki na
stopa v predstavi, je kajpak iz
ziv za vsakega izdelovalca lutk 
- tako glede videza samega kot 
tudi animacije. Pro izvodni do
godek - znesti jajce - je za trio 
k o k o š k in za gledalce vesel do
godek v predstavi, "p rob lem" 
pa so lutkarji rešili nadvse pre
prosto in uč inkov i t o . T u d i po
doba mokrega poglavarja kur
jega dvor i šča z r a z m o č e n i m 
pernatim okrasjem, pobi t im re
pom in p o v e š e n o rožo ter raz
k rečen imi nož i cami je u č i n k o 
vito nasprotje prejšnje ponosne 
d rže , domiš l j avega postopanja 
pred p o n i ž n i m i putkami in sve
tom. Še posebej zanimiva je 
upodobitev r d e č e h i š n e g a polž-
ka, k i se u č i n k o v i t o čud i do
godkom z iztezanjem svojih 
"rogov". N a d vsem tem pa se 
osuplo od vzhoda do zahoda 
sprehaja rumeno sonce, s imbol 
prave vel ič ine, svetlo nasprotje 
majhnosti, k i se dogaja na kur
jem dvor i šču . # Besedilo in sli
ka: Le a Mencinger 

VRATA - SIMBOLI 

Jože Volar ič 

K a m n i k - Oktobra lani je izšla knjiga, k i je nastala na povsem 
ljubiteljski osnovi , a je vseeno izredno dragoceno pr ičevanje o 
naši kulturni ded i šč in i . V s a m o z a l o ž b i jo je izdal Danie l Art iček, 
ekonomist iz K a m n i k a , estet in ljubitelj s t a rož i tne arhitekture; 
č r n o - beli fotografski posnetki pa so delo njegovega sina Danie-
la Ar t ička , mla jšega . 

K o t pravi avtor sam, je v tej knjigi malo besed in več slik, če
prav je njegov uvod že pravi esej o p rak t i čn i in estetski, s imbol i 
čni funkciji vrat. Govor i jo naj predvsem vrata sama - njihovi fo
tografski posnetki, ki jih jc v knjigi - a lbumu velikega formata 
zbranih kar o s e m i n š e s t d e s e t . Vrata so s imbol vstopa in izstopa, 
p r i čeva lke treh postaj v č loveškem živl jenju: rojstva, poroke in 
smrti, večnega prihajanja in odhajanja. Tega sta se zavedala 
kmet in gospod, zato sta dala vrata kot važen arhitekturni člen v 
stavbi, rezljati in okrasit i , svojemu gmotnemu položa ju in stanu 
primerno. Lepo rezljana vrata so b i la estetska kategorija in seve
da tudi znamenje pres t iža . Tako so se nam tudi v Tuhinjski do l i 
ni in K a m n i k u ohrani la mnoga č u d o v i t a rezljana vhodna vrata, 
ki so s svojimi l in i jami , k r iv inami , rozetami, figurativnimi in or-
namentalnimi mot iv i , krasila skromne d o m a č i j e , bogate k m e č k e 
hiše , m e š č a n s k e zgradbe in cerkvene stavbe. Po lepoti in umetel
nosti rezbarjenja izstopajo cerkvena vrata, še posebej v M o t n i k u , 
Špi ta l iču , na Sel ih in v Mek in j ah , k i so j i h verjetno ob l ikova l i 
profesionalni mojstri. Vrata v m e š č a n s k i h h i šah krasijo poleg 
rezbarij pogosto še umetno kovani železni elementi in mreže . V 
sk romne j š ih k m e č k i h domovih so neznani mojstri okrasi l i vhod
na vrata seveda manj r a z k o š n o , zato pa n ič manj domiselno. T u 
figurativnih rezbarij skoraj ne s r e č a m o , zato pa v id imo na njih 
bogastvo geometrijskih, s t i l iz i ranih rastl inskih in živalskih in 
drugih krasi lnih motivov. Najs tarejš i dokumentirani primerek v 
knjigi je iz leta 1814, več ina pa j i h izvira iz konca prejšnjega, pa 
tudi zače tka tega stoletja. 

T i biseri slovenske arhitekture pa žal , vse hitreje izginjajo iz 
hiš v naš ih vaseh (in iz naše zavesti!), predvsem zaradi kulturne 
neosveščenos t i nj ihovih lastnikov in n e m o č i institucij za ohrani
tev kulturne ded i šč ine ter zaradi naše s p l o š n e b rezbr ižnos t i . N a 
vadno j i h nadomestijo ceneni, pogosto kičasti industrijski izdel
k i ; če pa se v stavbah vrata še ohranijo, izgubijo pogosto svoj 
sijaj v razvrednotenih arhitekturnih celotah, povp rečn i škega 
sp lošnega (ne)okusa. K d o ve, ko l iko teh prelepih rezbarij je tako 
k o n č a l o v p lamenih , ali pa so izginile neznano kam, kot plen 
t akšn ih in d r u g a č n i h »zbi ra te l jev« in » v i k e n d a š e v « . Zato naj ta 
knjiga prispeva k s p l o š n e m u kul turnemu osveščan ju in več jemu 
vrednotenju - te naše l ikovno - arhitekturne ded i šč ine . Tud i izbor 
in t e h n i č n a izvedba fotografij v knjigi nima kakšn ih posebnih 
ume tn i šk ih pretenzij, ampak je predvsem dokument o naši pol
pretekli (ljudski) rezbarski umetnosti in arhitekturi . M o r d a se bo
do katera izmed vrat iz te knjige ohrani la le še na fotografiji. 
Upajmo, da le ne bo tako, tudi po zaslugi te knjige. 

Besedilo v knjigi je prevedeno v n e m š č i n o in ang le šč ino . 
Tisk in vezava je delo tiskarne D a n , naklada pa je 600 izvodov. K 
iz idu so pr ipomogla tudi nekatera k a m n i š k a podjetja. 

Dušan Lipovec 

KULTURNI KOMENTAR 

LEA MENCINGER 

PRAZNIK ZA PRAZNOVANJE 
Slovenski kulturni praznik sicer še ne bo v tem mesecu, ven

dar pa so se posamezne prireditve njemu na čast pravzaprav že 
začele vrstiti. Zgostitev najrazličnejpih proslav, predstavitev, kul
turnih dogodkov okoli 8. februarja je že od nekdaj tako velika, da 
povprečnemu "kulturnemu" Slovencu, ki se hoče vsaj v februarju 
pokazati na kakšni podobni prireditvi, kar zmanjka orientacije. 
Zato so najbolj dobrodošle organizacijske poteze v nekaterih ob
činah, ki po dogovoru razpršenost posameznih prireditev lepo raz-
mestijo čez ves mesec februar, pa tudi že v januar in še kasneje v 
marec. Na ta način se pravzaprav kulturni dogodki in prireditve 
umeščajo v čas, ki je že sicer najugodnejši: to je čas. ko dozorijo 
gledališke premiere na večjih in tudi tistih najmanjših odrih, to je 
čas koncertov, razstav in podobnega. V Kranju na primer je bila 
že kar vrsto let navada, da je Prešernovo gledališče s premiera 
slovenske novitete odprlo tako festival slovenske dramatike kol 
tudi začetek prireditev ob slovenskem kulturnem prazniku. Letos 
bo zaradi znanih zapletov z začetkom priprav na zadnjo premiero 
v tej gledališki sezoni, ta njihov otvoritveni dogodek prestavljen 
skupaj s Tednom slovenske drame v marec. Glede na to, da je ta
krat kar ves teden poln le gledaliških dogodkov, je takšen termin 
najbrž zelo dobrodošel: pregleda gledališke ustvarjalnosti na po
dročju slovenske dramatike pač ne kaže zamuditi. 

Drugače bo verjetno s prireditvami, kijih ob prazniku pripra
vljajo v (še vedno) številnih kulturnih društvih. Ni pričakovati, da 
bi prav vsako od več kot štiristo društev v začetku februarja pri
pravilo prireditev kulturnemu prazniku v čast, toda datumska 
gneča se vendarle obeta, posebej tam, kjer bodo hoteli pokazati 
kar več dejavnosti. In zakaj se obeta toliko prireditev? Enostavno 
zato, ker smo vedno povezovali kulturo in slovensko nacijo, v na
cijo pa smo prerasli tudi zaradi dozorelosti svoje kulture. In če je 
morda komu od datumu, ko je ta nacija prvikrat dobila priznano 
državno samostojnost, manjkala kakšna proslava, najširše vzeto, 
bo zato ob kulturnem prazniku oboje treba povezati - in proslavi
ti. 

KULTURNI KOLEDAR 
K R A N J - V galeriji P r e še rnove hiše je na ogled razstava i lu 
stracij akad. slikarja Andreja Trobentarja. V galeriji Mestne hiše 
razstavljata Jože in Zlata Volarič. V galeriji Bevisa razstavlja 
akad. sl ikar Nikolaj Omersa. V Pioni rsk i knjižnici bo jutr i , v 
sredo, ob 16. uri ura pravljic. 
J E S E N I C E - V galeriji Kosove g rašč ine je na ogled razstava 
Pragozdovi naša naravna dediščina. V razstavnem salonu D o l i k 
razstavlja slikar Leon Gaier iz Gor i ce . V bistroju Oaza so na 
ogled fotografije na temo Porušeni Zadar. 
R A D O V L J I C A - V galeriji Šivčeve hiše je na ogled drugi del 
razstave razstave Iz zgodovine osnovne šole v Radovl j i c i . V Pasa
ži radovl j i ške g ra šč ine je na ogled razstava fotografij Vojna v 
objekt ivu; razstavljajo člani Foto k luba Sloboda-Vis iz Varaž
dina . 
B L E D - V At lasovi galeriji Sebastijan so na ogled male 
plastike akad. kiparja Toneta Demšarja. 
Š K O F J A L O K A - N a osnovni šoli Poljane je v počas t i t ev 
50-letnice poljanske vstaje in d r a ž g o š k e bitke odprta razstava 
olj in grafik slikarja Iveta Šubica na temo N O B . V galeriji Iva
na Grohar ja razstavlja akad. s l ikarka Klementing Golija. V ga
leriji Fara razstavlja slike Mira Narobe. V galeriji Z K O - Knjiž
nica je na ogled klubska razstava fotografij F K K A n t o n Ažbe 
Škofja L o k a . Zbirke Loškega muzeja so odprte samo ob sobo
tah in nedeljah od 9. do 17. ure. V M i n i galeriji o b č i n e Škofja 
L o k a razstavlja olja, akvarele in reliefe Draga Sokličz Bleda. V 
Knjižnici 1. Tavčar ja bo danes, ob 17. uri ura pravljic. V čet r tek, 
23. januarja, ob 18. uri bodo v F K K predstavili diapozitive na 
temo Z i m a . 

PRIREDITVE TEGA TEDNA 
K R A N J : L U T K O V N I Č E T R T E K - V G l e d a l i š č u lutk Cveta Se-
verja bo v čet r tek, 23. januarja, ob 16.30 in 17.30 nastopila lu
tkovna skupina Paravan iz Besnice s predstavo Gospot Petelin. 
Š K O F J A L O K A : J O V A N O V I Č E V E R I S B E - V kapeli Pušta l -
skega gradu bodo ju t r i , v sredo, ob 18. uri odpr l i razstavo risb 
Petra J o v a n o v i č a iz Zetine na temo Zla to pod Blegošem. N a 
pr i redi tvi , p o s v e č e n a je slovenskemu kul turnemu prazniku, 
bodo nastopil i tudi učenci f lavt is t ičnega oddelka Glasbene šo
le Škofja L o k a . 

Š K O F J A L O K A : R A Z S T A V A F O T O G R A F I J - V galeriji 
Z K O - Knj ižnica bodo danes, v torek, ob 19. uri odpr l i razsta
vo u m e t n i š k e fotografije Mi re ta Steinbucha na temo N a š e go
re. Otvoritev bo spremljala projekcija barvnih diapozi t ivov na 
temo N a š e in evropske gore. 
R A D O V L J I C A : P O G O V O R O I Z R A Ž A N J U - V dvoranici 
radovl j i ške knj ižnice bo danes, v torek, ob 17.30 Jože Šifrer vo
d i l pogovor na temo - kako govor imo in p i š e m o . Sodelujejo 
Berta G o l o b , Janez G r a d i š n i k in Branko Č u š i n . 
T R Ž I Č : L I T E R A R N I V E Č E R - V Tržiški knjižnici bo ju t r i , v 
sredo, ob 18. uri litetarni večer , na katerem bodo predstavili 
p e s n i š k o zbirko Rudija Zamana z naslovom M i s l i bivanja. O 
zbi rk i bo govori l dr. Tone Pretnar, verze bo bral dramski igra
lec Aleš Valič, glasbena spremljava - kitarist Mi t j a Perko. 



Leopold Pere, predstavnik slovenskega 
turizma v Frankfurtu 

Na potezi je dobra predstavitev 
Frankfurt, 17. januarja - Minulo leto je bilo za naš turizem 
ne le neuspešno , ampak katastrofalno slabo. Vojna je pov
zroči la , da tujcev skoraj ni bilo, da so se prekinile poti proti 
Jadranu. Po drugi strani pa je mlada država Slovenija posta
la zanimiva za turiste, ki bodo ob stabilnih razmerah radi 
pogledali, kje živi narod, o katerem je bilo zadnje leto toliko 
s l išat i . O tem, kako privabiti n e m š k e turiste v Slovenijo, smo 
se pogovarjali z Leopoldom Percem, ki že štiri leta predsta
vlja naš turizem v Frankfurtu. 

Kako trenutno v Nemčiji gledajo na Slovenijo, kakšen je odnos 
Nemcev do novih razmer v bivši Jugoslaviji? 

" V s i tisti, s katerimi prihajam tu v Nemči j i v stik, na Slo
venijo gledajo zelo pozi t ivno. Seveda pa je treba poudari t i , da 
kljub temu, da je bi lo izjemno vel iko medijskih sporoč i l v zvezi 
z vojno, v zvezi s povojnim obdobjem, v zvezi z naš im koncep
tom razvoja... n a s p l o š n o n e m š k a pub l ika le malo ve o Sloveni
j i . Doslej smo š t i r idese t let, vsaj kar se turizma t iče, lahko re
č e m , veljali kot del Jugoslavije. Jugoslavija se je kot tu r i s t i čna 
destinacija " z a b i l a " v n e m š k e glave kot jadranska deže la , zelo 
malo pa kot deže la d r u g a č n e g a tur izma. Kont inen ta ln i del, 
zlasti Slovenijo, sem sam v zadnjih št i r ih letih dosti predsta
vljal . Vendar žal kakšn ih posebnih u č i n k o v ni b i lo , kajti vse je 
r in i lo na morje. Danesjse s r e č u j e m o s problemom, da je treba 
predstaviti produkt, k i se imenuje Slovenija in ki ima v svoji 
sestavi A l p s k i kot (projekt Julijske Alpe ) , zdrav i l i šča in tudi 
Jadransko obalo, k i se v Nemči j i parcipira kot Istra. " 

Letala Adrie Airways v zraku so znanilci, da bodo tuji gost 
je vendarle prihajali. 

Kako boste v trenutku, ko se o Sloveniji veliko govori izkoristili to v 
prid turizma? 

" L a h k o rečem, da ljubezni do Slovenije v Nemči j i ne 
manjka. Stoodstotno sem p r e p r i č a n , da imamo v Nemči j i 80 
mil i jonov prijateljev. Zato je trenutno na nas, da vsem tem lju
dem povemo, kaj imamo in da se izplača pri t i k nam to tudi 
pogledat. D a pa bi to dosegli , je treba objavljati novice, nare
di t i oglasne kampanje, bit i prisoten na sejmih... 
Naši turistični delavci večkrat pravijo, da dokler bo vojna v bližini, 
tujih turistov še ni prida pričakovati Kaj misite vi? 

"Taka razmišl janja so posledica l judi , ki so sami v strahu 
doma in razmiš l ja jo , kako bi jaz reagiral, če b i b i l naprimer 
Nemec. Tis t i , k i tako razmiš l ja , je sredi problema, doma. Jaz 
mu zato tega ne zamerim. V n e m š k i h glavah pa je nekaj č is to 
drugega. Vedo, da je nekaj b i lo in da je kr iza . Hkra t i pa tudi 
vedo, da je Slovenija samostojna d r ž a v a in da je dobro razvita. 
Vendar pa N^rnec malo ve o slovenskem tur izmu. M a l o ve o 
tem ali bi s svojo d r u ž i n o lahko preživel dober dopust v Slove
ni j i . T o pa mu je treba povedati ." 

Kaj bo torej treba narediti, da bi ie do poletne sezone prišlo do bi
stvenega premika v predstavitvi Slovenije? 

"Bis tveno je, da se realizirajo projekti za marketing turiz
ma Slovenije, k i so že v predal ih . Z m i n i m a l n i m zneskom, s 
p r ib l i žno mi l i jonom mark, lahko za letos "pokr i jemo" zahod
no Evropo . Zlast i zato, ker imamo dosti preferenc, ker nas 
imajo radi . Lahko r a č u n a m o na dobronameren tisk. Č e b i ime
l i še dobro propagando, od prisotnosti na sejmih, oglašanj , . . . 
takrat bi b i l naš krog zak l jučen . Vsega tega pa ta trenutek ni . 
Bor imo se za vsak pfenig in sam preprosto ne razumem, da se 
v Slovenij i ne ve (v ministrstvu za turizem že) , da se lahko s tu
r i zmom relativno hitro pride do kvali tetnih deviznih sredstev, 
ne do posoj i l . " 
Bodo torej nemški turisti letos prišli v Slovenijo? 

" Č e j i h bomo dobro nagovarjali, če bomo ostali modera-
tni pri naši koncepcij i cen in če bomo dvign i l i kvaliteto proiz
vodov, potem uspeh že letos ne more izostati. O tem sem trdno 
p r e p r i č a n . " • V . Stanovnik 

Š K O F J A L O K A 

L E S N A INDUSTRIJA IN OBJEKTI po . 

vabi k sodelovanju 

1. D I P L O M I R A N E G A I N Ž E N I R J A arhitekture ali gradbe
ništva 
za delo tehnologa I. v O E Lesno stavbarstvo z najmanj tremi 
leti de lovnih izkušenj . 
Poskusno delo traja 3 mesece. 
1. Več KV M I Z A R J E V in KV T E S A R J E V 
za delo v proizvodnj i in na terenu z najmanj dvema letoma 
delovnih i zkušen j . 
Poskusno delo traja 2 meseca. 

De lovno razmerje se sklepa za n e d o l o č e n čas s po ln im de
lovn im č a s o m . 
Kand ida t i naj v lože pisne ponudbe v 8 dneh po objavi na 
naslov: L I O Škofja L o k a , K id r i čeva c. 56. 

J A N E Z K O C J A N Č I Č , direktor A d r i e A i r w a y s 

Adria se je ponovno rodila 
Ljubljana, 17. januarja - V četrtek, 16. januarja, so letala slovenskega letalskega prevoznika 
Adria Airways spet poletela, dan kasneje smo se pogovarjali z direktorjem J A N E Z O M K O C -
.1 A N Č K K M , ki je pojasnil, koliko dela jih še č a k a , da bodo lahko v Sloveniji nemoteno leteli. 
Pred kratkim je bil izvoljen za predsednika slovenskega olimpijskega komiteja, zato se medna
rodnega priznanja Slovenije veseli tudi v tem pogledu. Poznamo pa ga tudi kot poslanca v slo
venskem parlamentu. Dodati pa je treba, da je sicer Ljubljančan, vendar njegov rod izhaja z Go
renjskega, prosti ča s najraje preživelja v družinski hiši v Lipnici, sploh pa je priznal, da se počuti 
Gorenjca. 

"Vaša letala so spet v zraku, 
kaj to pomeni za vašo firmo?" 

" D a smo prebi l i led, da se je 
letalska d r u ž b a v 31. letu ob
stoja ponovno rodi la . T o je za
če tek zelo mukotrpnega vzpo
na, k i bo dolgo trajal, saj se 
nam je lani v celoti razsul turi
s t ični trg, od katerega smo v 
p re težn i meri živeli , prevoz tu
j i h turistov na jadransko obalo 
je b i l na š d a l e č največji in naj
bolj rentabilen posel. L a n i so 
lovci jugoslovanskega letalstva 
napadl i naša letala in hangerje 
in naredil i š k o d o , k i je Evropa 
na c iv i ln ih letalih še ni videla . 
L a n i so nam vzeli dovoljenje 
za letenje, z račn i prostor je b i l 
zaprt, v tem trenutku je še ved
no zaprt. Skratka, nabralo se je 
ogromno problemov, ki j i h bo
mo zdaj, ko so naša letala spet 
poletela, reševal i enega za dru
gim, dela bo res ve l iko ." 
"So popolnoma zdesetkali 
vašo firmo, kaj vam je uspelo 
ohraniti?" 

"Osnovno kvaliteto firme je 
pravzaprav t ežko uniči t i , saj je 
to znanje l judi , tudi po zahod
n ih mer i l ih imamo visoko 
usposobljeno firmo, kar smo 
lahko preveril i tudi v zadnjem 
času , ko so nas inšpic i ra l i av
strijski in n e m š k i letalski orga
ni . Ostala nam je tudi vsa teh
nologija, imamo trinajst letal, 
štiri so bi la zelo p o š k o d o v a n a , 
vendar so b i l a zavarovana in 
bodo v kratkem popravljena. 
Prvo je že, airbus prav včeraj i n 
danes naši p i lo t i prevzemajo v 
Tou lousu , oba dasha bosta po
pravljena v le tošn jem prvem 
polletju, prvo že 8. februarja. 
Če se bodo K a n a d č a n i drža l i 
roka. Ostajajo tudi poslovni 
krogi , znanje o tem, seveda pa 
je vp rašan je ča sa in razmer, 
kdaj j i h bo m o č oživiti v spre
menjenih mednarodnih in do
m a č i h pravnih oko l i š č inah . 
A d r i a je b i la prej druga največ
ja letalska d r u ž b a v državi s 24 
mi l i jon i prebivalcev, zdaj je 
edina v državi z 2 mi l i jonoma 
prebivalcev, predpostavke na
šega dela so torej si lovito spre
menjene." 

"Kakšne naloge vas trenutno 
čakajo kot letalsko družbo 
nove države?" 

" K a r zadeva pravne stvari, 
so to predvsem naloge d r ž a v e , 
k i mora zgraditi celovito infra
strukturo na p o d r o č j u civi lne
ga letalstva. Uprava za c iv i lno 
z r a č n o plovbo Republ ike Slo
venije je ustanovljena, prav ta-

'ko organi za kontrolo letenja, 
nastavljeni so prvi inšpektor j i 
za letalsko in letalsko t ehn ičn i 
kontrolo. Izdelati pa je treba 
vse predpise, kajti a v t o m a t i č e n 
prevzem predpisov bivše Jugo
slavije ne z a d o š č a , letalski 
predpisi so podrobni in tehno
loško zelo pomembni , brez so
l idnega pravnega sistema ni 
m o ž n o delovati v letalstvu. Gre 
za nekaj desetin predpisov, ju 
goslovanski so b i l i zbrani v 
dveh debelih knjigah. 

Potem nastopi največji pro
blem - urejanje odnosov z dru
g imi d r ž a v a m i , k i j i h v c iv i lnem 
letalstvu o b i č a j n o urejajo z b i 
lateralnimi m e d d r ž a v n i m i po
godbami . Slovenija v tem tre ; 

nutku n ima nobene, Jugoslavi
ja j i h je imela več kot š t i r ideset , 
te pogodbe bo treba sklenit i , 
da bomo lahko v Slovenij i neo
virano leteli, seveda tudi drugi 
letalski prevozniki . Vključiti se 
bo treba v mednarodne meha
nizme na p o d r o č j u civilnega le
talstva, teh je vel iko, najpo
m e m b n e j š i je I C A O , to je med
narodna organizacija za c iv i lno 

letalstvo, ki ima status agencije 
O Z N , njen č l an je lahko le 
mednarodno pr iznana d ržava , 
ko postane č l an ica O Z N . P o - . 
dobno se bo treba vključiti tudi 
v evropsko konferenco za c i v i l 
no letalstvo E C A C , ki je prav 
tako izjemno pomemben koor
dinator na p o d r o č j u civilnega 
letalstva. 

Slovenija še ni vk l jučena v 
pravno ureditev na p o d r o č j u 
civi lnega letalstva, dosegli smo 
le nekaj prelemininarnih b i la 
teralnih dogovorov, ki nam 
o m o g o č a j o letenje, več pa v ta
ko kratkem Času ni b i lo m o č 
narediti . Zdaj bo treba v letu, 
morda dveh narediti tisto, kar 
so druge d r ž a v e v več desetlet
j i h , saj celotni pravni sistem na 
p o d r o č j u mednarodnega c i v i l 
nega letalstva temelji na č ika-
ški konvenci j i iz leta 1944, zelo 
je kompleksen in zelo regiden, 
konservativen, nič ni m o č dose
či na hitro, s s i lo ." 
"Potreben je torej prehod, kaj 
to za vašo firmo v tem č a s u ? " 

"Š tev i lne težave , kajti mno-
gokje, kjer imajo vsi odprta 
vrata, mi naletimo na z id . Zato 
se moramo obnaša t i zelo prag
m a t i č n o , potrebne je vel iko iz
najdljivosti in spretnosti, da 
bomo prež ive l i . " 
"Ste že sešte l i š k o d o , ki ste jo 
utrpeli lani?" 

"Rela t ivno težko jo je sešte t i , 
ugotavljamo, da breme dolgov, 
ki smo si j i h nakop ič i l i vmes, 
z n a š a že več kot 60 mi l i jonov 
dolarjev. Seveda to n ikakor ni 
vsa š k o d a , k i smo jo utrpeli , saj 
je b i la de loma pokri ta iz razl i 
čn ih virov. Neposredna š k o d a 
zaradi raketnega in bombnega 
napada letal jugoslovanskega 
vojnega letalstva je znaša l a pr i 
b l i žno 25 mil i jonov dolarjev, 
delno je pokri ta s t . i . vojnim 
zavarovanjem, ki ga p l ača jo 
mednarodne zavarovalnice, del 
vojne š k o d e je bi lo poravnane 
tudi iz s lovenskih virov. 

D e l o m a smo jo zmanjša l i tu
di sami, saj smo naše s t roške 
zelo zmanj ša l i , 10-odstotno de
nimo zaposlenost, zdaj nas je 
879, po 25. oktobru, ko nam je 
b i lo o n e m o g o č e n o letenje, pa 
smo celoten kolektiv poslal i na 
čakan je . Plač že mesece nismo 
popravi l i , inflacija pa je viso
ka, tako zaposleni zdaj dobijo 
le če t r t i no tistega, kar so svoj 
čas . T u d i pri vsem drugem smo 
zelo sk romni . " 
"Vas strokovnjaki 
z a p u š č a j o ? " 

"S ponosom lahko ugota
vljam, da so ostali vsi tisti, k i 
j i m lahko r ečem kvalitetno teh
n o l o š k o jedro, vztrajajo tudi v 
k r i z i . T o so ljudje, k i so svojo 
usodo povezali v s lovenskim 
z r a č n i m prevoznikom, v tem 
trenutku mi to daje op t imi 
zem." 
"Vračajo se tudi Slovenci iz 
Beograda, strokovnjaki za to 
področ je?" 

" K a k š e n potrka tudi na n a š a 
vrata, vendar j i h v trenutku, ko 
o d p u š č a m o svoje l judi , ne mo
remo zapos l i t i . " 

"Kdaj boste leteli z Brnika?" 
"Vse m o ž n o s t i so podane, z 

mednarodnim priznanjem Slo
venija lahko delegira pravico 
in d o l ž n o s t kontrole zgornjega 
z r a č n e g a prostora, do t . i . v iš ine 
letenja 195, sosednje Avs t r i j i . 
Zanj n a m r e č naša kontrola le
tenja še ni ustrezno opremlje
na, naprave so n a r o č e n e , ven
dar bodo dobavljene v s labih 
dveh letih, saj te aparate izde
lujejo le po na roč i lu . Spodnji 

z račn i prostor lahko prevzame 
naša kontrola letenja. Z avstrij
sk imi organi je potrebno uskla
dit i procedure letenja v avstrij
ski z račn i prostor in koridorje, 
k i se nadaljujejo v sosednji dr
žavi , saj gre več ina naš ih prele
tov prav prek Avstrije, zato je 
k l jučna . Potrebno je umir i t i , 
kal ibr irat i radionavigacijske 
točke , torej tiste, k i o m o g o č a j o 
varno pristajanje letal na brni 
škem le ta l išču. Ustrezna zapro
sila in predlogi so b i l i takoj po 
mednarodnem priznanju A v 
striji že podana, t e h n i č n o je 
stvari m o č opraviti v nekaj 
dneh, zato r a č u n a m , da bomo z 
Brn ika poleteli že pr ihodnji te
den." 

"Kam boste na začetku 
leteli?" 

"Ponovno gradimo naš si
stem letenja, p o s k u š a m o se se
veda pri lagodi t i potrebam slo
venskega trga, k i pa je soraz
merno majhen. Začel i smo s 
poleti v M o s k v o in v Frankfurt, 
temu bomo prihodnji teden do
dal i L o n d o n in Pariz, nato na
meravamo odpreti Dunaj , 
M u n c h e n , M i l a n o , R i m , Z i i -
r ich ter na vzhodu Istambul, 
Tel A v i v in Larnaco. N o v a pro
ga je Z i i r i c h , kjer sta prej letela 
Svviss A i r in Jat, odpiramo M i 
lano in R i m , saj mis l imo, da 
sta za slovenski trg zan imiva ." 

"Kaj pa območje bivše 
Jugoslavije?" 

" V tem trenutku je to t ežko 
napovedati , zaenkrat letal za te 
polete ni m o č zavarovati , ker je 
vojno tveganje tako vel iko, zra
čni prostor Hrvaške pa je zaprt 
in tja sploh ni m o č leteti." 
"Je v smislu zavarovanja 
problemat ična tudi 
Slovenija?" 

" T u d i , do d o l o č e n e mere." 

"Turist ične polete na Jadran 
boste verjetno skuša l i 
ohraniti?" 

" V tem trenutku se o tem 
sploh ni m o č pogovarjati, turiz
ma tam ni . Č e bodo priš le mo
dre če l ade in bo stabilnost do l 
go ročne j ša , se bo turizem povr
n i l . Prepros te jš i bo dogovor 
med Slovenijo in H r v a š k o , 

morda tudi s Č r n o goro o lete
nju iz Ljubljane in Mar ibo ra , 
mnogo bolj zapleten o polet ih 
iz zahodnih d ržav na jadransko 
obalo, saj bo za nas zdaj to le
tenje med dvema tujima d rža 
vama, temu pravimo "peta svo
boda" , ki je v mednarodnem 
civ i lnem letalstvu zelo redko 
dovoljena." 

Kakšni so zdaj stiki s 
Hrvati?" 

" T a m nastaja nova letalska 
d r u ž b a Croa t ia Ai r l ines , lani je 
letela z na š ima letaloma, verjet
no bodo poskuša l i kupi t i svoja 
in zapirati trg, vendar pa za ja
dransko obalo, k i je zelo dolga, 
verjetno ne bodo imeli dovol j 
zmogljivosti in bodo tja turiste 
voz i l i tudi drugi . Sicer pa smo 
lani predlagali ustanovitev 
skupne ietalske d r u ž b e , vendar 
do tega ni pr i š lo , zdaj za t a k š n e 
pogovore seveda ni pogojev, 
saj se v času , ko H r v a š k a trpi 
in krvavi , vendar ni m o č pogo
varjati o tur izmu." 
"Pred letom ste imeli veliko 
poslov tudi na Bl ižnjem 
Vzhodu?" 

" M e d n a r o d n i letalski trg je 
zelo nagnjen z osci laci jam, v 
arabskem svetu je zal ivska voj
na ustvarila krizne razmere, 
pr iš lo je do silovitega padca le
talskega prometa, celoten trg se 
še ni povsem povrni l v nekda
nji okvir . Najhitreje se v rača v 
Egiptu in Izraelu, vendar so tr
žne možnos t i man j še kot pred 
vojno, konkurentov pa je več . " 

"Povejte na koncu, k a k š n e 
oznake imajo slovenska 
letala?" 

" N a repih slovensko zastavo 
in č r k o v n o S L oznako, ki j i sle
dijo tri č rke , te predstavljajo 
osebno ime letala. Te č rke so 
povsem za zače tku abecede, saj 
so naša letala, razen nekaj 
manjš ih , prva, ki so registrira
na v slovenskem registru letal, 
zato je vel iko A-jev in B-jev." 
• M . Volčjak 

T R G O V I N A 

fM%WP tehnounion 
B L E D L j u b l j a n a 

PFAFF šivalni in pletilni 
stroji končno tudi na Bledu 
Doslej vam je trgovina MARCELA nudila širok iz
bor volne, sukancev, zadrg, gumbov in druge po-
zamenterije, poslej pa pri njih lahko kupite tudi ši
valne in pletilne stroje znamke PFAFF. Izbor stro
jev je obsežen t. j . od najenostavnejšega modela 
CREATIVE 1475 CB / s 177 programi, z vključno 5 
vrstami abecede, dodatno abecedo za monogra-
me, dodatno 15 okrasnih motivov do širine 40 mm, 
transporter tkanine, v vseh smereh, programske 
kartice za vnašanje krajših tekstov, čitalec pro
gramskih lističev / Vrhunec zahtevne tehnologije 
pa predstavljajo OVERLOCK stroji s štirimi ali peti
mi nitmi, ki istočasno odrežejo, obšijejo in razšije-
jo tkanino ali pletenino. 
Cene so sprejemljive in velikokrat ugodnejše od 
»prešvercanih« strojev. 
Kupci strojev do 15. 2. 92 dobijo 20 % popusta pri 
plačilu tečaja šivanja v organizaciji trgovine MAR
CELA. 
Vse dodatne informacije (tudi glede demonstracij 
šivanja in pletenja na PFAFF-ovih strojih (dobite v 
trgovini MARCELA, na Bledu, Cesta Svobode 3. 
OBLIKUJTE PROSTI ČAS S P f ^ f f 



G O S P O D A R S T V O 
UREJA: MARIJA VOLČJAK 

Podpredsednik vlade dr. Ocvirk obiskal kranjsko Iskro Telekom 

Vlada bo pregledala program 
Digitalizacije II 
Razvoj telekomunikacij zahteva veliko denarja, samo v Iskrin program nadaljnje 
digitalizacije bi morali vložiti 60 milijonov mark. 
Kranj, 16. januarja - V Iskri Telekom so pripravili izhodišča za na
cionalno strategijo razvoja telekomunikacij in projekt poimenovali 
Honet, tudi o njem je tekla beseda med obiskom podpredsednika 
slovenske vlade dr. Andreja Ocvirka, ki ga je spremljal minister za 
raziskovalno dejavnost in tehnologijo dr. Peter Tancig. Iskraši so 
seveda želeli dobiti tudi odgovor na vprašanje, ali bo republika so
financirala projekt Digitalizacija II, na kar čakajo že skoraj dve 
leti, vendar so tudi tokrat dobili le obljubo dr. Ocvirka, da bo vlada 
program pregledala. 

Obiska l i ste nas v trenutkih 
izredno težkega po loža ja , tako 
podjetij kot holdinga Te lekom, 
je dejal njegov direktor Blaž 
Kavčič, saj izvajamo nacionalni 
projekt, ne da bi bi la vlada o 
tem p o u č e n a in bi aktivno so
delovala. Bivša Telematika je 
leta 1989 imela 80 mil i jonov 
mark izgube, kar 48 mil i jonov 
mark so moral i pokri t i sami. 
Zamenjal j o je Telekom, vanj 
je vk l jučen ih 16 podjetij, nekaj 
Jih je v s teča jnem postopku, la

ni so imel i 222 mil i jonov mark 
prometa, r a č u n a j o , da bo izgu
ba znaša l a 6,5 mil i jona mark. 
O b r a č a j o 370 mil i jonov mark 
kapitala, zaposlenih je 2.261 
l judi . Nekaj tujih vlagateljev se 
zanima za na ložbe , zlasti na 
p o d r o č j u mobilne in javne tele
fonije, vendar podobno kot 
pred leti Siemens zahtevajo 
"č i s t a " podjetja. 

Po s t r a t e ško pravi lni od loč i 
tvi pre jšnje vlade smo b i l i v to 
porinjeni z obljubo, da bomo 

Ustanovljen svet za znanost in tehnologijo 

Svet vodi dr. Bajt 
Ljubljana, 17. januarja - Trideset uglednih znanstvenikov in gospo
darstvenikov bo oblikovalo nacionalni raziskovalni program, kar 
°o prva naloga sveta za znanost in tehnologijo, k i se je sestal na 
konstitutivni seji, vodi ga akademik dr. Aleksander Bajt. 

vitna naloga priprava nacional
nega raziskovalnega programa. 

Svet bo deloval avtonomno, 
kar po Bajtovem mnenju po
meni predvsem avtonomno 
oblikovanje sodb, pri tem pa 
bo v ospredju m o č argumenta 
in javnost delovanja, saj bo 
svet svoja s tal išča javno obja
vljal . Njegova sestava obeta, 
da bo temu res tako, omenimo 
le nekaj s t rokovnih avtoritet: 
akad. dr. Aleksander Bajt, 
akad. dr. Robert B l inc , prof. 
dr. Mar i j a Auersperg, prog. dr. 
K a r e l Jezernik, prof. dr. A l e k 
sandra Kornhauser , prof. dr. 
D u š a n Ml inšek , akad. dr. Ja
nez Mi lč insk i , prof. dr. Vel jko 
Rus, akad. dr. M i h a Tiš ler in 
drugi. # M . V . 

Ustanovitev sveta za zna-
n ° s t in tehnologijo je pripravi-

0 ministrstvo za znanost in 
tehnologijo, uradno je b i l usta
novljen pri i zvršnem svetu Re
publike Slovenije. M e d njego-
v , m i nalogami je predvsem 
?cenjevanje razmer na p o d r o č 
ju raziskovanja, presojanje na
gega razvoja z v id ika medna
rodne primerlj ivosti , obravna
vanje zakonskih predlogov v 
raziskovalni dejavnosti in na
sploh spodbujanje bol jšega de-
! a ministra. Min is te r za znanost 
jn tehnologijo dr. Peter Tanc ig 
Je dejal, da naj bi svet prispe
val k temu, da bi b i l dober m i 
nister še boljši , slabemu pa b i 
omogoč i l , da postane dober. 
Trenutno pa je prva in pogla-

probleme reševali skupaj, žal 
smo j i h sami, če bi to vedeli , bi 
b i lo morda tedaj pametneje re
či, naj vse skupaj propade, 
Blaž Kavčič danes komentira 
tedanjo od loč i t ev za zamenja
vo partnerja oziroma pr ihod 
n e m š k e g a Siemensa. Sistem je 
v g loboki k r iz i , ogromno smo 
investirali , uč inkov pa še n i , za
to programa ne bo m o č rešiti 
na podje tn i šk i ravni. Že dve le
ti se s k u š a m o dogovorit i z vla
do, doslej resnega razgovora ni 
b i lo , največ zanimanja je poka
zala Ljubljanska banka, ki je 

t, mm • m 
JVa«JJ, 17. januarja - Ob obisku Dunajskih simfonikov, ki so v 
J-ankarjevem domu nastopili 16. januarja, se je v Sloveniji mudila 
J * gospodarska delegacija Republike Avstrije. Po petkovem do-
pJdanskem razgovoru s predsednikom slovenske skupščine dr. 
*rancetom Bučarjem je avstrijska delegacija obiskala kranjsko to-
*rno Sava, kjer so si ogledali tovarno avtopnevmatik Sava - Sem-

p r ' t . Vodja avstrijske delegacije je bil Paul Burgstaller, poslane 
* V s «rijskega parlamenta, v njem pa je bilo tudi več predstavnikov 
'Vstrijsko-slovenskega društva. M . V„ foto. J . Cigler 

projekt ocenila pozit ivno, ute
gne pa se zgodit i , da-ne bomo 
enakopravni partnerji pri do
govorih s tujimi partnerji, je še 
dejal Kavčič . 

Projekt Honet pa je označ i l 
kot i zhod išča za nacionalno 
strategijo razvoja komunikac i j , 
ponujajo ga kot delovni pr i 
stop, ki naj bi seveda doživel 
razdelavo na državni ravni. In
dustrija daje impulz , saj brez 
t a k š n e g a projekta ne bo vzdr
žala , je še pojasnil. 

• M . Volčjak 

Dr. Andrej Ocvirk je dejal, da bomo v Sloveniji pri razvoju visokih 
tehnologij gradili na obstoječih jedrih, ki so vsekakor tudi za nas 
prihodnost, saj iz delovne intenzivnosti prehajamo v razvojno inten
zivnost. Program je seveda potrebno pripraviti skupaj, tudi s sode
lovanjem EGS, da ne bi neracionalno trošili sredstev in ne bi vsa
kdo gradil svoj prenosni sistem. Pri izvedbi projekta pa bodo seve
da upoštevali konkurenčnost. Kdo bo pri tem povezoval ministrstva, 
bomo še razčistili, sedli bomo skupaj, vsi boste pravočasno poklica
ni, je dejal dr. Ocvirk. Glede programa Digitalijacija II, v katerega 
bi bilo potrebno vložiti 60 milijonov mark, pa je dejal, da ga bo vla
da pregledala, sofinanciranje pa bo seveda odvisno od proračuna. • 
Dogaja se, da Železniško gospodarstvo vleče optični kabel Ljublja
na - Sežana, ki bi ga lahko uporabljali tudi drugi, zato je potreben 
celovit, strateški razvoj na tem področju v Sloveniji. Vsebovati mo
ra seveda tudi nove stvari, saj vas danes, denimo, povsod vprašajo 
za številko vašega faksa, že čez leto dni pa vas bodo za številko edi-
fakta (elektronske pošte), je dejal dr. Branislav Popovič iz Teleko
ma. 

Strategije razvoja telcinformatike še nimamo izdelane, sami pa 
smo že spoznali, kako grenka je bila izkušnja politične odločitve za 
računalnike, s katerimi smo skušali konkurirati tako veliki firmi, 
kot je IBM. Po takšni poti torej ne smemo več, smo slišali mnenje 
predstavnika ministrstva za promet in zveze. Podobno je bila v Slo
veniji napaka storjena pri uvajanju Mobitela (vanj je investirala 
PTT), ki je v svetu preživeta tehnologija. Za ureditev razmer na 
tem področju pripravljajo zakon o telekomunikacijah, ki bo v krat
kem nared. • 
Ministrstvo za obrambo pripravlja sestanek, v dneh od 21. do 24. 
januarja, na njem naj bi dorekli integracijo oziroma infrastruktur
ne povezave na področju telekomunikacij. Na področju obrambe je 
sistem pripravljen, vključili bomo tudi domače dobavitelje, je dejal 
Stane Praprotnik, pomočnik ministra za obrambo. 

GOSPODARSKI KOMENTAR 
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M A R M O R H O T A V L J E 
Gorenja vas tel.: 064/68-210 

PRIDITE - PRESENEĆENI BOSTE NAD PONUDBO IN KVALITETO! 

Denar od prodaje nekdanjih Zlitovih stanovanj 

Najprej poplačilo bančnega 
posojila 
Tržič, 17. januarja - Lansko vprašanje iz delegatske klopi, ali na
merava občina vrniti gospodarstvu denar iz povišanega prispevka za 
solidarnost v letu 1990, je dobilo končni odgovor na prvi letošnji se
ji tržiškega izvršnega sveta. Kot so sklenili, bodo denar od prodaje 
31 stanovanj, ki jih je občinska stanovanjska skupnost 1989. leta 
kupila od tovarne ZLIT, najprej namenili za vračilo kredita. Zaen
krat le 5 prodanih stanovanj. 

Zaradi č a s o v n e odmaknje
nosti dogodkov se je dobro 
spomnit i , da je sredi novembra 
1989. leta Samoupravna stano
vanjska skupnost o b č i n e Tržič 
sklenila pogodbo s t rž iško to
varno Z L I T o odkupu njegovih 
31 stanovanj. Kupec je kupni 
no poravnal z b a n č n i m posoji
lom v današn j i vrednosti 2,1 
mil i jona tolarjev, z o d p l a č i l n o 
dobo 4 leta. Zarad i nakupa Z l i 
tovih stanovanj se je prispevna 
stopnja za solidarnost v letu 
1990 poveča l a za 0,6 odstotka. 
K e r ta stanovanja sedaj o b č i n a 
prodaja posameznikom, so se 
delegati iz gospodarstva že lani 
zanimal i , ali bodo dodatno 
z d r u ž e n a sredstva dob i l i pla
čniki povrnjena. 

K o t so oceni l i na prvi letoš
nji seji t rž i škega izvršnega sve
ta, bi b i lo drobljenje denarja 
povsem nesmiselno, saj poviša
nega prispevka ni p lačeva lo le 

gospodarstvo. N a č e l n i k oddel
ka za s p l o š n e zadeve in finance 
Vik to r Blagot inšek je predla
gal, da z denarjem od prodanih 
stanovanj najprej p o p l a č a j o 
kredit pri Ljubljanski banki . 
Č e p r a v so j i do konca lanskega 
leta že vrni l i dobr ih 2 mil i jona 
tolarjev, ostajajo 1.1. 1992 do l 
žni še vedno več kot 1,7 mil i jo
na tolarjev zaradi v isokih obre
sti. Ke r ostaja še 23 n e p l a č a n i h 
obrokov posoji la , je najbol jše 
takojšnje p o p l a č i l o kredita 
banki , so skleni l i v izvršnem 
svetu. 

D o 7. januarja letos so pro
dal i 5 nekdanjih Zi i tov stano
vanj v skupni vrednosti nekaj 
manj kot 2,7 mil i jona tolarjev. 
Dve stanovanji so prodal i na 
o b r o č n o o d p l a č e v a n j e , pri ceni 
treh stanovanj pa je b i l upoš t e 
van popust za takojšn je plači
l o . « S. Saje 

MARIJA VOLČJAK 

500 mark 
Po polomu zakona o javnem dolgu v parlamentu je potezo 

potegnila Ljubljanska banka, kije objavila, da bodo "stare" devi
zne vloge odmrznili in ljudje bodo 1. februarja lahko dvignili po 
500 mark in jih preknjižili na nove devizne knjižice. Začeli bodo 
torej z novim deviznim varčevanjem in pri njem spoštovali med
narodne uzance, kar seveda pomeni, da bodo varčevalci s svojimi 
devizami lahko svobodno razpolagali. 

Banke so torej zaigrale na karto zaupanja, k čemur jih je 
parlament dobesedno prisilil in tako dejansko sledil tudi zahte
vam društva jeznih deviznih varčevalcev, ki so želeli neposredni 
stik z bankami oziroma se z njimi pogajati, kaj bodo napravili z 
zamrznjenimi markami. Nobena skrivnost pa se seveda ni več, da 
je Ljubljanska banka nekaj morala napraviti, saj jo k temu sili 
tuja finančna revizija, ki zamrznjenih deviznih vlog seveda ne bo 
dobrohotno spregledala. Ostaja pa seveda vprašanje, kaj se bo 
zgodilo z novim deviznim varčevanjem, bodo bankirji lahko ustre
gli varčevalcem, če bodo začeli ti množično dvigati svoje devize9 

Izkazalo se bo, koliko še zaupajo našim bankam, saj so bile vse 
dosedanje ocene le ugibanja. 

Kakšno je zaupanje, se bo izkazalo že v prvem krogu reševa
nja zamrznjenih deviznih vlog, saj ima velika večina ljudi v ban
kah majhne zneske deviz. Po podatkih, s katerimi so že postregli v 
Društvu jeznih deviznih varčevalcev, ima namreč kar 85.87 od
stotka deviznih varčevalcev manj kot 384 mark in velika večina 
bo potemtakem rešenih že v prvem krogu. Dodati je treba, da je 
vseh deviznih pozicij približno 800.(XX), saj imamo mnogi po več 
deviznih knjižic, na njih pa manjše zneske. 

Za naslednji krog bo torej ostalo le približno 15 odstotkov 
varčevalcev, pri čemer je pomemben tudi podatek, da je nad 500 
in tja do 800 mark le nadaljnjih 4.2 odstotka vračevalcev, več kot 
38.(X)0 mark pa ima v bankah le 0.14 odstotka zamrznjenih de
viznih varčevalcev. Po prvem in drugem krogu bo torej ostalo pri
bližno 20.000 varčevalcev, s katerimi se bodo banke posebej pogo
varjale. 

Ze februarja se torej ne bo izkazalo le, v kolikšni meri varče
valci še zaupajo našim bankam, bolje rečeno Ljubljanski banki, 
kjer je velika večina zamrznjenih deviz, nekaj pa v Abanki. Izka
zalo se bo seveda tudi, v kolišni meri so si s prodajo družbenih 
stanovanj uspeli napolniti devizne blagajne. Prodaja deviz v ban
čnih menjalnicah je zaradi pričakovanja devalvacije, tudi uradne, 
trenutno ustavljena, saj jih ljudje menda ne prinašajo več. 

IZ GOSPODARSKEGA SVETA 

Slovenija prometno nerazvita Denarja za posodobi
tev slovenskega prometnega vozl išča n i , kar ga je, pa bo poru
bljen v glavnem za nadaljevanje del na že odprt ih šest ih cest
nih g radb i šč ih , pravi slovenski minister za promet in zveze 
Mar jan Krajne. N o v i h g radb i šč torej ne bodo odpr l i , č ep rav bi 
b i lo za gospodarski napredek nujno d o k o n č a n j e ceste Celje -
Ljubljana in naprej do K o p r a oz i roma koprskega pr i s t an i šča . 
Že lezn ice bi bi lo potrebno posodobi t i zlasti v smeri Jesenice -
Z i d a n i most, za kar denarja prav tako n i . Telefonske zveze po
stopoma izboljšujejo, vendar se svetovni ravni še ne bomo pri
bl ižal i , č ep rav se bo raven iz sedanjih 22 dvigni la na 35 pri 
k l jučkov na sto prebivalcev. 

M o r d a se bodo prometne razmere izboljšale z mednarod
nim priznanjem Slovenije, saj vsaj na tem p o d r o č j u lahko ra
č u n a m o na tuja posoji la . 

Veliko Zanimanja Za modo Letošnji sejem mode v 
Ljubl jani je zapr l vrata, naš te l i so kar 25 t i soč obiskovalcev, 
kar kaže , da je na Slovenskem vel iko zanimanja za modo, če
prav so časi suhi . Težave slovenske tekstilne industrije so se 
poznale tudi na sejmu, saj je b i l o razstavljalcev manj kot zad
nja leta, le 134. Vendar pa so obiskovalc i po drugi strani rekl i , 
da sejem zaradi tega ni izgubi l na zanimivost i , saj so prišli vsi 
pomembni izdelovalc i "mode" v Sloveni j i . Po zgledu modnih 
sejmov po svetu nameravajo tudi v Ljubl jani pripravljati dva 
modna sejma letno, jesenskega in pomladanskega. 

98 okt. bencin zdaj stane 47,20 tolarja Po zadnji 
18-odstotni pod raž i t v i naftnih derivatov, elektrike in prevoza 
po železnici ter 30-odstotni pod raž i t v i zemeljskega pl ina zdaj 
stane: 86 okt bencin 40,10 tolarja, 98 okt. bencin 47,20 tolarja, 
neosv inčen i 95 okt. bencin 42 tolarjev, neosv ičen i 91 okt. ben
cin 40,70 tolarja, p l insko olje D 2 36 tolarjev in kur i lno olje 
22,40 tolarja. Prodajna cena k u b i č n e g a metra zemeljskega p l i 
na pa znaša 10,40 tolarja. 

V igralnice tudi naši državljani s lovenska vlada je 
sprejela osnutek zakon o igrah na s r ečo , po katerem bodo po
slej smeli v igralnice tudi naš i d ržav l j an i , kar zdaj ni dovolje
no. Z a k o n razlikuje k las ične in posebne igre. M e d prve sodijo 
tiste, k i j i h prirejajo o b č a s n o (loterije, tombole, srečelovi in po
dobno) in igre, k i imajo trajni znača j in je imela doslej nad nji
mi monopol Loteri ja Slovenije, kar v osnutku zakona ni več iz
recno d o l o č e n o . Posebne igre na s rečo pa so tiste, k i j i h prire 
jajo samo v igralnicah, teh se lahko po novem ude ležu je jo tudi 
naši d ržav l jan i , igrajo pa lahko v d o m a č i al i tuji valut i . Igralni 
avtomati pa bodo po novem sodi l i le v igralnice. Z a k o n preii 
videva tudi lastninjenje igralnice, d r ž a v a naj b i b i la njiru 
80-odstotni lastnik, ustanovitelji oz i roma organizatorji s po 
d roč ja turizma pa le 20-odstotni. 
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Z olajšavami si lahko znižamo dohodnino 

D v e v r s t i o l a j š a v 
Večkrat smo že o m nili, da si lahko z olajšavami, ki jih predvideva 
zakon, nekoliko lahko zmanjšamo osnovo, od katere nam bodo od
merili dohodnino. Zakon omogoča dve vrsti olajšav, ki si jih bomo 
tokrat podrobneje ogledali, prihodnji torek pa bomo začeli obja
vljati odgovore n; vprašanja, saj se jih je medtem nabralo že kar 
nekaj, nanašajo pa se večinoma na konkretne stvari. 

gati davčn i napovedi , zaradi 
morebitne kontrole pa j i h mo
rate skrbno shraniti , kazni so 
n a m r e č visoke. 

M n o g i sprašu je te , al i bodo 
zneski na njih glede na datume 
prevrednoteni in bo s tem upo
š t evana inflacija. Odgovor je : 
ne. Tako kot ne bodo prejemki, 
tudi ti izdatki ne bodo. 

narne prispevke in vrednostna 
dar i la , p l a č a n e č l a n a r i n e pol i t i 
č n i m strankam in s indikatom. 

M e d te o la jšave bodo všteta 
tudi sredstva, k i smo j i h lani 
namenil i za reševanje stano
vanjskega problema, toda ne le 
denar porabljen za gradnjo hi 
še, nakup stanovanja z enkra
tnim zneskom, t emveč tudi 80 

U v o d o m a je treba ponovi t i , 
da bodo davkarji od naš ih bru
to prejemkov med letom naprej 
odšte l i p l a č a n e prispevke, nato 
bodo vsoto zmanjša l i za 10-
odstotno olajšave;, o kateri go
vori 7. č len zakona, in nato še 
za o la j šavo , k i nam pripada za 
v z d r ž e v a n e d ruž i n ske č l ane . 
Vrstni red je pomemben, saj je 
od tega odvisno, k a k š n o osno
vo za dohodnino nam bodo iz
računa l i . 

Mnogi se spraši jejo, kaj se 
bo upoštevalo brezposelnim. 
Na kratko, naaometTfla se 
štejejo med dobo ike, kijih je 
treba prijaviti za odmero do
hodnine, denarm pomoči pa 
ne. Čeprav vam ,wdo podat
ke o nadomestilih sporočili 
izplačevalci, je pozornost na 
mestu. 

Ola j šava za vzd rževanega 
d r u ž i n s k e g a č l ana je 8 odsto
tkov p o v p r e č n e letne slovenske 
bruto p l ače v lanskem letu. Z a 
vsakega nadaljnjega otroka se 
ola jšava poveča za 2 odstotka, 
za drugega je torej 10-odstotna, 
za tretjega 12-odstotna i td. D o 
dati pa je treba, da se pri tem 
odstotki seš tevajo . 

K l j u b jasnosti te o la j šave , 
vendarle ostaja nekaj odpr t ih 
v p r a š a n j , k i so res obrobnega 
pomena, vendar za nekatere 
pomembna. Den imo, da se 
starši ( ločeni ) ne morejo spora
zumeti , kdo bo uveljavljal olaj
š avo . N a v o d i l , glede ravnanja 
v t ak šn ih pr imerih še n i , nema
ra pa bi bi lo res najbolje, da v 
takšn ih pr imerih nesporazuma, 
ne bi mogel uveljavljati n i h č e ! 

Posebne olajšave pa so deležni starejši od 65 let (to starost so 
morali dopolniti lani) ter invalidi s 100-odstotno telesno okvaro 
in jim je priznana prvica do tuje nege in pomoči. Njim se bo od 
njihovega dohodka odštelo J00 odstotkov povprečnega letnega 
osebnega dohodka zaposlenih v Sloveniji in v davčno osnovo jim 
bo šel torej le morebitni nadpovprečni dohodek. Drugače pove
dano, 100-odstotni invalidi s podpovprečnimi prejemki davka 
zanesljivo ne bodo plačali, tisti z nadpovprečnimi pa le za razli
ko med njihovim in povprečnim. Vsi pa morajo oddati davčne 
prijave, tudi tisti, ki davka zanesljivo ne bodo plačali. 

Vzdrževani družinski člani 

Najmanj nejasnosti je pri 
vzd rževan ih d ruž in sk ih č l an ih , 
saj smo se o tem moral i o d l o č a 
ti že pred letom dn i , ko je b i l 
zakon o dohodn in i sprejet, in 
smo se moral i od loč i t i , kdo bo 
uveljavljal o la j šavo , oče ali ma
ti. S p l a č a se seveda tistemu, k i 
ima večjo p l ačo , nekateri pa so 
si otroke razdel i l i . Te dn i se 
pravzaprav ponovno od loča 
mo, povedati moramo, kdo bo 
uveljavljal o la jšavo v letu 1992, 
kar se bo seveda čez leto po
znalo pri akontaciji dohodni 
ne. 

V napovedi za odmero do
hodnine boste posebej naved
li znesek samoprispevkov, ki 
ste jih med letom plačali, in 
predstavljajo davčno olajša
vo, ki se ne všteva v JO-od-
stotno olajšavo po 7. členu 
zakona. 

Osnovo za odmero dohodni 
ne je m o č zmanjša t i na r a č u n 
nakupa vrednostnih papirjev 
(vštete so tudi Markoviceve in 
terne delnice), pri č e m e r je tre
ba poudari t i , da bomo obvezni
ce moral i davkarjem pokazati , 
da j i h bodo žigosal i . M n o g i bo
do uveljavil i r a č u n e iz lekarn, 
knjigarn in š p o r t n i h trgovin, 
upoš t eva l i bodo r a č u n e iz zdra
vilišč, za i zobraževan je ob de
lu , za znanstveno raziskovalno 
in razvojno delo, za vlaganja v 
kulturne in zgodvinske spome
nike, v gradnjo mal ih vodnih 
elektrarn, varstvo okol ja in var
čevanja z energijo, upoš teva l i 
bodo seveda prostovoljne de-

odstotkov p l a č a n e stanarine, v 
enakem odstotku tudi p l a č a n i 
e tažn i prispevek. Pri tistih, k i 
so stanovanje kup i l i s posoji-

' l o m , pa letni znesek o d p l a č i l a 
posoji la. Pri tistih, k i bodo 
d r u ž b e n o stanovanje kup i l i v 
mesečn ih obrok ih v več letih, 
pa seš tevek lanskih plači l . 

Z a k o n pri teh olajšav po
vsod ni povsem jasen, d o p u š č a 
raz l ična t o l m a č e n j a , ker- po
drobnih navodil še ni , stvari še 
niso povsem jasne, zato se še 
vedno poraja nekaj v p r a š a n j , 
ki pa j i h bodo davkarji moral i 
razčisti t i prav kmalu , preden 
bomo oddal i d a v č n e prijave. 
• M . V . 

Računov ne bo potrebno 
prilagati 

M n o g i , če ne kar vsi po vrsti, 
bomo skušal i uvefjfcviti 10-od-
stotno o la j šavo , k i jo zakon o 
dohodn in i predvideva v 7. čle
nu. M e d letom ste verjetno na
bral i dovol j r a č u n o v , če na 
njem še ni vašega imena, ga se
veda lahko nap i še t e . Vseh teh 
r a č u n o v ne bo potrebno pr i la-

R E N T a C A R 

KRANJ, Koroška 5 
(hotel Creina) 
TcMVMK 1)64/213-160 

328-602 

I Z P O S O J A N J E O S E B N I H IN 
K O M B I N I R A N I H V O Z I L P O 
K O N K U R E N Č N I H C E N A H 

Obrazci za "Napoved za od
mero dohodnine" bodo kma
lu naprodaj, predvidoma ta 
teden, saj je bilo rečeno, da 
bodo že po 17. januarju. Ven
dar jih danes še ni bilo, v Dr
žavni založbi so nam poveda
li, da jih pričakujejo sredi 
tedna. Veljali naj bi okoli 50 
tolarjev, na dva kupljena 
obrazca pa bo moč breplačno 
dobiti tudi navodilo za njego
vo izpolnjevanje. 

Delničarska 
abeceda (3) 

Delnice dandanes za Zaho
du niso več privilegij bogatih, 
t e m v e č j i h kupujejo in prodaja
jo m n o ž i c e , v Nemči j i pravijo, 
da vsak trinajsti d ržav l jan , za 
a m e r i š k e gospodinje pa je tako 
al i tako znano, da prisluhnejo 
tudi radijskim p o r o č i l o m z bor
ze. Skratka deln ičar jev je ved
no več, mnogi se uspejo Z nj imi 
tudi preživl jat i . 

Vendar ne samo z d iv idendo 
oz i roma z d o b i č k o m , k i ga pr i 
naša jo delnice, t emveč tudi z 
razl iko, k i jo uspejo ustvariti 
pr i trgovanju z delnicami . De l 
nice imajo potemtakem lahko 
raz l ične vrednosti. 

N O M I N A L N A vrednost 
delnice je tista, na katero se 
delnica glasi oz i roma je napisa
na na njej kot vrednostnem pa
pirju. O b i č a j n o je enaka E M I 
S I J S K I vrednosti, torej tisti, k i 
jo ima delnica pri prvi emisij i , 
in k i pravi loma ne sme biti niž
ja od nominalne vrednosti. 

Prava vrednost delnice pa je 
seveda njena T R Ž N A vred
nost, k i se oblikuje glede na 
p o v p r a š e v a n j e in ponudbo na 
borzi , kar pomeni , da se stalno 
spreminja, medtem ko nomi
nalna vrednost delnice ostaja 
enaka. 

N a t r ž n o ceno delnice vp l i 
vajo številni dejavniki . Njeno 
i zhod i šče je seveda nominalna 
vrednost, poleg tega pa obre
stne mere, k i j i h banke p lačuje
jo za vloge na vpogled, in d iv i 
denda, ki jo p r ina ša delnica. 
Vzemimo primer, da je nomi
nalna vrednost delnice 1.000 
mark, obrestna mera za vloge 
na vpogled v bankah 5-odstot-
na, d iv idenda pa 7-odstotna. V 
tem primeru lahko po formuli 
1.000-krat 7, deljeno s 5 dobi 
mo 1.400 in tol iko je v n a š e m 
primeru t r žna vrednost delnice. 
C e bi b i la torej d iv idenda nižja 

Sprejemamo vprašanja s po
dročja davkov in delnic, poš
ljite nam jih v pisni obliki na 
uredništvo Gorenjskega gla
sa, Mose Pijadeja I, Kranj. 

od obrestne mera za vloge na 
vpogled, je t ržna cena delnice 
nižja od nominalne vrednosti . 
Deln ice v razvitem, stabilnem 
gospodarstvu torej njenega 
lastnika ščitijo pred inflacijo, 
saj p r ib l i žno tako kot cene, ra
stejo tudi vrednosti delnic. 

T r ž n a vrednost delnic pa je 
seveda odvisna tudi od doga
janj na borzi , kjer na ponudbo 
in p o v p r a š e v a n j e vplivajo šte
v i ln i dejavniki , najbolj pa seve
da po loža j podjetja in p r i č a k o 
vanje, kaj bo napravilo v bliž
nji pr ihodnost i , kakšne trge in 
nač r t e ima. Pri poroč i l ih z vel i 
kih svetovnih borz lahko pogo
sto slišite, kako je na vrednost 
delnic vp l iva la najava, da bo ta 
in ta firma verjetno imela izgu
bo ali da je pogorela na tem in 
tem trgu itd. Pravi loma so tr
žne vrednosti delnic podjetij, 
ki dobro poslujejo, precej višje 
od njene nominalne vrednosti 
in obratno so tečaji delnic (ka
kor pravimo tržni vrednosti 
delnic na borzi) podjetij, k i 
imajo izgubo, nižji od njene 
nominalne vrednosti. 

Pri nas je delnic, k i bi j i h 
lahko kupoval i in prodajali na 
borzi , zelo malo, tam trgujejo 
še vedno predvsem z obvezni
cami. Prav dejstvo, da ima pri 
nas obveznica d r u g a č n o vlogo 
kot v razvitih zahodnih drža
vam, jasno pove, da pri nas go
spodarske razmere še niso nor
malne. Z a obveznice je n a m r e č 
znač i l na fiksna ( d o l o č e n a ) 
obrestna mera, zato mora njen 
lastnik sam " l o v i t i " inflacijo, 
kakor ve in zna, medtem ko mu 
pri delnic i to ni potrebno. Ta 
ko na Zahodu , pri nas pa prav 
obveznica zagotavlja u s p e š e n 
lov inflacije, saj so o b i č a j n o 
nominirane v n e m š k i h markah 
in imajo tako povsem druga
č n o vlogo. • M . V . 

P l a č i l n a k a r t i c a ' d o b r o d o š l a 

n a 1 0 . 0 0 0 . 0 0 0 p r o d a j n i h m e s t i h 

V S l o v e n i j i i n 

v 1 7 0 d r u g i h d r ž a v a h . 

Kompas Magistrat - Eufocard 
Mestni trg 4, 61000 Ljubljana 

(tol.:0c.l 212888, 152 222) 
in vse Kompasovu poslovalnico 
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Zaključena akcija NAŠE ŽENE 

Z d e n k a P o d l u n š e k -

p o d j e t n i c a l e t a 
Brdo pri Kranju, 17. januarja - N a slovesnosti v petek zvečer na Br 
du, k i sta jo pripravili N A S A Ž E N A in firma Barometer, je bi la 
prvič pri nas razglašena podjetnica leta. T a čast in z njo nagrada 
Janeza Hacina , slovenskega arhitekta iz Švice, lastnika firme l ! lyr-
co, 5.000 D E M , je pripadla Zdenki Pod lunšek , solastnici firme 
Medicop iz Murske Sobote, k i izdeluje proizvode za opremo bol
nišnic in reši lnih vozi l . Slovesnosti sta prisostvovala tudi Janez D r 
novšek in Živko Pregl . 

Podjetnico leta Zdenko Pod lunšek in njenega moža Aleksandra, k i 
je b i l leta 1989 izbran za inovatorja leta, je doma v M u r s k i Soboti 
obiskal tudi njun rojak M i l a n Kučan. 

Vse leto je revija N A Š A Ž E 
N A , k i se j i je kasneje p r id ruž i 
la tudi zasebna firma Barome
ter, vodi la akcijo za izbiro pod
jetnice leta z namenom, da se 
odkrijejo sposobne ženske , k i 
so imele dovolj poguma in sa
mozavesti za soočenje z vso 
problematiko samostojne obrti 
in podje tn i š tva . Revija N A Š A 
Ž E N A je podjetnice vse leto 
predstavljala, pr iš lo pa je tudi 
še bl izu sto predlogov z vseh 
koncev Slovenije. 

Posebna komisija pri N A Š I 
Ž E N I je v ožji izbor izbrala se
dem podjetnic; to so Tatjana 
Nekrep - Pere, solastnica in d i 
rektorica M i r k o Mal te iz Slo
venske Bistrice, Mi r jana Bene-
dik, solastnica snack bara in tu
rističnih apartmajev iz Kranj 
ske Gore , V ida Retelj, lastnica 
firme Pletenine in tekstilni iz
delki V i d a iz D o m ž a l , M a r t i n a 
Božič, lastnica podjetja za pre
delavo sadja in zelenjave T i n a 
iz Komende , M i l i c a Makoter , 
direktorica in solastnica podje
tja za proizvodnjo, trgovino in 
storitve Makoter iz Cvena pri 
Ljutomerju, ki izdeluje poliet i
lenske vrečke in drugo embala
žo, Dora Ložar , kmetica iz Štu-
d e vasi pri D o m ž a l a h , ki ima 
2 a svoje pridelke svojo trgovi

no, ter Zdenka Podlunšek , so
lastnica in voditelj ica marke
tinga v firmi M e d i c o p , k i proiz
vaja medicinsko opremo, iz 
Murske Sobote. Slednja je bi la 
kot u s p e š n a podjetnica, izvoz
nica svojih proizvodov - opre
me za bo ln i šn ice ter prvo po
m o č v reš i lnih avtomobi l ih - na 
M a d ž a r s k o , v Turč i jo in celo v 
Izrael, izbrana za podjetnico 
leta, k i j i je pr ipadla tudi de
narna nagrada 5.000 D E M švi
carskega Slovenca Janeza H a 
cina. 

F i rma Barometer je za svojo 
najbol j šo podjetnico leta izbra
la Katko Kranjc, solastnico 
podjetja Laser plus. • D . D o 
lenc 

A V T O Š O L A 
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•POTROŠNIŠKO POSOJILO • ORGANIZIRANA MONTAŽA' 
•BREZPLAČEN PREVOZ • 

I g J E L O V I C A 
lesna industrija ŠKOFJA LOKA, Kidričeva 58 

Tel.: 064/631-241, telefax: 064/632-261 

p r e d s t a v n i š t v o K R A N J , P a r t i z a n s k a 2 6 , t e l . 

2 1 1 - 2 3 2 

Š e š o k v P r e d d v o r u 
Kranj , januarja - V čet r tek , 23. januarja, bo gost kluba Dvor v 
Preddvoru slovenski finančni minister Dušan Šešok . 

Povabiti so sicer nameravali Vojko Ravbar, namestnico mi
nistra za zunanje zadeve odgovorno za zunanjo trgovino, vendar 
je te dni žal s l u ž b e n o odsotna. Zato med gorenjske direktorje po
novno prihaja D u š a n Šešok, ki bo razgrnil problematiko finan
čnega poslovanja s tujino in povedal več o spremembi zakona o 
deviznem poslovanju, o zavarovanju uvozno- izvoznih poslov ter 
o tem, na katerih področ j ih bodo še ostale uvozne-izvozne kvote 
al i pa bodo nemara uvedli avanse zanje. 

Šešokov obisk pa bo seveda p r i ložnos t , da pogledajo v be-
ležnice in ugotovijo, kdo je pred meseci najbolj n a t a n č n o napo
vedal, kakšen bo tečaj marke 31. decembra 1991. Tis t im, k i so 
" Š e š o k o v kurz" najbolj n a t a n č n o napovedali , bodo podel i l i na
grade. • M . V . 

Podjetje Alpetour Remont iz Kranja je v petek v svojem servisno-
prodajnem centru na Laborah odprlo center za prodajo in servisira
nje avtoplaščev. Poleg vseh vulkanizerskih storitev bodo v centru 
prodajali avtoplašče Sava za osebna vozila in kombije in sicer vse 
dimenzije in razl ične kakovosti. P r i tem je treba poudariti, da bo 
center avtoplaščev odprt ves dan in sicer od 7. do 19. ure, ob sobo
tah pa od 7. do 13. ure. V času predstavitve centra, k i bo trajala do 
17. februarja bo potekala tudi skupna akcija Remonta, Save, Zava
rovalnice Triglav in Gorenjskega glasa, ob tem pa bodo imeli 10 
odstotkov popusta pri nakupu avtoplaščev in 15 odstotkov pri sto
ritvah. V tem času bodo vsi uporabniki storitev vključeni v nagrad
no žrebanje . Alpetour Remont ima od prejšnjega tedna tudi poslo
valnico v Skofj i L o k i , kjer bodo v blagovnici Nama prodajali vozila 
Renault. M . G . , s l ika Aleš Gor i šek . 

V petek 

nagradna igra 

Z a v a r o v a l n i c a T r i g l a v 
O b m o č n a e n o t a K r a n j 

N a j b r ž se spomni te , d a smo d e c e m b r a v G o r e n j s k e m 
g l a s u n e k a j k r a t p i s a l i o t ako i m e n o v a n e m E v r o p s k e m 
p o r o č i l u o p r o m e t n i n e z g o d i . Z a v a r o v a l n i c a T r i g l a v d.d. 
L j u b l j a n a - O b m o č n a eno ta K r a n j je t ak ra t v s e m naro
č n i k o m G o r e n j s k e g a g l a sa E v r o p s k i obrazec tud i p r i l o ž i 
l a v č a s o p i s . Ž e t ak r a t p a smo napoveda l i , d a b o m o j a n u 
ar ja o b j a v i l i nag radno ig ro . 

No , o b l j u b a de la do lg . N a g r a d n o ig ro Z a v a r o v a l n i c e 
T r i g l a v d.d. L j u b l j a n a - O b m o č n e enote K r a n j b o m o ob 
j a v i l i v G o r e n j s k e m g l a su v petek, 24. j anua r j a . Ne bo t ež 
k a . D a p a boste l a ž j e sode lova l i v njej , ne bo o d v e č , č e 
m o r d a š e e n k r a t prebere te vse , k a r smo d e c e m b r a p i s a l i 
o i z p o l n j e v a n j u E v r o p s k e g a p o r o č i l a o p r o m e t n i nezgod i . 
P o t r e b o v a l i p a boste t ud i E v r o p s k i obrazec . N a j b r ž ga š e 
ima te . Č e p a ga n ima te , ga l a h k o dobi te v O b m o č n i enot i 
v K r a n j u , v p o s l o v n i eno t i J e s e n i c e a l i v p r e d s t a v n i š t v i h v 
R a d o v l j i c i , Sko f j i L o k i i n T r ž i č u . 

V petek torej v G o r e n j s k e m g l a su n a g r a d n a i g r a Z a 
v a r o v a l n i c e T r i g l a v d.d. L j u b l j a n a - O b m o č n e enote 
K r a n j z b o g a t i m i n a g r a d a m i . 

Trgovina 

j j I P R O r l 
na Gorenjskem sejmu 

ponujamo najnižje cene za celotni program 
slovenskih proizvajalcev pohištva 
POSEBEN POPUST ZA GOTOVINSKI NAKUP! 
GARANT - Polzela 

(program VEGA in COMPO) 2 5 % p o p u s t 

MIZARSTVO - Ljutomer 
(otroške in dnevne sobe, sestavljiv program MOBY) 

3 0 % p o p u s t 

TOVARNA POHIŠTVA - Brežice 

(spalnice, dnevne sobe) 4 0 % p o p u s t 
Odprto do 9. do 11.30 in od 14. do 19. ure. 
Informacije po tel. 064/222-268. 

Koliko je vreden tolar 
N a tečajnici Banke Slovenije so 18. januarja začele veljati na

slednje srednje vrednosti deviz : 

Avstri ja 100 A T S 530,4932 
Nemči j a 100 D E M 3.732,9555 
Italija 100 I T L 4,9555 
Švica 100 C H F 4.220,8760 
Z D A 1 U S D 60,6609 
Jugoslavija 100 Y U D 80,0000 
R. H r v a š k a 100 C R D 80,0000 

Gorenjska banka v Kran ju je v ponedeljek, 20. januarja. 
ob 13. un naslednje devizne tečaje, nekaj prometa so ime l i : 

nakupni prodajni 

Avstri ja 100 A T S 667,9170 703,4445 
Nemči j a 100 D E M 4.700.0000 4.950.0000 
Italija 1 0 0 I T L 6,2346 6,5662 
Švica 100 C H F 5.290,3200 5.571,7200 
Z D A 1 U S D 76,0930 80,1405 

Abanka v Kran ju je imela v ponedeljek, 20. januarja, ob 13. 
uri naslednje devizne tečaje, prometa niso ime l i : 

nakupni prodajni 

Avstr i ja 100 A T S 660 685 
Nemči j a 100 D E M 4.960 5.140 
Italija 100 I T L 5,85 6,20 
Švica 100 C H F 5.060 5.350 
Z D A 1 U S D 71,05 76,20 

Čma borza: N a ljubljanski tržnici so se spet pojavil i pre
prodajalci , v soboto, 18. januarja, ob 11.30 so veljali naslednji 
dev izn i - teča j i : 

nakupni prodajni 

Avstri ja 100 A T S 650 700 
Nemči j a 100 D E M 4.900 5.000 do 5.100 
Italija 100 I T L 6 6,1 
Švica 100 C H F 5.300 5.500 

D o p o l n j e n c a r i n s k i z a k o n 
Kranj - N a sestanku v če t r tek minul i teden v Kranju so 

predstavniki slovenskih sejmov predlagali direktorju slovenske 
carine Francu Koširju in upravnikom carinskih izpostav iz se
jemskih mest (Gornja Radgona, Celje, Ljubljana in Kranj), da bi 
sedanji carinski zakon, k i je v glavnem prepisan iz bivše zvezne 
zakonodaje, moral i dopoln i t i . C e bi zakon spremenili tako, da bi 
tuji razstavljala izdelke, k i bi j i h predstavili na slovenskih sej
mih , lahko brez zapletenih postopkov tudi prodal i , bi v tujini 
prav gotovo zelo povečal i zanimanje za slovenske sejme. Sloven
ski sejmi tudi predlagajo, da bi za tovrstne izdelke morali zmanj
šati carinske in šped i t e r ske s t roške , carinjenje pa naj bi potekalo 
na sejmih. Posebej so tudi opozor i l i na uvoz izdelkov iz sosed
njih d r žav Hrvaške , Srbije... Slovenski sejmarji so tudi zainteresi
rani, da bi na sejmih v Slovenij i z mednarodno ude l ežbo vsaj za 
nekaj dn i ponovno uvedli prosto carinsko prodajo za tuje razsta-
vljalce. • (až) 

A T/S d. o. o. 
Tel: 061/301-557 

AKVIZITERSKA PRODAJA 
AMERIŠKI PRODAJNI HIT 
O D L I Č E N z a s l u ž e k , l a s t e n k a p i t a l 
Seminar je vsak torek ob 19. uri v BANKETNI DVORANI 
H O T E L A C R E I N A v Kranju 

SMUČANJE V KARPATIH ( T I S O V E C ) 

Turistična agenciia VALUK v sodelovanj z INTEGRA
LOM TRŽIČ pripravka osem-(8)-dnevno smučanje V 
KARPATIH z bogatim programom v nasledkih terminih, 
p e t e k , 3 1 . 2 . 1 9 9 2 - 8. 2 . 1 9 9 2 
p e t e k , 7. 2 . 1 9 9 2 - 1 5 . 2 . 1 9 9 2 
p e t e k , 14 . 2 . 1 9 9 2 - 2 2 . 2 . 1 9 9 2 
p e t e k , 2 1 . 2 . 1 9 9 2 - 1 . 3 . 1 9 9 2 
p e t e k , 2 8 . 2 . 1 9 9 2 - 7. 3 . 1 9 9 2 
p e t e k , 6. 3 . 1 9 9 2 - 1 5 . 3 . 1 9 9 2 
Cena vsebuje sedem polnih penzionov s smučarsko te
densko karto za vse naprave, 1 izlet, uporabo vseh ob
jektov in naprav, prevoz m vodenje 
5 0 D E M + 4 . 9 0 0 S L T I N 

SMUČANJE V KRANJSKI GORI! 
z vsem udobiem, ki ga ponuja Kraniska Gora 
TERMINI ODHODOV: 
1. 2., 8. 2 . 15. 2.. 22. 2. 
C e n a 1 1 . O O O S L T 
vsebuje prevoz, 6-x polpenzion, smučarsko tedensko 
karto, izlet, drsanje in bazen. 
Informacije in prijave v uradu INTEGRAL TRŽIČ na Mai
strovem trgu 11 v Kranju od 11. do 15. ure ali po tel. 217-867 



K M E T I J S T V O 
UREJA: CVETO ZAPLOTNIK 

GORENJSKI KOMENTAR 

CVETO ZAPLOTNIK 

Presežki in primanjkljaji 
Ko se je Slovenija "razvezah " z Jugoslavijo in je postala 

samostojna in neodvisna država, je od nekdanje federacije 
med drugim prevzela nalogo, da odslej povsem sama skrbi tu
di za prehrano več kot dvomilijonskega naroda. Minister za 
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano dr. Jože Osterc je na lan
skem posvetu kmetijske svetovalne službe na Bledu pritrdd ti
stim agrarnim politikom, ki so prepričani, da ni politične suve
renosti, če si narod sam ne pridela vsaj strateških surovin 
hrane. To je razlog, da so si tudi tako bogate države, kot je, 
na primer, Švica, zastavile jasen cilj: samooskrba s hrano mo
ra biti vsaj 80-odstotna. in da je takšen tudi cilj samostojne in 
neodvisne Slovenije. 

In kakšne so slovenske možnosti? Stopnja samooskrbe 
se sicer povečuje, vendar je struktura zelo neugodna. Sloveni
ja pa je kot eden največjih uvoznikov hrane tudi močno odvi
sna od drugih. 

Da je slovenska prehrambena bilanca neuravnotežena, 
so krive naravne razmere (Slovenija sodi med najbolj gozdna
te in travnate dežele v Evropi s skromnim deležem njiv), pa tu
di pretekla kmetijska politika, kije, denimo, spodbujala prire
jo mleka tudi na območjih, kjer bi lahko pridelovali žito ali 
krmo za prašiče. Po zadnjih podatkih ima Slovenija največji 
primanjkljaj pri žitu. Podatek, da pridelane količine pšenice in 
rži zadoščajo le za 41 odstotkov domačih potreb, nam je lah
ko v opozorilo; še posebej zato, ker v okviru Evropske gospo
darske skupnosti ni države, ki bi imela nižjo stopnjo samo
oskrbe s pšenico. Grožnje, da smo ob morebitni (gospodarski) 
blokadi lahko še lačni, so verjetno pri vznesenih mislih ob roj
stvu nove slovenske države nekoliko preveč črnoglede, pa ven
darle: če že ne drugega, nas pretirana odvisnost pri oskrbi z 
žiti tudi po oceni uglednih kmetijskih strokovnjakov postavlja 
na milost in nemilost svetovnih cen. 

Pa ne gre samo za pšenico! Velik presežek pri perutnin
skem mesu ni posledica naravnih možnosti, ampak nakupa 
krmil zunaj Slovenije. Podobno velja za prašičerejo, ki sicer 
zagotavlja 80 odstotkov potrebnih količin mesa, vendar velik 
del temelji na "pitanju iz vreče", kupljene zunaj Slovenije. Ker 
krmo za goveda pridelujemo tudi na šlevilnih sadjarskih, vi
nogradniških in vrtnarskih površinah, ne pridelamo dovolj 
sadja, zelenjave in vina, pa čeprav imamo za to odlične nara
vne možnosti. Strokovnjaki so, na primer, izračunali, da Slo
venija izkorišča le dobro polovico izrazito vinogradniških leg 
in le 20 do 30 odstotkov izrazito sadjarskih leg. 

Zdaj. ko se je Slovenija osamosvojila, je še toliko bolj 
pomembno, da čimbolj uravnoteži prehrambeno bilanco in da 
pridela vsaj strateško pomembne količine hrane. Ker se v pov
prečju premajhne slovenske kmetije oklepajo predvsem tistih 
dejavnosti, ki na hektar dajejo največ, bo spremembe v pre
hrambeni bilanci mogoče doseči le z ustreznim posredovanjem 
(interveniranjem) države. Pa ima ta država za to dovolj pogu
ma, volje - in denarja.C. Zaplo tn ik 

MEŠETAR 
V G o z d n e m gospodarstvu Bled veljajo od 1. januarja dalje 

nove odkupne cene gozdnih sortimentov iz zasebnih gozdov. 
Cene, ki j i h navajamo, veljajo za les, dostavljen v sk lad i šče . 
Rok plači la je sedem do dvanajst dn i . 

vrsta sortimenta — kakov, razred cena (v S L T / m 3 ) 

smreka, jelka — hlodi E 5.500 
smreka, jelka — hlodi A 5.000 
smreka, jelka — hlodi B 4.500 
smreka, jelka — hlodi C 4.000 
tehnični les I (debelina 12 do 18 cm) 3.400 
tehnični les II (debelina 8 do 12 cm) 2.500 
izbrani celulozni les (preležana hlodovina) 2.500 
celulozni les I 2.100 
celulozni les II 1.500 
macesen — hlodi 1 % manj od smrekove hlodovine 
hrast II., I. 3.600-4.300 
jesen II., I. 2.600-3.200 
javor II., I. 2.600-3.200 
bukev II., I. 3.600-4.500 
bukev L 6.000 
bukev — goli 2.400 
oreh II., I. 3.000-4.600 
lipa II., I. 2.000-2.600 

Po ko l iko so gnoji la , k rmi l a in semena v poslovalnicah 
kmetijske zadruge Sloga Kran j na Vi sokem, Pr imskovem, v 
M a v č i č a h , Ž a b n i c i in Besnici? 

vrsta materiala cena (v SLT /kg) 

gnojilo N P K 15-15-15 
gnojilo N P K 13-10-12 
gnojilo K A N 
krmi lo K-19 (za molznice) 
k rmi lo N S K (za nesnice) v vreči 50 kg 
krmi lo N S K (za nesnice) v vreči 10 kg 
krmi lo B E K 2 (za prašiče) 
krmi lo B E K 1 (za praš iče) 
telpit 
brofinišer 
telstarter 
bo višal 
seno 
živinska sol 
pšenica 
soja — v razsutem stanju 
soja — v vrečah 
šrot 
oves 
hrana za zajce 
pšenična krmi lna moka 

12,90 
10,60 
9,90 

21,60 
23,90 
24,70 
21,60 
23,30 
19,40 
30,60 
29,50 
48,80 

830 
19,80 
18,60 
26,00 
27,00 
18,60 
16^0 
29,80 

7,00 

Jaka Korenčan, kmet in občinski kmetijski minister 

Odkazilo je spolitizirano kot splav 
"Kmetije so premajhne,ob glavnih dejavnostih bo treba poiskati tudi dodatne oz. dopolnilne." 
Podbrezje, 17. januarja - "Las tn ik kmetije je sicer še oče, vendar že 
precej let gospodarim jaz. Z a naslednika na kmetiji je bi l predvi
den moj t r i leta mlajši brat, k i pa je pri devetnajstih letih, po kon
čani kmetijski šoli v Šent jur ju, nenadoma umrl za srčno kapjo. Če 
prav sem b i l tedaj, po končani trgovski in poslovodski šoli , že po
slovodja ene od trgovin, sem se na hitro odloči l , pustil s lužbo in 
ostal doma," pravi J a k a Korenčan , kmet iz Podbrezij in član kranj
skega izvršnega sveta, odgovoren za kmetijstvo. 

" K o danes presojam o tem, 
ugotavljam, da sem ravnal pra
vi lno . C e bi še nekaj časa služ
boval , bi na tedaj že dobro vpe
ljani kmetiji verjetno šlo na 
s labše , ker oče ne bi več zmo
gel vsega. Takrat so bile v hle
vu krave simentalke s povpre
č n o mlečnos t jo p r ib l i žno 3500 
litrov na kravo, v naši bližnji 
oko l i c i pa so dosegali že bol jše 
rezultate. Zgledoval sem se po 
Dr inovcu , Skodlar ju , Debela
ku , kasneje tudi po Krču in Z a -
bretu... N i k d a r nisem razmiš
ljal o tem, da bi tudi naše krave 
dajale to l iko mleka kot njiho
ve; zdaj pa ugotavljam, da s čr-
no-bel imi kravami dosegamo 
p o v p r e č n o mlečnos t okrog se
dem t isoč litrov na kravo in da 
so med njimi tudi take, ki ga 
dajo na leto 8.700 litrov. Pri de
lu so mi v vel iko p o m o č ata, 
mama in ž e n a ; da pa pri hiši ni 
do lgčas , poskrbijo še trije otro
ci - hče rka in s inova." 
K o l i k o zemlje obdelujete, k o l i 
ko živine redite...? 

" P r i nas smo imel i več kme
tijske zemlje oz. gozdov, kot je 
d o p u š č a l zemlj iški maks imum, 
zato so nam nekaj še nacional i 
z i ra l i . U p a m o , da bomo to z 
denacional izaci jo tudi dob i l i 
nazaj. Nekaj malega obdelo
valne zemlje nam je vzela vo
da, a se z vodno skupnostjo ni 
smo nikdar sporazumeli o tem, 
č igavo je tisto, kar odnese vo
da. Obdelujemo devet hektar
jev lastne zemlje ter en hektar 
najete, imamo pa tudi precej 
gozda - nekaj doma, sicer pa 
tudi v katastrskem okraju Plav-
ški Rovt nad Jesenicami." 
Se ukvarjate samo z živinorejo? 

"Nekda j smo imel i hlev za 
dvanajst glav ž iv ine , y novem 
pa je prostora za petindvajset 

"Nekateri pravijo, da je denacionalizacija za kmetijstvo napaka, 
drugi menijo, da bi bilo treba z nacionalizirano (družbeno) zem
ljo okrepiti zemljiško (pre)šibke kmetije, jaz pa zagovarjam sta
lišče, da je treba krivice popraviti vsem: tisti, ki pa je ne bodo sa
mi obdelovali, naj jo prodajo ali dajo v dolgoročni zakup. Zem
lja naj gre naj gre na trg, pri nakupu naj imajo prednost perspe
ktivne kmetije, država pa naj jim pomaga z ugodnimi posojili. Z 
davčnimi in drugimi ukrepi je treba preprečiti, da bi jo pokupili 
nekmetje oz. da bi jo nekateri kupili samo zato. da bi pametno 
naložili denar." 

molznic oz. za skupno več kot 
š t i r ideset glav govedi . Zdaj , ko 
imamo šest te l ičkov, je š tevi lo 
že večje od š t i r ideset . N a leto 
namolzemo okrog 130 t isoč l i 
trov mleka. Pred leti, ko še n i 
smo redili to l iko ž ivine, smo se 
bolj ukvarjali tudi s pridelova
njem krompir ja ; zdaj pa ga 
imamo le to l iko , da grem lahko 
nekajkrat na leto z razlogom 

Ob glavnih dejavnostih pa bo 
treba poiskati tudi dodatne ali 
dopoln i lne . Ponekod imajo 
m o ž n o s t i za kmečki turizem ali 
samo za kmetije odprt ih vrat, 
drugje za rejo praš ičev , za pri
delavo in predelavo sadja, za 
gojenje rib, za rejo kokoš i nes-
nic, gojenje polžev. . . " 
Je bilo lani za kmeta boljše kot 
predlani? 

" K a k o je posamezno leto za 
kmeta, je na jveč odvisno od 
cen. Lani je bi la odkupna cena 
krompirja tako nizka, da ni po
kr i la niti pr idelovalnih stro
škov. Č e bo tako tudi letos, bo 
za marsikoga lahko že usodno. 
Pri mleku je b i lo razmerje med 
odkupno ceno in cenami mo
čnih k rmi l vse s labše , vendar si 
ne moremo pr ivošči t i , da b i j i h 
dodajali le tedaj, ko bi b i lo raz
merje ugodno, ampak j i h mo-

"Sporne določbe o odkazilu gozdnega drevja za posek so v pred
laganem zakonu o gozdovih tako spolitizirane, kot je bil v usta
vni razpravi splav. To je tudi razlog, da se do odkazila ne opre
deljujem. & odkazilo bo ali ne, bomo pri nas sekali toliko, kot 
bo omogočal letni prirastek gozda." 

"Kmetje bomo tudi v prihod
nje morali biti organizirani 
in združeni, ker bomo sicer 
lahek zalogaj za predeloval
no industrijo in trgovino. Na 
zakon o zadrugah že težko 
čakamo. V Naklem imamo 
vse pripravljeno." 

na Bled . Nekaj krompirja bo
mo verjetno sadil i tudi v pr i 
hodnje, sicer pa r azmiš l j amo 
tudi o intenzivnem pridelova
nju sadja. Z d i se mi , da ima go
renjsko kmetijstvo v sadjarstvu 
še precejšnje rezerve in da so 
avstrijski zgledi o koristni po
rabi k m e č k e g a sadja, predvsem 
o prodaji krhljev, tudi za nas 
mikavn i . " 

Ker so tudi največje gorenjske 
kmetije precej premajhne, vse 
več gospodarjev spoznava, da 
brez dopolnilnih dejavnosti ne 
bo primernega zas lužka . 

" G l a v n e dejavnosti kranj
skega kmeta bodo tudi v pr i 
hodnje prireja mleka in mesa 
ter pridelovanje krompirja . V 
to je b i lo v loženo to l iko sred
stev, dela in znanja, da bi b i lo 
narobe, če bi hoteli dati pred
nost kateri drugi dejavnosti. 

ramo tudi tedaj, ko vemo, da ni 
r a č u n i c e . " 
Ste č lan kranjskega izvršnega 
sveta, odgovoren za kmetijstvo. 
Je v vladi in v upravnih organih 
dovolj razumevanja za kmetij
ske probleme? 

"Vpolitiko se nisem "spustil" 
iz koristoljubja. Vsi člani ko
misije izvršnega sveta za 
kmetijstvo delamo brezpla
čno, kot član izvršnega sveta 
dobim le sejnino, ki je tedaj, 
ko sem imel pri hiši zidarja, 
znašala (preračunano v ure) 
manj, kot je na uro zaslužil 
maltar." 

"Kmet i j s tvo je lani utrpelo 
največ š k o d e zato, ker je nastal 
zaplet pri tem, kdo bo dal de
nar za intervencije. V obč in i so 
razumeli , da bo republ ika prev

zela vse intervencije, zato v 
p r o r a č u n u najprej niso predvi
deli nobenih sredstev za kme
tijstvo. Šele kasneje, ko smo 
dokaza l i , da gre za zmoto, je 
o b č i n a za to namenila tri m i l i 
jone dinarjev (tolarjev). L a n i 
smo ustanovil i tudi posebno 
kmetijo za kmetijstvo, k i mi je 
v vel iko p o m o č pri o d l o č a n j u v 
izvršnem svetu in v kateri so 
zastopani ž ivinorejc i , poljedelj-
c i , gozdarji , polkmetje, dena-
cional izaci jski uprav ičenc i . . . 
Ta komisi ja bo pregledala tudi 
vse denacionalizacijske od loč 
be o v račan ju kmetijskih zem
ljišč, gozdov in kmečk ih gospo
darstev. V kmečk i zvezi smo se 
lani zavzemali tudi za to, da bi 
v upravnih organih kranjske 
o b č i n e po zgledu nekaterih 
drugih o b č i n organiziral i sekre
tariat za kmetijstvo, vendar 
smo od predloga odstopi l i sa
mo zato, ker bi b i lo to v nas
protju s po l i t iko o zman j šan ju 
o b č i n s k e uprave. 

In če odgovor im še na zasta
vljeno v p r a š a n j e ? V zače tku se 
je pokazalo , da nekateri č lani 
izvršnega sveta vidijo v kmeto
vih traktorjih in v gospodar
skih poslopj ih le vel iko premo
ženje , ne pa delovnih sredstev. 
K o l i k o r dlje pa smo skupaj, 
bolje se razumemo in bol jše je 
tudi razumevanje kmetijstva in 
kmeti jskih problemov." 

L a n i je bi lo vsaj dvakrat s l išat i 
za dokaj resne zahteve po zame
njavi kmetijskega ministra dr. 
J o ž e t a Osterca. Ste se kot kmet 
in občinski kmetijski minister s 
tem strinjali? 

" V naš i p o d r u ž n i c i k m e č k e 
zveze smo dr. Osterca podpira
l i . K o je b i la največja gonja zo
per njega, smo ga povabi l i na 
o b č n i zbor v N a k l o . In je tudi 
p r i še l ! Dr . Osterc je strokov
njak in tudi zelo delaven. E d i 
no, kar mu lahko zamerimo, je 
to, da je na ministrstvu p reveč 
zaupal l judem, ki j ih je "pode
d o v a l " . " * C . Zaplotnik 

Nove odkupne cene živine 

Sedem litrov mleka za kilogram 
goveda 
Rejci bodo od petka dalje dobili za kilogram mladega 
pitanega goveda extra kakovostnega razreda 118,30 tolarja. 
D r a ž j a so tudi teleta in p r a š i č i . 
Kranj, 17. januarja - Ker je po novem odkupna cena mleka tudi iz
hodišče za določanje odkupne cene živine, se je s četrtkovo podra
žitvijo mleka v petek podražila še živina, s tem pa tudi meso in me
sni izdelki. 

Po od loku r e p u b l i š k e vlade je razmerje med p o v p r e č n o od
kupno ceno mleka in odkupno ceno živine največ 1 : 7, lahko pa 
je tudi manjše . K e r je odkupna cena " p o s k o č i l a " za 20,7 odstot
ka (za mlekarne pa zaradi ukinitve nadomesti la za kritje cenovne 
razlike za 30 odstotkov), je za to l iko " p o s k o č i l a " tudi cena živi
ne. V škofjeloških Meso i zde lk ih , k i so največji oskrbovalec G o 
renjske z mesom in mesnimi i zde lk i , pa so povedal i , da so za 
enak odstotek podraž i l i tudi meso in mesne izdelke. 

Poglejmo, ko l ikšne so nove odkupne cene ž iv ine ! 

M E R K U R 
N A K U P P R E M O G A 
V AKCIJSKI PRODAJI 

JE N A L O Ž B A ! 

vrsta živine - kakov, razred c e n a (v SLT /kg ) 
živa teža meso 

Nemški briketi 

(jzšld premog-
kocke 

S L T 
1 5 . OOO S L T 

M P G - mlado pitano govedo: 
extra 
I. 
II. 
zunaj razreda 
Ostalo (s tarejše) govedo:• 
L 
II. 
III. 
zunaj razreda 
Teleta 
Prašiči 

118,30 
107,00 
96,00 
85,00 

85,00 
76,50 
68,85 
54,90 

150,00 - 170,00 
106,00 

211,25 
191,07 
171,43 
151,78 

163,46 
147,11 
132,40 
105,57 

S L T 
7. 3 0 0 SLT 

V škofjeloških Meso i zde lk ih p laču je jo ž iv ino v petnajstih 
d n e h . © C. Zaplotnik 

Samo do konca januarja, 
Z D takojšna p l a č i l a . 

Merkurjeve prcx^jalne; 
D O M - M a k l o / M E Z N I N A - R o d o v l j t c o i / 
UNIVERSAL-Jesenice. 
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UREJA: VILMA STANOVNIK 

Prvo veliko športno tekmovanje v samostojni Sloveniji je bilo v Mariboru 

Z L A T A L I S I Č K A V R E N I S C H N E I D E R 
HOKEJISTI NAPREJ 

Maribor, 18. januarja - 29. tekmovanje za Zlato lisico na Pohorju je bi
lo sicer krajše, kot je bilo načrtovano, saj organizatorji, S K Branik, ob 
pomanjkanju snega, niso uspeli pripraviti tudi veleslalomske tekme. 
Tekmovanje v slalomu pa je poželo visoke ocene, prineslo nov uspeh 
Vreni Schneider, štirim našim reprezentantkam pa nove točke za sveto
vni pokal. Najboljša med našimi je bila mlada Urška Hrovat na šestem 
mestu, da je forma vendarle boljša, je pokazala Nataša Bokal z desetim 
•nestom, Kamničanka Nives Sitar pa si je prismučala svoje prve točke. 

Številni obi- in sedmim mestom. Očitno je to 
skovalci, ptuj
ski- kurenti in 
vrsta sloven
skih ministrov 
s predsedni
kom vlade 
Lojzetom Pe
terletom na če
lu, si je ogleda

la prvo veliko športno prireditev 
po mednarodnem priznanju Slo
venije in predzadnjo slalomsko 
tekmo za svetovni pokal pred le
tošnjo olimpiado. Večina so bili 
zadovoljni, saj je organizatorjem 
ob lepem vremenu uspelo pripra
viti lepo prireditev. Še najbolj ra
zočarana je bila naša najboljša 
smučarka Nataša Bokal, ki j i le
tos ne gre in ne gre. Zadnje tek-
rne sicer kažejo na boljšo formo, 
toda Nataša še ni zadovoljna. Ta
kole je povedala za Gorenjski 
glas ob koncu sobotne slalomske 
tekme: "Doslej mi je šlo to sezo
no slabo, tako v slalomu kot vele
slalomu. Slalom je malce boljši, 
kar se je pokazalo zlasti v Hinter-
stoderju. Tako sem danes računa
la na uvrstitev nekje med petim 

zdaj zame preveč in kaže. da spet 
gre na slabše. M i s l i m , da bi bilo 
v tem trenutku zame najbolje, da 
bi šla domov in trenirat... toda to 
pač ne gre, moram na tekmo v 
Piancavallo. Upam, da bomo do 
olimpiade toliko trenirale, da bo
mo prišle v pravo formo, da bo 
šlo bolje. Po sprejemu Slovenije 
v M O K vsaj vemo, da bomo na 
olimpijskih igrah zagotovo nasto
pili in to je tudi naša spodbuda 
za nove treninge." 

Z uvrstitvijo 
na petindvaj
seto mesto pa 
je bila zado
voljna mlada 
19-letna Kam
ničanka (iz 
Kosiš pri Tu-
njicah) Nives 
Sitar, ki je v 

Mariboru dobila svoje prve točke 
v svetovnem pokalu. Takole je 
povedala po tekmi: " V svetov
nem pokaiu sem nastopila že na 
dveh tekmah v Hinterstoderju, v 
slalomu se nisem uvrstila, v vele
slalomu pa nisem prišla med pr-

Peter Vencelj, minister za šolstvo in šport 

OLIMPIJSKI KOMITE JE POKAZAL 
MODROST IN PROŽNOST 
Zelja vsakega športnika je nastopiti na največjih tekmovanjih, kjer 
se merijo najboljši na svetu. In to seveda pod zastavo naroda, ki mu 
pripada. Letos bodo na OI pod slovensko zastavo prvič nastopili na
ši športniki. In kako ob tem trenutku razmišlja slovenski minister 
za šolstvo in šport - smo dr. Petra Venclja vprašali ob tekmi svetov
nega pokala na Pohorju. 

"Glede sprejema našega olimpijskega komiteja v 
M O K je trezno gledano to povsem normalno. 
Problem je bil samo v času - saj je bilo od med
narodnega priznanja Slovenije 15. januarja do 
olimpijskih iger manj kot mesec dni. K o smo se 
v preteklosti pogovarjali okrog tega problema, je 
bilo predvsem vprašanje, ali bi to lahko šlo brez 
redne seje Olimpijskega komiteja, kar se v prete
klosti še ni zgodilo. M O K je razumel politične 
razmere v svetu in je zelo fleksibilno - pokazal je 

vso modrost - sprejel medse vse od baltiških držav do Slovenije in 
Hrvaške. To kaže, da je vitalnost M O K - a relativno visoka, kljub 
starostni strukturi, kakršna je. Glede nastopa naših športnikov pa 
seveda to pomeni, da ne doživljajo političnih pretresov v pretira
ni meri. To pa, da slovenski športniki , po razglasitvi suverene dr
žave Slovenije, ne nastopajo pod simboli nekdanje države, je pa 
Popolnoma normalno pričakovanje. M i smo bili s Športno zvezo 
in kasneje z iniciativnim odborom O K enotni, da v danih razme
rah želimo slovenskim špor tn ikom omogočiti nastope, vendar ne 
2 a ceno, da bi šli iz principialnega pogleda. To pa je. da lahko na
stopimo tudi pod nevtralnimi simboli, vendar nikakor ne pod sta
r imi. Naša želja in cilj pa sta bila, da bi športniki nastopili pod 
s'ovensko zastavo in kot športniki samostojne države Slovenije. 
I n ta cilj se nam je, hvalabogu. v celoti posrečil." • V . Stanovnik 

U r š k a Hrovat 

vih trideset. Danes zjutraj nisem 
pričakovala, da bom prav tukaj 
dobila prve točke in sem zelo sre
čna. Upam, da bo še priložnost, 
da se dokažem na tekmah svetov
nega pokala, sicer pa bom letos 
največ nastopala v tekmovanju 
za evropski pokal." 

Po sobotni tekmi so smučarke 
odpotovale v Piancavallo, nasled
nja slalomska in smukaška tek
ma pa j ih čaka v švicarskem 
Grindelvvaldu 1. in 2. februarja. 
• V . Stanovnik, foto: J . Cigler 

Janez Bukovnik, sekretar Smučarske zveze Slove
nije 

V ALBERTVILLU VELIKA SKRB ZA VARNOST 
Maribor, 18. januarja - Konec tedna je bilo na prvi veliki športni 
prireditvi,-odkar je Slovenija mednarodno priznana in sprejeta tudi 
v M O K , še posebno slovesno. Časa za proslavljanje pa ni veliko, saj 
odgovorne v naši Smučarski zvezi te dni čaka veliko dela, kajti pred 
zimskimi olimpijskimi igrami, ki se začenjajo čez manj kot petsto 
ur, morajo še marsikaj postoriti. Tako je Janez Bukovnik te dni v 
Albertvillu, kjer ureja še zadnje podrobnosti pred prihodom tako 
naših reprezentantov kot novinarjev in vseh, k i bodo skušali kar naj
bolje izrabiti trenutek in predstavitev našo mlado državo. Pred od
hodom pa smo ga zaprosili za pogovor. 

Mednarodni olimpijski komite je takoj po mednarodnem pri
znanju Slovenije in Hrvaške sprejel obe tudi v svoje članstvo in ju 
pozval, da pošljeta svoje zastopstvo na zimske olimpijske igre v A l -
bertville. S tem so bila ugibanja o nastopu naših reprezentantov 
(predvsem o tem, pod kakšno zastavo, s kakšno himno..) končana. 
Vaše delo pa prav gotovo ne, saj je do olimpijskih iger le še tri ted
ne? 

"Seveda smo z velikim olajšanjem sprejeli odločitev, da je 
naš olimpijski komite postal član M O K - a . Vendar smo se poti-
hem že prej pripravljali, kot da bomo na olimpiadi nastopili. Po 
rezultatih, ki j ih naši tekmovalci dosegajo sedaj in ob nastopu še 
dveh drsalcev, ocenjujemo, da bo na letošnjih olimpijskih igrah 
Slovenijo zastopalo med 26 in 29 tekmovalcev. To pa za nas po
meni, da bo potrebno urediti vse za priprave, bivanje v Albertvil
lu in potem tudi za nastop na olimpijskih igrah. Če povem na 
kratko je najprej treba urediti vse potrebno v zvezi z akreditacija-
mi in prihodom v Albervil le. Treba je urediti vse v zvezi z name
stitvami in prehrano po posameznih olimpijskih vaseh, ki j ih bo 
v Franciji pet, za razliko od ostalih olimpiad, ko sta bil i največ 
dve olimpijski vasi. To pa pomeni, da bo treba imeti tudi nekaj 
več trenerjev, nekaj več spremljevalcev, serviserjev in seveda tudi 
zdravnika. Poleg tega je treba urediti vse v zvezi s prevozi na 
olimpijske igre in med olimpijskimi igrami - tako na treninge kot 
na tekmovališča. Urediti je treba vse v zvezi s prenosnimi zveza
mi, od dovoljenj za uporabo telefonov naprej... Vel iko bo dela v 
zvezi z zagotavljanjem varnosti. Kot imam že podatke iz Alber-
vil la, ta trenutek prav temu že posvečajo veliko pozornosti. Zve
deti moram tudi, kaj je v zvezi s kontrolo dopinga. M i smo trdo 
prepričani , da od naših tekmovalcev nihče ne uporablja nedovo
ljenih poživil, vendar je nevarnost v tem, ker moramo vedeti tu
di , katera zdravila so ta trenutek na listi M O K , ki bi ob morebit
nem zdravljenju lahko vplivala na rezultat doping kontrole. In še 
nekaj podrobnosti bo treba urediti." 

Pr i Ministrstvu za Informiranje potekajo priprave za vsestransko 
predstavitev Slovenije na olimpijskih igrah. Kakšno je sodelovanje 
med vami in ministrstvom? 

" M i se sestajamo vsak ponedeljek na koordinaciji na izvrš
nem svetu. Vodi jo Jelko Kacin in tam se pripravlja vse potrebno 
za tiskovno konferenco v Albertvi l lu . Na njej naj bi predstavili 
našo mlado državo, najmlajšo članico Mednarodnega olimpijske
ga komiteja. Tam bi radi tudi predstavili naše tekmovalce, ki bo
do nastopili na OI, dosedanje uspehe naših tekmovalcev in pa ja
sno, tudi možnosti Slovenije v gospodarskem, turis t ičnem, kultur
nem... in vseh ostalih pogledih." 
Na letošnjih olimpijskih igrah naj bi poleg slovenske in hrvaške re
prezentance nastopila tudi jugoslovanska reprezentanca. A l i imate 
kakšne stike z vodstvom te reprezentance? 

"Oni so nam predlagali, da bi 20. januarja prišli v Sarajevo, 
kjer bi se dogovarjali okrog razdružitve s Smučarsko zvezo Jugo
slavije. Odgovorili smo j i m , da ta trenutek v Sarajevo ne more
mo, ne bi pa želel potovati preko Hrvaške in Beograda, da se mi 
ne bi zgodilo, da bi "obvisel" na kateri od straž v Vukovarju. 
Predlagali pa smo, da se dobimo nekje na nevtralnem terenu, 
morda celo v Albertvi l lu . Kar pa smo imeli do sedaj stikov z Ju
goslovanskim olimpijskim komitejem, pa moram reči, da so bil i 
zelo korektni. Zavedajo se namreč , da od nas lahko dobijo veliko 
informacij, kar se tiče stroke, še posebej glede zimskih športov. 
M i s l i m , da vedo, da bomo še naprej živeli v tem delu Evrope, da 
bomo sosedje in konec koncev - verjetno bomo še sodelovali na
prej." • V . Stanovnik 

Prejšnji teden se je konča l prvi del d r ž a v n e g a prvenstva v 
hokeju na ledu. Kl jub nekaj hude krvi ob če t r tem finalistu (zlasti 
so b i l i r azoča ran i Cel jani , ki bodo igrali v slovensko - hrvaški l i 
gi) so na koncu v elitni skupin i , k i se bo bor i la za prvaka res naj
boljše štiri slovenske hokejske ekipe: A c r o n i Jesenice, Ol impi j a 
Hertz, Bled Promolinea in mlada j e sen i ška ekipa. D v o k r o ž n o bo
do odigral i šest ko l , v prvem pa se bodo pomeri l i Ac ron i Jesenice 
in Jesenice danes ob 18. uri v Podmežak l j i ter Ol impi j a Hertz in 
Bled Promolinea danes ob isti uri v Ljubl jani . Ta del naj bi se 
konča l do 7. februarja, nato bo polfinale in kasneje finale za tre
tje in prvo mesto. 

T u d i ostale štiri ekipe Triglav, C inka rno , Ol impi jo in Slavi
jo Beton čaka nadaljevanje sezone. Skupaj z Zagrebom in M e d -
v e š č a k o m se bodo merile v slovensko - hrvaški l ig i . Prvo kolo bo 
na sporedu že danes, igralo pa se bo po d v o k r o ž n e m sistemu de
set k o l . Sledile bodo polfinale in finale. E d i n i gorenjski predstav
nik Triglav danes v Kranju ob 17.30 uri gosti ekipo M e d v e š č a k a . 

Ob d o m a č e m prvenstvu pa Hokejsko zvezo Slovenije tre
nutno č a k a velika naloga, to pa je priborit i polnopravno č lans tvo 
H Z S v I I H F ter omogoč i t i s lovenskim reprezentantom že letos 
nastop na enem izmed svetovnih prvenstev - najraje skupine B 
apri la v Ce lovcu in Beljaku. • V . Stanovnik 

POKAL LOKA ŽE 8. IN 9. FEBRUARJA 
Škofja Loka - Organizacijski odbor pionirskega tekmovanja 

najmlajših za Pokal Loka se je odločil, da bo tokratno tekmovanje, 
ki je močno uveljavljeno tudi v Evropi, že 8. in 9. februarja. Prvotni 
termin, ki je bil določen za 22. in 23. februarja bo ostal kot rezervni. 
Predvsem zaradi problemov s snegom, saj je ta tudi tokrat vsaj /a 
sedaj ob denarju največji problem. Kot trenutno kaže, bo tekmo
vanje po dveh letih ponovno na Soriški planini. Le-ta je tudi 1. 
1990 z zelo malo snega gostila mlade smučarje. V ugodnih snežnih 
razmeran pa bo tekmovanje, slalom v soboto in veleslalom v nede
ljo na smučiščih Starega vrha, ki je tudi prvotno prizorišče tekem 
za Pokal Loke. Tako, kot v prejšnjih letih, mogoče malo manj v 
zadnjih dveh letih, zaradi znanih razmer, lahko tudi tokrat priča
kujemo dobro zasedbo iz evropskih pa tudi čezoceanskih držav 
Na tekmovanjih v mestu ob obeh Sorah so v preteklosti že nasto
pala imena, ki so ali še danes krojijo smučarski svetovni vrh. 

Na petkovem sestanku Organizacijskega odbora je predsednik 
Jože Sagadin poročal o trenutnih denarnih zadevah. Marketinška 
komisija je že trdo ponrijela za delo, saj bo potrebno zbrati kar le
po količino denarja, / a l pa glavnega sponzorja prireditve še niso 
našli. V nadaljevanju je bil Matjaž Hafner izbran /a vodjo tekmo
vanja. Le-ta pa je Organizacijski odbor obvestil o prijavah, ki so že 
prišle. Med njimi pa je najpomembnejša, da se je že prijavila av
strijska reprezentanca in to po vesteh iz Avstrije najmočnejša, ta
ko v mlajši kot starejši kategoriji. Prijavljeni pa so tudi že Poljaki 
in Madžari . V naslednjih dneh pa se pričakujejo še druge prijavo, 
predvsem močnih alpskih držav, kot so Švica, Italija, Nemčija, kar 
bi to tekmovanje, prvič v državi Sloveniji dvignilo še na višjo ka
kovostno raven in jo približalo tekmovanju za lovoriko Topolino v 
italijanskem Monte Bandoneju, ki bo teden pozneje. 

Tako, kot vedno bo Škofja Loka v dneh pokala Loka živela s 
smučanjem. Uvodna prireditev je predvidena že za četrtek, ko bo 
v predavalnici šolskega centra B. Ziherl večer škofjeloškega smuča
nja. Ta dan pa pričakujejo tudi prihod glavnine tekmovalcev, ki se 
bodo Ločanom predstavili na uvodnem mimohodu na Mestnem tr
gu na otvoritvi, k i bo v petek zvečer. Obe tekmovanji pa bosta v 
soboto in nedeljo, z začetkom ob 10. uri. Dare Rupar 

KRANJSKA GORA - TRBIŽ - PODKLOŠTER 
Kranjska Gora, januarja - Turistična društva Kranjska Gora, Rateče 
in Trbiž, ter Organizacijski komite S K I T O U R 3 Podklošter, so or
ganizatorji 11. teka treh dežel, k i bo 16. februarja s skupinskim star
tom ob 9.30 pri hotelu Kompas v Kranjski Gor i . Prijave sprejemajo 
do 10. februarja. 

Proga tekmovanja bo potekala iz Kranjske Gore v Rateče, 
čez slovensko-italijansko mejo, mimo vasi Bela peč. Pred Trbižem 
proga zavije v dolino proti avstrijski meji in od tam do vasi Selce 
nad Podkloštrom, kjer bo cilj . Tekmovalci bodo imeli za pot na vo
ljo štiri ure, tekmujejo pa lahko moški in ženske stari nad osem
najst let. Prijavnino 150 ATS (v S L T po tečaju Banke Slovenije) je 
treba poravnati ob prijavi, najkasneje do 10. februarja na naslov: 
Turist ično društvo Kranjska Gora, 64280 Kranjska Gora po poštni 
nakaznici ali ori blaeaini društva, ki je odprta vsak dan od 8. do 
19. ure. 

Udeleženci bodo štartne številke dvignil i na dan tekmovanja 
med 8. in 9.15 uro v Osnovni šoli v Kranjski Gor i , ob prevzemu pa 
morajo imeti dokazilo o vplačani š tar tnini . Vsi tekači morajo imeti 
s seboj veljaven potni list ali maloobmejno propustnico. Vsak ude
leženec teka bo vložil obleko v posebno vrečo, ki jo bo dobil sku
paj s štartno številko in jo bo oddal v garderobi na startu ter dobil 
na cilju v Selčah. Preoblačiti se bo moč v kranjskogorski osnovni 
šoli. Vsa uradna obvestila na startu, cilju in ob razglasitvi razulta-
tov bodo v jezikih vseh treh dežel : slovenščini, italijanščini in 
nemščini. Razglasitev rezultatov bo na dan tekmovanja ob 14. uri 
na glavnem trgu v Trbižu. Dodatne informacije o teku, katerega 
pokrovitelj za Slovenijo je Skupščina občine Jesenice, lahko dobite 
osebno, po telefonu ali pismeno pri Turis t ičnem društvu Kranjska 
Gora (tel. 88-768, P A X 88-179). • V . Stanovnik 
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STOTINKA 
Slovenska košarkarska liga 

N O V P O R A Z TRIGLAVA, Z M A G I KRANJA IN 

O D E J E M A R M O R J A V G O S T E H 
Kranj , 20. januarja - Košarkar j i Triglava so tudi v četr tem kolu 
I. slovenske k o š a r k a r s k e lige ostali praznih rok. Tokrat so doma 
po številnih napakah v odloči lnih trenutkih s točko razlike izgu
bi l i s Postojno in so tako edina ekipa v zeleni skupini lige, k i j i 
doslej še ni uspelo zmagati. Uspešnejše so bile koša rka r i ce K r a 
nja in Odeje Marmor ja , k i so v enakem ženskem tekmovanju 
gladko zmagale na gostovanjih. Kranjčanke so visoko, z 39 točk 
razlike, premagale Cimos in so se s petim mestom po petnajstih 
kol ih še utrdile v sredini prvenstvene razpredelnice. Igralke Ode
je Marmor ja so slavile v D o m ž a l a h in so s 26 t očkami na če t r tem 
mestu - z dobrimi možnostmi , da se v nadaljevanju prvenstva "za-
vihtijo" še višje. O d drugo- in tret jeuvrščene ekipe j ih namreč lo
či samo točka . V II. slovenski moški l ig i - zahod je v gorenjskem 
derbiju K o k r a Lipje visoko premagala D a Leonardi iz Radovlji
ce, Jesenice pa so gostovale v L i t i j i in izgubile. Rezultat Li t i ja : 
Jesenice 87:59 (54:25). 

Četrtič zapored praznih rok 
Triglav : Postojna 76 : 77 (40 :4I) 
Kranj , 18. januarja 1992, špor tna dvorana na P lan in i , gledalcev 
400, sodnika Rems in Če rne iz Ljubljane. 
Tr ig lav : Lojk , Ceranja 12 (5-4), Prezelj, Miha j lov ič , Prevodnik 
4, Tušek , T a d i č 2, Bošnjak 18, Subic 20, Kastigar, Jeras 6 (2-2), 
Mi t ič 14 (2-2). 
Postojna: Mis l e j , Pakiž 8 (2-1), Besedic 10 (2-2), A d e m i 6, Roj-
ko 9 (6-4), Tiringer 20 (9-9), Santelj, Jov ič , Pe t rov ič , Strle, Šu-
šič 24 (6-3), Mejak. 
Prosti meti : Triglav 9-8, Postojna 25-19, osebne napake: T r i 
glav 25, Postojna 16: pet osebnih napak: T a d i č 36. minuta. M i 
tič 39. minuta, Šub ic 40. minu ta ; za tri t o č k e : Triglav 2 (Cera
nja), Postojna 4 (Pakiž , Rojko , Tiringer, Sušič) . 

Kokra - Lipje vse bližje vrhu 
Kokra - Lipje : D a Leonardi Radovljica 83 : 66 (50 : 20) 
Kranj , 18. januarja 1992, špor tna dvorana na P lan in i , gledalcev 
50, sodnika majce in Mat j ač i č iz Kranja. 
K o k r a - L ip je : Remic 14 (4-2), D u m e n č i č 6 (4-4), Stavrov 12 
(6-4), Mete lko , Fer jančič 4(1-0), Omahen 11 (3-1), Miha j lov ič , 
Smole 6 (4-4), Gantar 5 (3-2), Horvat , K o l a r 23 (13-11), O v i n 2. 
D a Leonardi Radovlj ica: Mi t r ič 25 (6-4), Kar iž 1 (2-1), D e ž m a n 
3 (4.0), K o m a n 8 (2-2), Rozman 2, Sa l ihovič 2 (1-0), Urankar , 
Smid 4 (1 -0), Grahovac 4 (4-1), Lotr ič 5 (4-1), M a r k o v i č 4 (1 -0), 
Stanek 8 (2-2). 
Prosti meti : K o k r a - Lipje 39 - 28, D a Leonardi 27-11; število 
osebnih napak: K o k r a - Lipje 31, D a Leonardi 27; pet osebnih 
napak: Remic 32. minuta ; za tri t o č k e : K o k r a - Lipje 2 (Sta
vrov, Gantar) , D a Leonardi 7: (Mi t r i č 6, D e ž m a n ) . 

Srečanje pokrovitelja in članov kluba 

KOKRA JIM JE V VELIKO OPORO 
Kranj, 17. januarja - Trgovsko podjetje Kokra Kranj, ki je pokrovi
telj košarkarskega kluba Kokra - Lipje, je v petek pripravilo srečanje 
s športnimi delavci kluba in s košarkarji, ki uspešno nastopajo v za
hodni skupini druge slovenske lige. 

Generalna direktorica Kokre Vida Prinčič - Gorjanc je naj
prej predstavila lanske težave in uspehe trgovskega podjetja, nato 
pa dejala, da je Kokra že tretje leto pokrovitelj košarkarskega klu
ba in njegove ekipe, ki za zdaj še nastopa v drugi slovenski ligi, 
upa pa. da se bo kmalu uvrstila tudi v prvo. Predsednik kluba 
Marjan Gantar se je v imenu klubske uprave in igralcev zahvalil 
K o k r i za njeno dosedanjo pomoč in izrazil želje, da bi sodelovanje 
trajalo tudi v prihodnje. V klubu se zavedajo, da tudi Kokra občuti 
gospodarske težave, zato poskušajo vsak tolar koristno porabiti in 
se na igriščih bojevati ne le za točke, ampak tudi za ime kluba in 
njegovega pokrovitelja. Franci Podlipnik. trener košarkarjev Ko
kre - Lipja, je povedal, da je ekipa letos začela slabo in da je bila 
po sedmih kolih in po štirih zaporednih porazih na gostovanjih po
vsem na tleh. Po sestanku z igralci in športnimi delavci kluba seje 
obrnilo na bolje. Sledilo je osem zaporednih zmag. tako da je eki
pa trenutno na četrtem mestu in z dobrimi možnostmi , da ob 
ugodnem razpletu osvoji prvo mesto. To bi j i odprlo tudi vrata V 
končnico tekmovanja, na katerem bi se potegovala za uvrstitev v 
prvo slovensko ligo. Čeprav so ekipo lani okrepili štirje košarkarji 
- Darko Omahen iz kranjskega Triglava, Robi Horvat in Dušan 
Metelko iz Radovljice in Iris Dumenčič iz medvoškega Tinexa. bi 
po oceni trenerja Pddlipnika za uvrstitev v prvo ligo oz. za nasto
panje \ najvišjem slovenskem tekmovanju potrebovali še enega ali 
dva dobra igralca.0 C . Z . 

Blejski veslači pridno vadijo 

D o CILJA ŠTIRI TISOČ KILOMETROV 
Bled, 17. januarja - Najboljši blejski veslači Iztok Čop, Denis Zve-
gelj, Milan Janša, Sašo Mirjanič, Sadik Mujkič, Jani Klemenčič (pa 
tudi ostali) se že pripravljajo na novo tekmovalno sezono, v kateri bo 
najpomembnejše tekmovanje nastop na letnih olimpijskih igrah. 

kot pravi Stanko Slivnik, predsednik Veslaškega kluba Bled 
in do nedavnega zvezni selektor bodo olimpijski kandidati do na
stopa na olimpiadi preveslali pr ibl ižno 4000 kilometrov. Do konca 
leta SO Je lahko vadili na Blejskem jezeru; ko pa je jezero zamrzni
lo so se preselili v sodobno urejen veslaški center v Zak i . kjer ima
jo od tedaj, ko je bilo na Bledu svetovno prvenstvo, ugodne mož
nosti za vadbo. "Led na jezeru ni zmotil naših priprav. Za tekmo
valce je celo dobro, da za kratek čas odložijo vesla." pravi Stanko 
Slivnik in poudarja, da so sedanji treningi namenjeni predvsem 
kondicijskim pripravam, da najboljši trenirajo tudi devetkrat na 
teden, in da razmišljajo o tem. da bi za kratek čas odšli še na pri
prave v eno od naših zimskih smučarskih središč. Ker je vojna na 
Hi vaškem razdejala veslaško središče Skradin pri Šibeniku, bodo 
morali za zimski veslaški trening poiskati primerno mesto v tujini, 
hi /čas v bližnji Italiji. 

V blejskem veslaškem klubu sicer neradi govorijo o letošnjih 
tekmovalnih ci l j ih , vendar je iz pogovora s Stankom Slivnikom le 
mogoče razbrali, da si na olimpijskih igrah želijo eno kolajno, ob 
tem pa se eno uvrstitev v finale. Čop in Zvegelj naj bi na olimpiadi 
nastopila v dvojcu, ostali pa v četvercu. Ker so olimpijske igre to
krat mesec prej kot ponavadi (veslaške tekme se bodo začele že 27. 
julija), se v blejskem klubu ukvarjajo tudi s strokovnim proble
mom, kako organizirati priprave, da bodo veslači v pravem času 
dosegli najboljšo formo. V ekipi letos ni Roberta Krašovca in Boja
na Prešerna, ki sla se lani spomladi oz. poleti poslovila od tekmo
valnega š p o r t a . • C . Z . 

POKALNO TEKMOVANJE NA SORIŠKI PLANINI 
Konec tedna so se najboljše mlajše deklice in dečki pomerili na 

prvem letošnjem tekmovanju za to kategorijo. Za Pokal Radenske je 
v veleslalomu, ki gaje organiziralo Smučarsko društvo Domžale, na
stopilo 61 mlajših deklic in 83 mlajših dečkov iz vse Slovenije ter go
sti iz Zagreba in Reke. Rezulati. - mlajše deklice - I Andreja Gašper-
lin (SK Blejska Dobrava). 2. Zarja Čibej (SK Novinar). 3. Petra Svet 
(SK Novinar). 4. Anja Kolenc (SK Kranjska Gora). 5. Maja Kolman 
(SK Kranjska Gora). - Mlajši dečki - 1. Mitja Drakšič (SK Branik). 2. 
Luka Hren (SK Alpetour). 3. Boštian Križaj (SK Tržič). 4. Matevž 
Andrič (SK Novinar). 5. Igor Ko / l a r (SK Branik). 

TEKMOVANJA ZAHODNE REGIJE 
Minulo soboto in nedeljo so bila organizirana kar štiri tekmova

nja zahodne regije v veleslalomu za različne kategorije. Smučarski 
klub Matajur iz Tolmina in SD Bovec sta v Rajblu v Italiji organizi
rala pokalni tekmovanji za mlajše in starejše deklice in dečke. Za po
kal mlajših deklic in dečkov je nastopilo 32 deklic in 73 dečkov. Re
zultati: - mlajše deklice - 1. Katja Erjavšek (SK Jesenice ). 2. Lea 
Hren (SK Alpetour*. 3. Andreja Šinkovec (SK Alpetour), 4. Katja Je-
rala (Sk Alpetour), 5. Klara Debeljak (SK Radovljica); - mlajši dečki 
- 1. Boštjan Križaj (SK Tržič). 2. Janez Pokljukar (SK Bled), 3. Blaž 
Demšar ' (SK Alpetour). 4. Luka Hren (SK Alpetour). 5. Matjaž Men
cinger (SK Bohinj) - starejše deklice - 1. Špela Bračun (SK Alpetour). 
2. Silvija Černe (SK Jesenice). 3. Uršula Oitzl (SK Kranjska Gora). 4. 
Tina Bogataj (SK Alpetour). 5. Mojca Mikuž (SK Gorica); - starejši 
dečki - 1. Jure Podlipnik (SK Alpetour), 2. Jure Uršič (SK Alpetour). 
3. Grega Sredanovič (SK Jesenice), 4. Rok Smolič (SK Triglav). 5. 
David Primožič (SK Tržič). 

VELESLALOM V PODKORENU 
Na smučiščih v Podkorenu je Alpski smučarski klub Kranjska 

Gora organiziral tekmovanje v veleslalomu zahodne regije. Za pokal 
EDI L ČASA je nastopilo 48 cicibank in 56 cicibanov. Rezultati: - ci-
cibanke - 1. Lea Dabič (SK Bohinj). 2. Tanja žerjav (SK Kranjska 
Gora), 3. Jana Košir (SK Kranjska Gora), 4. Darja Znidar (SK Bo
hinj). 5. Nina Mulej (SK Radovljica) - cicibani - 1. Andrej Šporn (SK 
Kranjska Gora ). 2. Jure Pogačar (SK Triglav). 3. Marko Znidaršič 
(SK Alpetour). 4. Leon Pisk (SK Rudar). 5. Peter Penko (SK Gorica). 

POKAL RATITOVEC 
Pokalu Ratitovec je nastopilo 27 starejših deklic in 45 starejših 

dečkov. Rezultati: - starejše deklice - 1. Špela Bračun (SK Alpetour). 
2. Uršula Oitzl (SK Kranjska Gora). 3. Tina Bogataj (SK Alpetour), 
4. Silvija Černe (SK Jesenice). 5. Lidija Bijol (SK Bled); - starejši deč
ki - 1. Mitja Valenčič (SK Triglav), 2. Rok Smolič (SK Triglav), 3. 
Grega Sredanovič. 4. Jure Podlipnik (SK Alpetour), 5. David Primo
žič (SK Tržič). • Janez Šolar 

STRELSTVO 
ŠTEVILNA GORENJSKA LIGA 
Kranj, 19. januarja - Tekmovanja v slovenskih strelskih ligah in v go
renjski strelski ligi se bližajo koncu. V prvi slovenski strelski ligi, kjer 
tekmujejo s standardno zračno puško, vodijo Kamničani z 18 točkami, 
ki še niso bili poraženi. Kranjčani so po šestih kolih na sedmem mestu z 
10 točkami. 

V drugi slovenski strelski ligi nastopata ekipi Kranja in Predo-
selj. V tej skupini tekmujejo s serijsko zračno puško, nastopa pa 12 
ekip. Ekipa Kranja je na odličnem tretjem mestu s 16 točkami, tek
movalci iz Predoselj pa so peti z 12 točkami. 

Najštevilnejša je gorenjska strelska liga. v kateri nastopajo 
kranjski strelci in strelci iz Predoselj v vseh starostnih kategorijah. 
Tudi tu tekmujejo s serijskimi zračnimi puškami. Po petem kolu pri 
članih vodijo Kranjčani s 5459 krogi, najboljši posameznik pa je 
Franc Černe s 1837 krogi. Med članicami vodijo tekmovalke iz Škof
je Loke s 4832 krogi, med posameznicami pa Ivanka Prezelj s 1766 
krogi. Najboljša mladinska ekipa je ekipa Kranja (5254 krogov), naj
boljši posameznik pa je Robi Makuc s 1776 krogi. Tudi pri mladin
kah vodijo Kranjčanke s 5321 krogi in Alenka Kavar iz Radovljice s 
1846 krogi. Najboljši pionirji so iz Radovljice. Ekipno so zbrali 2450 
krogov, član ekipe Igor Pašič pa 842 krogov. Dobro se držijo tudi pio
nirke iz Radovljice. Vodijo z 2376 krogi, med posameznicami pa vodi 
Sladjana Sorak z 872 krogi. • B. Malovrh 

VODI EKIPA HLADNE VALJARNE 
Jesenice - Kegljači na ledu nadaljujejo pestro tekmovalno 

sezono. V nedeljo, 19. januarja, se je na ledeni ploskvi v dvorani 
Podmežak l j i zače lo d r ž a v n o m o š t v e n o prvenstvo, na katerem na
stopa 15 ekip. Po prvem ko lu je v vodstvu ekipa Hladne valjarne 
Jesenice pred Z a k o Bled in Vatrostalno Jesenice. Naslednje ko lo 
bo na sporedu 17. januarja. J . Rab ič 

TUDI ŽUPAN SKAČE VSE BOLJE 
Kranj, 19. januarja - Smučarji skakalci so konec minulega tedna tek-* 
movaii na dveh tekmah za svetovni pokal v Švici. Veliko zmagosla
vje so doživeli Avstri jci , saj je Felder zmagal tako v St.Moritzu kot v 
Engelbergu. naši skakalci pa so dosegli lep moštven uspeh, saj sta bila 
na petkovi tekmi v St.Moritzu Zupan in Gostiša osma. Petek pa 
osemnajsti, na nedeljski tekmi v Engelbergu pa je bil Gostiša sedmi. 
Petek deveti. Matjaž Zupan pa petnajsti. Na turneji sta nastopila tudi 
mlada tekmovalca Tomaž Knafelj in Jure Žagar (oba člana kranjske
ga Triglava), ki se v finalni seriji nista uvrstila, na turneji pa sta si na
birala dragocene izkušnje. • (vs) 

POKAL COCKTA 
Planica, 18. januarja - V Planici je bilo tekmovanje za mlajše 

mladince, letnik 1976. v organizaciji SSK Elektrotehne Ilirije. Tek
movalo jc 36 tekmovalcev. Zmaga je pripadla Juretu Radiju iz Elek
trotehne Ilirije. 2. Igor Teran. Triglav, 3. Rolando Kaligaro, Velenje. 
4. Anže Zupan, Stol Žirovnica, 5. Tadej Zvikart, 7. Gorazd Berton-
celj, 8. Erik Vesel, 9. Grega Eržen vsi Triglav. V tej kategoriji za po
kal Cockta vodi Jure Radelj Elektrolehna Ilirija 60 točk. 2. Tadej 
Zvikart (Triglav) 48 točk. 3. Rok Omrzel (Elektrolehna II irija) 45 
točk. ostali Gorenjci pa so: 5. Igor Teran 31 točk. 6. Erik Vesel oba 
Triglav 26 točk, 7. Anže Zupan (Stol Žirovnica) 22. 8. Grega Eržen 
(Triglav) 21. Ekipno vodi Triglav 158 točk. 2. Elektrolehna Ilirija 130 
točk. 3. Velenje 51. 

Janez Bešter 

ZMAGA ROBERTA JANEŽIČA 
Ljubljana - Mostec, 18. januarja - Na Mostecu so nastopili pionir

j i letnika 1980 in 1979 za pokal Cockta. Nastopilo je 52 tekmovalcev. 
Tekmovanje so organizirali smučarski delavci Moravč. Rezultati, le
tnik 1979: zmagal je Robert Janežič. Triglav, 2. Primož Peterka (Mo
ravče). 3. Peter Žonta (Dolomiti). 4. Miha Eržen (Triglav), 6. Boštjan 
Brzin (Tržič), 8. Jernej Kumer (Alpina Zir i ) . Po dveh tekmah za po
kal Cockta vodita Robert Janežič (Triglav) in Primož Peterka (Mo
ravče) 27 točk, 3. Boštjan Brzin (Tržič) 14 točk. 4. Miha Eržen (Tri
glav) 12 točk, 8. Jernej Kumer (Alpina Zir i ) 5 točk, 9. Andraž Černi-
lec (Tržič) 3 točke. Ekipno vodi Triglav 41 točk, 2. Moravče 28 točk. 
3. Tržič 19 točk. 7. Alp ina Zi r i 5 točk. Letnik 1980: zmagal je Luka 
Ograjenšek. 2. Samo Lazar (Elektrotehna Ilirija). 3. Klemen Jerele. 
Velenje. 7. Davorin Stanonik (Alpina Zir i) . Ekipno vodi Velenje 61 
točk, 2. Elektrotehna Ilirija 28 točk, 3. Moravče JI točk, 4. Alpina Z i 
ri 6 točk, 6. Stol Žirovnica 5 točk. 7. Triglav 3 točke. 

Janez Bešter 

MLADINCI V PLANICI 
Planica, 19. januarja - V kategoriji mladincev do 18 let je nasto

pilo 36 tekmovalcev. Zmagal je Zoran Zupančič (Alpina Zir i ) . 2. Ro
bi Meglic, 3. Dejan Jekovec, oba Tržič, 4. Franc Urban. 5. Rok Polaj
nar oba Triglav. 6. Aljoša Dolhar (Planica), 9. David Mesec, 10. Gre
ga Martinjak, 14. Tadej Zvikart vsi Triglav, 15. Anže Zupan (Stol 
Žirovnica). Ekipno vodi Triglav 208 točk, 2. Tržič 137 točk. 3. Vele
nje 58 točk; posamezno vodi Dejan Jekovec 77 točk. 2. Rok Polajnar 
(Triglav) 66. 3. Robi Meglic (Tržič) 60, 4. Franc Urban (Triglav) 59 
točk, 5. Zoran Zupančič (Alpina Zir i ) 51 točk. 

Janez Bešter 

ZlLISKI POKAL 
Zahomec, 19. januarja - Skakalci Slovenije so dosegli dobre re

zultate na tradicionalnem Ziljskem pokalu. Nastopilo je 57 tekmoval
cev. Rezultati: pionirji do 15 let: 1. Robert Janežič (Triglav), 2. Mati
ja Stegnar (Tržič), 3. Robert Moser (Zahomec), 4. Jaka Grosar (Tr
žič), 5. Uroš Rakovec (Triglav). 7. Roman Perko (Tržič), 8. Robi 
Vertnik, 10. Miha Eržen, 14. Iztok Blažun vsi Triglav, 15. Boštjan Br
zin (Tržič), 17. Peter Zarnik, 18. Lojze Žumer oba Triglav, mlajši 
mladinci: 1. Igor Teran, 2. Erik Vesel, 3. Tadej Zvikart, 5. Grega Er
žen vsi Triglav, 6. Janko Mohorič (Tržič); starejši mladinci: I. David 
Mesec. 2. Grega Martinjak oba Triglav, pri članih je zmagal Franci 
Rogelj Elektrotehna Ilirija. 
Janez Bešter 

ALPSKI POKAL 
Predacco, 18. januarja - Mladinci so nastopili na ekipni tekmi za 

alpski pokal v italijanskem Predaccu. Zmagala je prva ekipa Avstrije, 
prva slovenska ekipa v postavi Robi Meglic. Dejan Jekovec oba Tr
žič, Franc Urban (Triglav) in Aljoša Dolhar (Planica) je zasedla 5. 
mesto. Druga ekipa v postavi Jože Zagernik (Fužinar) , Matjaž Klad-
nik (Elektrotehna Ilirija), Rok Polajnar in Grega Martinjak Triglav. 

Janez Bešter 

SEDEMDESET LET SMUČANJA V RATEČAH 
Š p o r t n o društvo Planica iz Ra teč praznuje letos 70-letnico. K a k o 
so leta 1922 ustanovili k lub in o smučanju v Ra tečah pred sedemde
setimi leti, se spominja še edini živeči soustanovitelj smučarskega 
druš tva , 86-Ietni domačin M a k s Juvan. 

»S s m u č a n j e m sem se začel 
ukvarjati, ko mi je b i lo deset 
let. To je b i lo med prvo sveto
vno vojno. Sam sem iz bukove
ga lesa naredil meter dolge 
smuč i , ko so bile zelo enosta
vne, s m u č a l a pa sva skupaj s 
sosedom Janezom Kerš t an jem. 
Po koncu prve svetovne vojne 
smo bi l i že vsi nekol iko starejši 
in pame tne j š i . Smuča l i smo v 
Voglah in v Slatnah. Pripravlja
li smo tudi prva t ekaška tekmo
vanja na s m u č e h , za vse te naše 
podvige pa se je začel zanimati 
nekol iko starejši V i n k o Jalen in 
kljub inval idnost i je tudi on 
dobro s m u č a l . Porodi la se mu 
je zamisel , da bi se malo bolje 
organiziral i in v Ra t ečah usta
novi l i smuča r sk i k lub. Vsi smo 
se strinjali z njegovim predlo
gom, V inka pa povp r a ša l i , ali 
bi on prevzel vajeti. Pristal je 
na našo pobudo in januarja le
ta 1922 je b i lo v gostilni pri 
Žer javu ustanovljeno Smuča r 
sko d r u š t v o Rateče ,« pravi 
M a k s Juvan. 

Izvol i l i so prvi odbor Smu
čarskega d ruš tva Ra teče , kate
rega predsednik je b i l V i n k o 
Jalen, podpredsednik M a k s Ju
van, tajnik Janez Kerš ta jn , bla
gajnik Franc Tof, č l ana pa sta 
bi la Jože Petr ič in Franc Žer
jav. V zače tku je b i lo v d ruš tvu 
20 č l anov , k a k š n o leto kasneje 
pa že 40. Nj ihova starost je b i la 
od 18 do 25 let. Ve l iko navdu
šenja za ustanovitev d ruš tva je 
pokazal tudi oče V inka Jalna, 
k i je bi l tudi podporni č lan 
d ruš tva . Rateški smučar j i so se 
takoj po ustanovitvi povezali s 
S m u č a r s k o zvezo, zače lo se je 
resno in intenzivno delo, za po
m o č pa so prosi l i ing. Janka 
J a n š o z Dovjega, k i j i m je po
kazal pravi lno s m u č a n j e . 

»V zače tku smo tekmovali 
najprej v okvi ru svojega kluba 
in sicer v s m u č a r s k i h tekih na 
15 in 18 k i lomet rov ,« pove 
M a k s Juvan in nadaljuje s spo
m i n i : » T e k a š k a proga je bi la 
speljana iz Ra teč do Tamarja 
in ob Savi v Podkoren in od 

tam nazaj v Ra teče . Potem smo 
se od loč i l i , da bomo tekmovali 
v zveznem meri lu . Z E m i l o m 
Žer j avom sva tekmovala v Bo
hinju, v Kranjski G o r i , na Ja-
horini . . . V tistem času je bi la 
u d a r n i š k o narejena tudi 35-me-
trska skakalnica ob železnici v 
P lan ic i . Takrat v Ra t ečah ni b i 
lo s m u č a r s k i h skakalcev, priha
ja l i pa so iz Podkorena, Dovje
ga in Mojstrane. S m u č a r s k o 
d ruš tvo je skleni lo, da bi začeli 
učiti s m u č a n j a turiste, saj se je 
v Ra tečah začel razvijati tujski 
turizem in tudi s m u č a n j e je po
stajalo vedno bolj popularno. 

In tako sva se z E m i l o m Žerja
vom udelež i la s m u č a r s k e g a te
čaja na Krvavcu , kjer nas je 
s m u č a r s k i h veščin učil Ivan 
T a v č a r iz Ljubljane. Po konča 
nem tečaju sva naredila izpit za 
s m u č a r s k e g a učitelja in začela 
v Ra t ečah učiti turiste s m u č a 
nja: E m i l v Slatnah v P lan ic i , 
jaz pa na Danjah. Poleg turi
stov pa so se s m u č a r s k i h veščin 
učili tudi d o m a č i n i in Ra teče 
so kmalu postale s m u č a r s k o 
s red išče , v katerem so se ka l i l i 
od l ičn i ra teški smučar j i , tudi 
o l impi jc i .« 

Maks Juvan iz Rateč, soustano
vitelj smučarskega društva Ra
teče 

S m u č a n j e pa je M a k s u Juva-
nu še kako prav pr iš lo v s lužbi . 
B i l je lovski nadzornik pri go
ji tvenem lovišču Triglav na 
Bledu . Poz imi je nadzoroval lo
višča v Karavankah in Jul i jskih 
A l p a h , v p o m o č pa so mu bile 
smuči in krplje, da je lažje pre
magoval s n e ž n e ovire. 

Lojze Kerštan 



S N O W B O A R D I N G 

S N O W B O A R D K L U B U L T R A S P O R T 
Radovljica, januarja - Letošnja sezona se je začela izredno ugodno 
za gorenjske tekmovalce v snovvboardu, saj so le-ti dobi l i vse po
membnejše preizkušnje . N a prvi tekmi na Pokl juk i je zmagal A n 
drej Černe iz Radovljice, na mednarodni tekmi v Kranjski G o r i do
mačin Dejan Košir , na tekmovanju za S k i Open na Krvavcu pa 
Grega Čuifar. V ženski konkurenci sicer ni bilo tol iko uspeha, ven
dar je Alenka Vogelnik osvojila prvo mesto v tekmi na Pok l juk i , k i 
šteje za državno prvenstvo, na ostalih dveh pa je zasedla drugo me
sto. 

Vs i omenjeni zmagovalci , ra
zen Dejana Košir ja , so člani 
snovvboard kluba Ul t ra sport iz 
Radovljice. A lenka , Andrej in 
Grega so hkrati tudi soustano
vitelji in jedro omenjenega k lu 
ba. Tako sta se Andrej in Gre
ga začela s snovvboardanjem 
ukvarjati že v sezoni 85/86. Ta
krat so s prijatelji (P r imož Čer
ne, Frenk Lukan) ustanovili 
snovvboard team E J G A in tako 
opravljali p ionirsko delo, kajti 
tako izdelava desk kot postavi
tev okovja sta b i la p lod nešte
tih poskusov in tako pridoblje
nih izkušenj . Andrej je b i l ne
kaj časa tudi testni voznik za 
Elan . Lani pa so se začele prve 
tekme, nova š p o r t n a panoga se 
je n e z a d r ž n o razvijala, pokaza
la se je potreba po organizira
nosti, zato so tudi ustanovil i 
svoj klub. Tekmovanja za drža

vno prvenstvo so po vsej Slove
ni j i , kar je seveda povezano z 
d o l o č e n i m i s t roški , tako upajo, 
da bodo č impre j pritegnili 
sponzorje in si tako omogoč i l i 
treninge in u d e l e ž b o na tekmo
vanjih. 

Andrej kljub zmagi na prvi 
tekmi in dobr im rezultatom na 
ostalih tekmah želi predvsem, 
da bi se č impre j uredila raz
merja v zvezi , tako da bi tudi 
pri nas dob i l i licence za vadite
lje in učitel je snovvboardinga. 
Tako bi lahko aktivno sodelo
val v k lubu in se n a č r t n o začel 
ukvarjati z vzgojo mladih tek
movalcev. Grega pa ima bolj 
tekmovalne ambicije, svojo do
bro pripravljenost je že nekaj
krat potrdi l , obenem pa je b i l 
tudi predlagan za selektorja 
š t u d e n t s k e snovvboardske re-

MEDNARODNI TURNIR V CELOVCU 
Blejske odbojkarice so se ude lež i le m o č n e g a mednarodnega 

turnirja v Ce lovcu . N a turnirju je nastopilo osem ekip iz Avstrije, 
Č S F R in Slovenije. Slovenijo sta zastopali dve ek ip i : O K Bled in 
Patoma Branik iz Mar ibo ra . Blejke so v svoji skupini zasedle 
drugo mesto, v odloč i ln i tekmi z Ž i l ino iz Č S F R so n a m r e č izgu
bile. V polf inalu sta se srečali obe slovenski ek ip i . Favorizirana 
ekipa Palome Branika je sicer zmagala 3:1, vendar je Blejkam 
uspelo osvojiti set. T o je bi l edini izgubljeni set M a r i b o r č a n k na 
turnirju. V boju za prvo mesto je Paloma Branik premagala eki
po Ži l ine z rezultatom 3:0. Utrujene Blejke pa so v boju za tretje 
mesto tesno izgubile z d o m a č i n k a m i , ekipo A T S C iz Ce lovca , 
2:3. K o n č n i vrstni red: I. Paloma Branik, 2. Ži l ina - Č S F R , 3. 
A T S C iz Ce lovca , 4. O K Bled, . . . 

Š tefan Udr ih 

BLEJKE ZAMUDILE PRILOŽNOST 
Koper, 18. januarja - Konec tedna so blejske odbojkarice nastopile 
na polfinalu pokala Slovenije. Izgubile so z domačo ekipo Kopra z 
rezultatom 1:3 (-10, 6, 4, 10). 

Pred nabito polno dvorano so mlade K o p r č a n k e prekosile 
same sebe in v borbeni tekmi z o d l i č n o igro premagale mnogo 
bolj i zkušene Blejke. D o m a č i n k e so do zmage priš le z o d l i č n i m 
servisom in izredno borbenostjo v polju. Blejkam gre zamerit i , 
da so nastopile brez prave volje, č ep rav so na trenutke igrale do
bro. Slabo so sprejemale zače tne udarce K o p r č a n k , pa tudi orga
nizacija napada ni b i la dobra. Blejke so zamudile izredno pri lož
nost, da se uvrstijo v finale poka la in s tem m o ž n o s t nastopa v 
evropskem poka lu v naslednji sezoni. • Š tefan Udr ih 

T E K I 

NAJHITREJŠI KERŠTAJN 
Pokl juka , 19. januarja - N a Beš t rovem memoria lu , k i gaje konec 
tedna pr ipravi l Tekašk i klub Kran j na Gore l jku , je nastopilo več 
kot 80 tekmovalcev. M e d č lani je zmagal Robert Kerš ta jn pred 
K o r d e ž e m in G r o s o m , pri junior j ih je b i l najboljši Sokl ič pred 
Je ronč i čem in Rutarjem, pri s tare jš ih mlad inc ih Torkar pred M a -
lijem in Jelencem, pri mlajš ih mlad inc ih pa Pe tkovšek pred Je
ronč ičem in R o b i č e m . V ženski konkurenci je b i la med jun iorka-
mi najhi t rejša Smrkoljeva, med s tare jš imi mlad inkami Larisi jeva, 
Pri mlajš ih mlad inkah pa A m b r o ž i č e v a . 

S M U Č A R S K I S K O K I 
Vuzenica, 19. januarja 1992 - Najmlajši letnik 1983 in mlajši so 

nastopili v Vuzenici. Nastopilo je 33 tekmovalcev. Zmagal je Uroš 
Vrhovec, 2. Blaž Križaj oba Elektrotehna Ilirija, 3. Primož Zupan 
u r h (Triglav), 5. Domen Dvoršak (Stol Žirovnica), 6. Gašper Čavlo-
v ' č , 7. Domen Ribnikar, 8. Harinski Luka, 9. And i Legat oba Stol Ži
rovnica, 10. Matic Švab (Tržič), 11. Anže Brankovič (Triglav), 13. L i -
Pe Krvina (Alpina Zir i ) , 14. Luka Kori tnik (Triglav), 15. Luka Po-
Uanšek (Alpina Zir i ) . Ekipno vodi Elektrotehna Ilirija 57 točk, 2. 
1 riglav 32 točk, 3. Stol Žirovnica 26 točk. Skupno v vseh kategorijah 
vodi Triglav 568 točk, druga je Elektrotehna Ilirija 439 točk, tretji pa 

T r t l i 3 2 3 '<>"<• J a n « BeSto 

Po desetih kolih gorenjske kegljaške lige 
VODI SAVA 
Kranj, 20. januarja - Odigranih je 10 ko l gorenjske kegl jaške lige. 
Lestvica : 

+ 864 18 Sava 10 90 
Kranjska Gora 

10 703 +676 14 
0 613 + 1040 13 
10 604 + 191 

3- Jesenice 
J Ljubelj 
*- Simon Jenko 
X- Triglav 
I E l a n 
J- Lubnik 
*• Adergas 
•0. Bled 

12 
10 505 +307 10 
10 505 +285 10 

10 406 -740 8 
10 316 +258 7 

10 307 -766 6 
10 109 -2115 2 

V naslednjem kolu, ki bo na 
POredu konec tega tedna, 25. in 

26. januarja, igrajo: Elan Jeseni
ce, Triglav:Lubnik, Ljubelj :Bled, 
Simon Jenko :Adergas in Kranj
ska Gora:Sava. 

Konec tedna pa je bilo tudi 
gorenjsko prvenstvo v dvojicah. 
Tekmovanje je bilo v Tržiču, pr
vo mesto pa sta osvojila Mihelič 
in Cv i rn (Trig) z 3421 keglji. 
Druga je bila dvojica Boštar, Be-
ber (Trig) s 3406 keglji, tretja pa 
dvojica Prezelj, Hafnar (Lubnik) 
s 3398 keglji. • T. Bolka 

prezentance, k i naj bi našo 
mlado d r ž a v o zastopala na 
zimski univerziadi . Prav tako 
tudi A lenka , k i je hitro pr iš la v 
sam vrh, saj se s snovvboarda
njem ukvarja šele dve leti. To 
je lahko še eden izmed doka
zov, da snovvboardanje ni pre
težak špor t in je vsekakor pri
meren tudi za dekleta. A l e n k a 
se je poleti ude lež i la medna
rodnega snovvboard kampa v 
Avstr i j i . D o b i l a je tudi povabi
lo iz tujine, vendar ga je zaradi 

<* S M U Č A N J E 

ZMAGA SPET NA GORENJSKO 
Bovec, 19. januarja - Na Kani

nu je bila v nedeljo snovvboard 
tekma v veleslalomu za pokal Ski 
Open 92. V prelepem sončnem 
vremenu se je zbralo 42 tekmo
valcev in 3 tekmovalke in se po
merilo na zahtevni progi. V žen
ski konkurenci je zmagala Cesar
jeva iz Velenja, medtem ko je bi
la Vogelnikova iz Radovljice dru
ga. Konkurenca pri moških je bi
la večja, saj so bili navzoči skoraj 
vsi najboljši slovenski snovvboar-
derji. Spet pa je zmagal Grega 
Čufer iz snovvboard kluba Uit ra
spon iz Radovljice. S tem je potr
dil svojo dobro pripravljenost in 
ostaja glavni favorit za zmago v 
pokalu. Tudi ta tekma je potrdila 
premoč gorenjskih snovvboarder-
jev, saj se je kar osem naših tek
movalcev uvrstilo med prvih pet
najst. 

Janez Hudovernik 

šolskih obveznosti odk lon i l a . « 
Najprej je treba d o k o n č a t i šo
lo, kasneje, ko se bo vpisala na 
fakulteto za telesno kulturo v 
Ljubljani , pa se bom m o g o č e 
špor tu zapisala bolj profesio
na lno ,« razmiš l ja A l e n k a , s im
pa t i čna dijakinja iz Radovlj ice. 
Č e vas karkol i zanima v zvezi s 
snovvboardanjem, se lahko 
vedno obrnete na Ul t ra sport 
klub, K o p a l i š k a 2, Radovl j ica 
ali po telefonu 74-770 (Andrej). 

Janez Hudovernik 

POKAL RATITOVEC 
Selca, januarja - Letos smo se odloč i l i , da organiziramo Po

kal Ratitovec v veleslalomu in sicer naj b i b i lo to predvsem ekip
no tekmovanje med vasmi Selške dol ine. Letos sodelujejo na
slednje ekipe: Š D Selca, Š D Bukov ica - Bukovšč ica , Dolenja vas, 
Z a l i Log in Davča . 

Š p o r t n o d r u š t v o Selca je b i lo organizator prve tekme in sicer 
smo jo izvedl i v soboto, 4. januarja 1992, na Soriški p lanini . So
delovalo je 129 tekmovalcev rezultati pa so naslednji: cicibanke: 
1. N e ž a Hafner - Selca, 2. Ur ška Rant (Za l i Log), 3. M o n i k a M i -
helčič (Za l i Log) ; pionirke: 1. Mateja Pogačn ik - Selca, 2. Jana 
Bernik - Bukov ica , 3. A n i t a Reya - Z a l i L o g ; č lan ice : 1. N i k a Je-
zeršek - Selca, 2. Tatjana C e n č i č - Dolenja vas, 3. Sonja Rakovec 
- Dolenja vas: c ic ibani : I. Mi t ja Egart - Dolenja vas, 2. Peter Ra
kovec - Dolenja vas, 3. Janez Rakovec - Dolenja vas; veterani: I. 
J a n č e Šmid - Selca, 2. Tone K a l a n - Dolenja vas, 3. Jakob Gart-
ner - Selca; č l a n i : 1. Franc Bernik - Dolenja vas, 2. Vik tor Č e r i n -
Z a l i Log , 3. Gabr i je l Dolenc - B u k o v i c a ; st. č lan ice : 1. Ivanka 
Gartner - Selca ; mladinke: 1. Jana Pogačn ik - Dolenja vas, 2. So
nja Habjan - Selca, 3. Miša Uranjek - Selca ; pionir j i : 1. M i l a n 
Vizjak - Z a l i Log , 2. T o m a ž Rakovec - Dolenja vas, 3. R o b i Pr i 
možič - Selca; st. č l a n i : 1. Lado Hafner - Selca, 2. Franc Egart -
Dolenja vas, 3. T o m a ž Eržen - Z a l i L o g ; mladinc i ; 1. Uroš Pod
l ipnik - Selca, 2. Aleš Uranjek - Selca, 3. A n d r a ž Rant - Z a l i Log . 
Ek ipn i rezultati pa so naslednji: 1. Š D Selca (318 točk) , 2. Dole
nja vas (246 točk) , 3. Z a l i Log (174 točk) , 4. Bukovica - Bukovšči 
ca (84 točk) , 5. D a v č a (33 točk) . 

Organizatorji upajo, da bodo tudi naslednje štiri tekme tako 
u s p e š n o izvedene, kar pa je odvisno predvsem od snežn ih raz
mer. Zahval i t i se moramo prav tako pokrovitel ju pokala in sicer 
Čevl ja rn i Ratitovec iz Že lezn ikov ter Špor tn i zvezi Škofja L o k a . 

Štefan Lotr ič 

fr? ŠAH 

DUŠANU Z O R K U ŽE DRUGA Z M A G A 
N a tretjem m e s e č n e m hitropoteznem prvenstvu šahovske 

sekcije T o m o Z u p a n iz Kranja je sodelovalo 17 igralcev. Že dru
gič je zmagal Dušan Zo rko z 12,5 točke . Z 12 t o č k a m i mu je sledil 
Boštjan M a r k u n , tretje mesto pa je zasedel M a t j a ž Š l iba r (11,5). 
Nadal jnj i vrstni red: 4. Blaž Kosmač , 5. Mar j an Butala , 6. T o m a ž 
Saje, 7. Aleš Drinovec (vsi po 11), 8. M a r t i n Kovačič 10,5 itd... 

Gorenjsko člansko prvenstvo v šahu 
V sredo, 15. januarja, se je zače lo gorenjsko č l a n s k o prven

stvo v šahu . Turn i r bo potekal ob sredah ob 17. uri v D r u ž b e n e m 
centru v Lescah. Igra se 9 ko l po šv ica r skem sistemu z igralnim 
č a s o m 2 uri za 40 potez z dodatkom 15 minut do konca partije. 
M e d 26 igralci je en mojster F I D E in sedem mojstrskih kandida
tov. Sodelujeta tudi dve šahis tk i . 
Rezultati 1. k o l a : Rogelj - Mencinger 0 : 1, M a l i - Peter Kovač ič 
remi, K o s m a č - Sušnik 0 : 1 , Dr inovec - N a d a M a r u š i č 1 : 0, D i -
mitr i jevič - R o d m a n 0 : 1 , K o k o š a r - Kozamern ik 1 : 9, Rab ič -
Jeraj 1 : 0, Urš ič - Tavžel j l : 0, Ma ja Šorli - France Ravnik 0 : 1 , 
Krn i ča r - K o n i c 1 : 0, Ivelja - M a r t i n Kovač i č 0 : 1 , Pazlar - Z a i -
mov ič remi. Moreb i tn i zamudnik i še vedno lahko pridejo na 2. 
kolo . 

Občinska šahovska liga 
V Kranju je po lanskem letu zaživela o b č i n s k a š ahovska l i 

ga. T u d i letos sodeluje 10 ekip. Z a prvo kolo pa so znači lni izred
no visoki rezultati. Rezultati I. k o l a : ŠS T o m o Z u p a n 1 - ŠS To
mo Zupan 2 4 : 0, ŠS T o m o Zupan 3 - Bitnje 4 : 0, V o d o v o d n i 
stolp - Olševek 1,5 : 2,5, Š e n č u r - Sava 0 : 4 in Primskovo 1 -
Primskovo 2 4 : 0 . 

Izredno izenačeno 
Šahovsk i k lub Pr imskovo je v če t r tek organiziral prvi mese

čni hitropotezni turnir. Tu rn i r j e b i l izredno razburljiv, saj je kolo 
pred koncem vodi lo kar 5 igralcev. N a koncu so z enakim izku
p i č k o m konča l i trije igralci , k i pa so se razvrstili po drugih krite
ri j ih. Tako je zmagal D u š a n Zo rko (lanski skupni zmagovalec) 
pred T o m a ž Sajetom in Mat j ažem Šl ibar jem (vsi po 7). S ledi l i so: 
Janez M a r k o 6.5, Stanoje Dimitri jevič, Drago Rabič (po 6), Fran
ce Jazbec 5,5, Peter G j i n i , V lad imi r Kaše , Alfonz Medved (po 5) 
itd.. . Naslednji turnir bo 20. februarja ob 17. ur i . 

Aleš Drinovec 

F N O G O M E T 

MIRKO ANKO SE JE POSLOVIL 0 D NAKELSKIH 
NOGOMETAŠEV 

ŽIVILA SO RES PRAVA EKIPA 
D i r e k t n o s strehe na nogometno ig r i šče , bi l ahko tudi na 
k ra tko o z n a č i l i 7-letno igranje 33-letnega M i r k a A n k a iz 
Č a d o v e l j p r i T r ž i č u , po p o k l i c u stavbnega kleparja v 
S p l o š n e m gradbenem podjetju T r ž i č . 

Sodelovanje v dobrem moštvu nogo
metnega kluba Živila N a k l o , edinem 
gorenjskem prvol igašu slovenske 
nogometne lige, je zahtevalo veliko 
odrekanj in vel iko treninga. Kot naj
starejši igralec je M i r k o Anko že dalj 
časa nameraval zapustiti igrišče, 
vendar pa je od loč i t ev o prenehanju 
igranja odlagal . Sedaj, ko je priš lo 
do porasta kvalitete in je klub v vr
hu, pa je slovo še najlažje, si je re
kel . Hva la , so mu rekli soigralci in 
navijači na zadnji jesenski nogome
tni tekmi na d o m a č e m igrišču N K 
Živila N a k l o pod Štucl jem. N a krat

ki slovesnosti na zače tku s rečan ja so se nakelski nogometa
ši pos lovi l i od najs tare jšega igralca M i r k a A n k a , za priza
devno in p o ž r t v o v a l n o 7-letno igranje v ekipi pa se mu je z 
dar i lom zahval i l predstavnik kluba S a š o Voglar . Po desetih 
minutah s rečan ja je kot »ze len i« zapusti l nogometno igriš
če... 

» Z nogometom sem začel v nogometnem klubu Tržič 
kot mladinec, potem prešel v č l a n s k o vrsto, nato pa odšel v 
nogometni klub Sava in se ponovno vrni l v tržiški klub. K o 
je Tržič izpadel v kvalif ikaci jah za consko drugo slovensko 
ligo, sem leta 1984 prestopil v nogometni klub Nak lo . Teh 
sedem let je bi lo zelo razgibanih, spomnim se, da smo se 
prvo leto komaj rešili izpada iz druge slovenske lige, potem 
smo b i l i vsako leto boljši in izkušenejš i . Sedaj že drugo leto 
igramo v prvi slovenski l ig i , pr iš lo je do porasta kvalitete, 
lani smo pr idobi l i Bojana Taneskega, letos pa se še okrepi l i 
z Andrejem Jerino. N K Živi la N a k l o je sedaj res prava eki
pa !« je povedal M i r k o Anko , k i j e v e č i n o m a igral srednjega 
brani lca, na zače tku pa je bi l tudi v napadu in dal dva gola 
v drugi slovenski l ig i . Pravi , da so leta naredila svoje, in da 
je sedaj pravi trenutek za slovo od aktivnega igranja, ko je 
klub uspešen . Ustvar i l si je tudi d ruž ino . . . 

» N a N a k l o me veže prijateljski duh v moš tvu , ne samo 
na nogometnem igrišču, ampak tudi izven njega, po tekmi 
ter treningu posedimo in se pogovorimo. Smo prava klapa 
in to nam daje pravi polet. K a k o naprej po končan i »pol -
p ro fe s iona ln i« nogometni poti se še nisem odloč i l , časa pa 
imam do spomladi . Več klubov me prosi, da bi zaigral za 
njih, kažejo se tudi možnos t i za trenersko delo pionirjev ali 
kadetov pri nakelskem klubu. Bomo še v ide l i , če ne bodo 
poklicne obveznosti postale močne jše ,« je dejal M i r k o A n 
ko. 

Drago Papler 

/ C N A M I Z N I T E N I S 

ZMAGOVALCA BOKAL IN STARMAN 
Godešič , januarja - N T K K o n d o r G o d e š i č je v dvorani kraje

vne skupnosti organiziral le tošnje o b č i n s k o prvenstvo za mlajše 
in s tare jše pionirje. Nastopi lo je več kot 20 pionirjev iz Škofje 
Loke , Brodov, Sv. Duha in G o d e š i č a . Pri mlajših pionir j ih so 
največ uspeha imeli d o m a č i n i , pri s tarejš ih pionir j ih pa igralci 
Partizana iz Škofje Loke . Organizator je najbol jš im podel i l kolaj
ne. 

K o n č n i vrstni red - mlajši pionir j i : 1. M a r k o Starman - K o n 
dor, 2. Jani Nov ine - K o n d o r , 3. K lemen Avgušt in - Kondor , 4. 
Tadej Trd ina - Partizan. Starejš i pionir j i : 1. Jaka Bokal - Parti
zan, 2. Nejc Ž a g a r - Partizan, 3. L u k a Žake l j - Partizan, 4. R i k o 
Ž u ž e k - Partizan 5. do 6. Boštjan T a v č a r - Polet in Klemen Bo
hinc - Partizan. 

Janez Starman 

POKAL LTH BOŠTJANU RANTU 
Škofja L o k a , januarja - Š p o r t n a hala Poden v Skofji L o k i je 

gostila igralce namiznega tenisa, na že tradicionalnem turnirju, 
č l anov za prehodni pokal L T H . V organizacij i Partizana Škofja 
L o k a je nastopilo 30 igralcev iz Že lezn ikov , Škofje Loke , G o d e š i 
ča , Sv. D u h a in Brodov. 

Prvič je na turnirju zmagal eden od mlajš ih igralcev Bošt jan 
Rant, k i je v finalu premagal A n d i j a A h č i n a . Najboljši trije so 
prejeli kolajne, zmagovalec pa še pokal . K o n č n i vrstni red: L 
Boštjan Rant - Partizan, 2. A n d i Ahč in - Jelovica, 3. Jano Rant -
Partizan, 4. Rado Šuš ta r - E l k r o m , 5. - 6. Ivko Svoljška - Partizan 
in Peter Bertonelj - K o n d o r . 

Janez Starman 

PRVO DRŽAVNO PRVENSTVO V SMUČARSKIH TEKIH 
Rateče , januarja - Š p o r t n o d r u š t v o Planica iz Rateč , ki 

letos slavi 70-letnico ustanovitve in u s p e š n e g a delovanja, 
organizira prvo d r ž a v n o prvenstvo Slovenije v s m u č a r s k i h 
tekih, ki bo od 23. do 26. januarja letos v R a t e č a h . 

V če t r tek , 23. januarja, ob 10. ur i , bodo tekmovali čla
ni na 30 kilometrov k las i čno ter ž e n s k e in junior j i na 10 k i 
lometrov k las i čno , v petek, 24. januarja, ob 17. ur i , bo no
čni špr in t za hotelom Lar ix v Kranjsk i G o r i , v soboto, 25. 
januarja, ob 10. ur i , bodo tekmovali č lani in juniorj i na 15 
kilometrov prosto ter ženske na 5 kilometrov prosto. V ne
deljo, 26. januarja, bo ob 9. uri tek štafet 3 x 1 0 kilometrov 
za č l ane in juniorje ter tek štafet 3 x 5 km za ženske , ob 11. 
uri pa bo prvi tek slovenskih pol i t ikov pod geslom » Z d r a v 
duh v zdravem te lesu« za predstavnike predsedstva Repu
blike Slovenije, vlade in poslance parlamenta Republ ike 
Slovenije. 

Lojze Kerštan 



ODMEV! 

V rubriki Odmevi, Prejeli 
smo objavljamo pisma bral
cev po presoji in izboru ured
ništva. Vse. ki nam pišejo, 
prosimo, da pisma niso dalj
ša od 60 tipkanih vrstic. 
Daljša pisma smo prisiljeni 
krajšati, ne glede na vsebino. 
Vabimo k sodelovanju! Pišite 
na naslov: Gorenjski glas, 
Moše Pijadeja 1, 64000 
Kranj, za rubriko Odmevi. 

Kam plovemo 
(Gorenjski glas, 31. decembra 
1991) 

Da je zavzemanje za delavske 
pravice in sindikalno delo na
sploh v teh težkih in zmedenih 
časih resnično kar seda nehvale
žno opravilo, zelo nazorno kaže 
pismo bralca Stanka Krča iz 
Kranja, ki je bilo pod gornjim 
naslovom objavljeno v Gorenj
skem glasu, dne 31. decembra 
1991. 

Spoštovani g. Stanko Krč! 
Z vsem dolžnim spoštovanjem 

do Vašega pravnega znanja, ki 
ste si ga pridobili ob prebiranju 
nekaterih v pismu navedenih 
predpisov. Vam moram predla
gati, da tako pridobljeno znanje 
vsaj še nekoliko izpopolnite, pre
den ga boste morda ponovno po
skušali uporabiti v prispevkih za 
javne medije. Sodeč po vaših to
kratnih kritičnih modrovanjih o 
uspešnosti prizadevanj SKS 
(Sveta kranjskih sindikatov) za 
uveljavljanje pravic bivših delav
cev Inženiringa v stečajnem po
stopku, je namreč očitno le to. 
da nekaterih najbolj bistvenih 
stvari še vedno ne poznate ali pa 
ne razumete. Ob podmeni, da ni
ste želeli biti a priori zlonamerni, 
sem prepričan, da se pisanja ver
jetno sploh ne bi lotili ali pa bi se 
ga lotili v bistveno drugačnem 
tonu. če bi vedeli tisto, kar je v 
celotni zadevi najpomembnejše, 
in sicer: Po črki zakona delavci v 
primeru stečaja podjetja nimajo 
pravice do nikakršnih odprav
nin, in če jih bodo dobili bivši 
delavci Inženiringa v kakršnikoli 
višini in v kakršnikoli obliki (go
tovina ali vrednostni papirji), bo 
do tega prišlo izključno po zaslu
gi prizadevanj in pravočasnih 
aktivnosti Sveta kranjskih sindi
katov pred začetkom stečajnega 
postopka. Vas in vaših odvetni
kov takrat namreč še ni bilo zra
ven. 

Zato je več kot smešno, ko 
človek prebira Vašo uničujočo 
kritiko pogodbe, sklenjene med 
bivšim podjetjem, novim podjet
jem in SKS. Prav ta pogodba 
namreč danes predstavlja edino 
pravno podlago, na kateri je bilo 
mogoče odpravnine sploh prija
viti kot terjatev v stečajno maso. 
In to prav dobro vedo tudi vaši 
odvetniki, ki pravo seveda po
znajo. Z omenjeno pogodbo je 
točno določena tudi najugodnej
ša osnova za izračun obravnava
nih odpravnin. Zato Vam pripo
ročam, da se z namišljenim 
uspehom »vaše skupine« pri us
klajevanju o 30 odstotkov višjih 
odpravninah, ki ob dejstvu, da 
zadnjih nekaj mesecev pred ste
čajem sploh niste dobivali plač. 
seveda nimajo nikakršne podla
ge, čim manj hvalite v javnosti. 
Edini rezultat javne polemike, ki 
ste JO izzvali s svojim pisanjem, 
namreč utegne biti, da bodo na 
priznanje teh famoznih odprav
nin postali pozorni tudi drugi 
upniki v stečajnem postopku. 
Brez dvoma Vam bo v tem pri
meru skoraj 200 bivših a\elavcev 
Inženiringa za Vaše »uspehe in 
zasluge« v stečajnem postopku 
brezmejno hvaležnih 

Kar zadeva Vaš namen izpod
bijanja pravnih poslov med sta
rim in novim podjetjem oziroma 
»rušenja« novega podjetja, pa je 
njegova hvalevrednost prav go
tovo skrajno vprašljiva. Kot ve
ste, smo se s skupino »nezauplji
vih« delavcev razšli prav zato, 
ker sem kot vodja pravne službe 
pri Svetu kranjskih sindikatov 
kategorično odklonil naše sode
lovanje pri takšnih namenih. 
Sani prav dobro poznani vse 
sporne pravne posle v zvezi s t. i. 

programiranim stečajem Inženi
ringa, ki ga v SKS nikoli nismo 
podpirali. Če pa ga iz takšnih ali 
drugačnih razlogov že nismo 
mogli pravočasno preprečiti, pa 
ga je treba sprejeti kot dejstvo in 
skušati pravice delavcev zavaro
vati na drugačen način, npr. z že 
omenjeno pogodbo o prevzemu 
dolga do delavcev med starim in 
novim podjetjem. Novo podjetje 
(Merilne naprave) danes kljub 
vsemu daje kruh več kot 50 de
lavcev in zavestno uničiti toliko 
delovnih mest v današnjih raz
merah je prav gotovo dejanje, 
pri katerem Svet kranjskih sindi
katov ne bo sodeloval. Če pa bo 
Vam in vaši skupini »nezauplji
vih« delavcev to v zadoščenje. 
Vam takšnega poskusa seveda 
ne bo nihče preprečeval. Bojim 
se le, da se ob vseh zankah in 
neznankah glede možnosti de
janske izterjave prej omenjenih 
odpravnin, Vi in vaša skupina z 
vsem skupaj materialno ne boste 
prav nič opomogli. Prej obratno, 
kajti odvetniške storitve boste 
morali plačati v vsakem primeru. 

Pa lepo pozdravljeni! 
V Kranju, 8. januarja 1992 

Mato Gostiša 
Svet kranjskih sindikatov 

lahko bi rekli rahlo varljiv, gre 
zahvala prav spoznanju, da se 
moramo braniti sami. Verjemite 
nam, da smo prvi, ki si želimo 
trajnega in trdnega miru, pa vse
eno moramo biti pripravljeni tu
di na to, da z orožjem obranimo 
svojo neodvisnost in samostoj
nost. Tako kot se pripravljamo 
in učimo za katerikoli poklic, se 
moramo usposobiti tudi za delo
vanje v razmerah, ko je potrebno 
uporabiti orožje. Večina zahod
nih držav, po katerih se danes 
tako radi zgledujemo, ima svojo 
redno vojsko in usposobljene dr
žavljane, ki jih lahko v primeru 
izrednih razmer v doglednem ča
su mobilizira. 

Razmišljanja okrog tega, ali 
je vojska potrebna ali ne, kako 
številčna naj bo in kje naj se 
usposablja ter koliko časa naj to 
usposabljanje traja, je stvar širše 
družbenopolitične skupnosti in 
stroke. Ne glejmo na našo voj
sko skozi očala povojnih let, 
sprejmimo jo kot nujnost in ga
rant našega obstoja. 

In na koncu ne želimo polemi
ke po sredstvih javnega obvešča
nja, smo pa vedno pripravljeni 
razlagati naše postopke in naše 
delo. 
Gorenjski glas, 8. januarja 1992 

Bojan Šuligoj 
Poveljnik teritorialne 

obrambe Gorenjske 

Vojska iz Kranja 
Gorenjski glas, 7. januarja 1992 

Vaš časopisje dne 7. januarja 
1992 v rubriki Prejeli smo obja
vil tudi pismo Ivana Jelena pod 
naslovom "Vojska iz mesta Kra
nja". Ker to pismo zadeva nas, 
nam dovolite, da razjasnimo ne
katere stvari, tako da bo slika 
bolj jasna in stvari postavljene 
na pravo mesto. 

Vojašnica Stane Žagar in vo
jašnica na Bohinjski Beli sta po 
načrtih Ministrstva za obrambo 
predvideni kot učna centra za 
usposabljanje pripadnikov nove 
slovenske vojske. Resnici na lju
bo je treba povedati, da je večina 
objektov, ki jih je zapustila J A 
na območju Slovenije, predmet 
razmišljanj nekaterih posamez
nikov, pa tudi širše družbene 
skupnosti o drugačni namemb
nosti in uporabnosti le-teh. Ven
dar dlje kot do razmišljanj ni 
prišlo. Teritorialna obramba ni 
nikoli stala na stališču, da mora 
za vsako ceno ostati, v našem 
primeru v Kranju. Pripravljena 
se je bila umakniti na lokacijo in 
v objekte, ki bi jih ponudil resni 
interesent v zameno za obstoječe 
objekte J A. 

Kar zadeva vojašnico na Bo
hinjski Beli, tudi ta objekt je 
predviden kot učni center, ki v 
procesu usposabljanja kranjske
ga dopolnuje. Pisca omenjenega 
članka lahko potolažimo, da se 
bodo častniki TO vozili tudi na 
Bohinjsko Belo. 

V mesecu marcu začne center 
v Kranju z usposabljanjem prvih 
nabornikov. Zato se trenutno iz
vajajo v kranjski vojašnici neka
tera adaptacijska dela notranjo
sti že obstoječih, a zelo zanemar
jenih in poškodovanih objektov. 
V tem projektu sta svoje prostore 
že dobila PŠTO in Območni štab 
TO Kranj. Adaptacija prostorov 
za omenjena štaba je že konča
na in štaba se te dni selita. Prav 
tako se v nove prostore seli civil
ni sektor in v prihodnosti tudi re
gionalni center za obveščanje. 
Doslej sta PŠTO in Območni 
štab TO Kranj delovala na petih 
lokacijah, kar je za nemoten po
tek dela predstavljalo precejšnjo 
motnjo. Z delovanjem na eni lo
kaciji se bodo zmanjšali tudi 
stroški in dosegla večja učinkovi
tost pri delu. Pri usposabljanju v 
učnem centru pa bosta omenje
na štaba nudila tudi ustrezno 
strokovno pomoč. 

O stvareh, ki se tičejo širše 
družbene skupnosti, se nikjer, tu
di v zahodnih demokracijah, ne 
odloča v ozkih lokalnih krogih. 
Varovanje samostojnosti in ne
odvisnosti pa je zadeva širšega 
družbenega pomena in kot taka 
prepuščena odločanju demokra
tično izvoljenega parlamenta in 
izvajanju ustrezni strokovni in
stituciji. 

Da imamo danes v naši drža
vi mir. kije glede na dogodke na 
prostoru nekdanje Jugosla vije, 

Z a k a j je odstopi l 
svet K S C e r k l j e ? 
(Gorenjski glas, 24. decembra 
1991) 

Kaj je res, kdo laže, kdo ima 
prav? 

Avtor članka me poziva, naj 
pojasnim občanom, kako se bom 
branil pred lažmi. Do danes mi 
še nihče ni očital laži. Ne na 
zadnjem sestanku sveta KS o 
odstopu (dokaz: tajno snema
nje), ne na zboru občanov (do
kaz: javno snemanje). Torej mi 
ne bo treba pojasnjevati laži. 
Vam, spoštovani avtor pa bo ze
lo težko pojasniti očitne laži in 
zavajanja javnosti. 

»Glavni možje« bivšega sveta 
KS so me kritizirali, zakaj sem 
se odločil za pisanje. Pojasnil 
sem, da je bilo potrebno seznani
ti javnost, da sem si prizadeval, 
da bi o tem pisali strokovnjaki. 
To mi ni uspelo, zato sem zapi
sal to sam, seveda na svoj način. 

Avtor tega članka je iz stare 
boljševistične šole, zato se ni 
podpisal na svoje delo (dobro 
plačano). Izhaja iz preživelih 
krutih časov. Za vse uspehe je 
prejel nagrade, pohvale, prizna
nje in odlikovanje predsednik in 
vodilni. Za neuspehe pa je bil 
kriv ves svet KS. Zato se je tudi 
podpisala KS kot avtor tega 
članka. Velika večina ga je v Go
renjskem glasu prvič videla. Za 
svoje neuspehe pa so našli še 
»grešnega kozla« Ivana Mla
karja. 

V svet KS sem bil imenovan 
po sili razmer (zmaga na volit
vah). Dokler sem bil na svetu ti
ho (poslušal in kimal, se z vsem 
stririjal), je bilo vse v redu. Bili 
smo prijatelji. Ko pa sem opozo
ril na prve neuspehe - nepravil
nosti, mi je bila takoj zagrožena 
nezaupnica - odstranitev iz KS 
in zbora KS Občine Kranj. 

Kritično sem opisal nepravil
nosti preteklega leta 1991. Opo
zoril sem tudi na samovoljo, 
nadvlado in pokroviteljstvo pred
sednika gospoda Martinčiča. 

Avtor članka pa je v odgovoru 
opisal vse delovne uspehe za celo 
desetletje nazaj. Zelo me moti 
stalna samohvala, da so pred le
ti zgradili mrliške vežice. To je 
lepo in prav. Nikoli pa ne pove
do, da je bila to skupna akcija 
sedmih KS. Vsa gospodinjstva iz 
teh KS so plačala odrejeni sa
moprispevek in še poračun. Prav 
nič pa se ne sramujejo, da je po
stalo cerkljansko pokopališče 
(nekoč eno najlepših v Sloveniji) 
danes eno najbolj zanemarjenih, 
zapuščenih v okolici. Na njem 
propada vrhunska Plečnikova 
mojstrovina. 

Naša bivša KS je lani naredi
la samo javno razsvetljavo in as
falt do hiše, preko 100 metrov, 
gospodu Janezu Kuharju, članu 
bivšega sveta K S za njegov pri

spevek 15.000,00 SLT. V KS je 
bil zadolžen za informiranje. 
Verjetni avtor članka je zadnjo 
sejo tajno snemal. Sej sveta se 
skoraj ni udeleževal. Od 13 sej je 
bil 2 x opravičeno in 6 x neopra
vičeno odsoten. Zopet je postal 
aktiven, ko je dobil javno raz
svetljavo in asfalt do hiše. Asfal
tirali smo še tri manjše dele ce
ste. 

Očitana mi je anketa, ki sem 
jo izvedel med člani bivšega sve
ta KS. Rezultate ankete imam 
doslej samo sam. Rezultati so 
sledeči: nihče se ni strinjal z na
činom, kako je odstopil gospod 
Martinčič. Osem članov je izjavi
lo, da ne bodo več delali v KS. 
Štirinajst pa je bilo še pripravlje
nih delati v KS. 

Očitano mi je, da si prizade
vam odstraniti »rdeče« člane 
KS. Z njimi res nisem nikoli 
simpatizira!. »Rdeči« pa so celih 
50 let odstranjevali vse, kar je 
bilo na poti. Končno pa je ta na
čin preživel. To se v demokraciji 
ne dela. Vsi prosimo Boga, da te 
strahote ne bo nikoli več. 

Problem avtobusne postaje pa 
je višek laži, samovolje, nadvlad-
ja in zavoženih idej predsednika 
KS gospoda Martinčiča in nje
govega klana. Skoraj dve leti je 
lagal, so lagali in zavajali jav
nost. Zavajali so vse ljudi, vse 
prizadete in celo veliko večino bi
všega sveta KS. Vsi smo verjeli, 
tudi jaz. Vedno je trdil da je vsa 
dokumentacija urejena. Celo 
Gorenjskemu glasu zatrjuje, da 
je izdano lokacijsko in gradbeno 
dovoljenje za avtobusno postajo. 
To preprosto ni res, to je velika 
laž. Ustrezni organi so resnično 
izdali samo delno lokacijsko in 
gradbeno dovoljenje, ki se nana
ša samo na stavbo z lokali, ki 
naj bi bila avtobusna postaja. To 
drugo, pravo resnico sem videl 
šele 6. januarja 1992 na sekreta
riatu za urbanizem, gradbene in 
komunalne zadeve v Kranju. 
Dokončnega gradbenega dovo
ljenja niso in ga tudi ne bodo iz
dali. Torej avtobusne postaje ni 
več. Ne izpolnjujemo osnovnih 
pogojev, ki naj bi jih tak objekt 
imel. Izsilili so tudi pridobljeno 
soglasje. Niso jim pokazali tudi 
situacijskega načrta. Po situacij-
skem načrtu, ki je osnova za ta 
projekt bi bil odvzet ves funkcio
nalni prostor pred župniščem in 
še velik del pred farno cerkvijo. 
To je bilo javnosti prikrito. Na 
veliko srečo je takšno odvzema
nje zemlje že preteklost. 

Občinska komisija z novim 
svetom KS si je dne 9. januarja 
1992 vso stvar ogledala. Skupna 
ugotovitev je naslednja: avtobu
sna postaja to ni. Možno jo je 
urediti z velikimi stroški in novi
mi posegi in to le enosmerno 
ustavljanje avtobusa. Kdo bo to 
plačal? KS tega ne more, niti ni 
dolžna. Najlažje pa je gospodu 
Martinčiču odstopiti, nič izgubi
ti, ostali krajani pa vse. Kriv za 
odstop pa sem jaz, ker sem si 
drznil opozarjati na napake. 

Nesrečna avtobusna postaja 
pa je zapravljena tudi po drugi 
plati za dve generaciji ali za ve
čno. V pogodbi piše: 15-letno 
brezplačno izkoriščanje prosto
rov investitorjev, nato pa še 
45-letno izkoriščanje s 25-letno 
najemnino; torej za 60 let »adi-
jo« avtobusna postaja. Tudi po
godba se lažno prikazuje javno
sti. Sam sem pogodbo prvič videl 
23. decembra 1991. Videl sem. 
kaj se lahko zgodi z objektom 
oz. hišo. Uporablja se lahko 60 
let brez lastnika. To pa še ni vse. 

Sama pogodba je tako nedoreče
na, neutemeljena, nestrokovno 
napisana, nikjer overjena, nikjer 
registrirana, skratka nična. Ved
no se da razveljaviti, zmanipuli-
rati. Investitorji je ne bodo niko
li vrnili KS v popolno in trajno 
last. Prizadevali si bodo, da po
stanejo sami edini pravni lastni
ki. Po svoje imajo tudi prav. 

Glede gramoznice ob cesti 
Vasca - letališče Brnik pa slede
če: Avtor članka trdi, da je depo
nirana začasno večja količina 
skal. Prava resnica pa je: na vo
žen je ves odvečni material, ki je 
nastal pri gradnji ceste. Med 
ostalim gramozom je tu precej 
skal. V razgovoru s predstavniki 
Cestnega podjetja Kranj smo iz
vedeli, da bodo skale odpeljali. 

če jih bodo potrebovali. Kdaj? 
Tega tudi sami ne vedo. To po
meni, da vprašanje ostaja odpr
to. 

Kaj je res, kdo laže. kdo ima 
prav? 
Cerklje, 13. januarja 1992 

Ivan Mlakar 
Svet KS Cerklje 

Liberalna stranka 
Delegat v zboru KS 

Pri tej naši neizpeti, še vedno 
v celoti nenapisani zgodovini, 
sem se v mislih zaustavil pri sta
rorimskem modrijanu, ki je še 
pred tisočletji dejal, »Varuj se 
človeka, ki je prebral eno samo 
knjigo!« Upam. da se razume
mo! 
6. januarja 1992 

France Logar 
Lokarje pri Vodicah 

M i s l i k P o l j a n s k i obves t i l o 
vstaji! 
(Gorenjski glas, 24. decembra 
1991) 
Gorenjski glas, ki s svojo dejav
nostjo sicer zadovoljivo pokriva 
celotno gorenjsko pokrajino, od 
Triglava pa do skoraj ljubljan
skega Figovca, ni imel te sreče na 
zadnji strani torkovega Gorenj
skega glasa, Kranj, 24. decembra 
1991. Naslov članka: »Legenda, 
ki ni bila legenda«. 

V Poljanah v Poljanski dolini 
so 21. decembra 1991 praznovali 
50. obletnico Poljanske vstaje. 
To sicer ne bi bilo nič nenavad
nega, saj smo na raznih obletni
cah, dogodkih, ki so močno spo
minskega značaja, zelo bogati. 

Toda, v Poljanah se že nešte
tokrat masovno zrežiran spekta-
kel ni obnesel. Kar se same or
ganizacije tiče, naj bi ne bilo pri
pomb, imamo vendar že skoraj 
polstoletno tradicijo korakanja, 
ploskanja, vpitja in petja po raz
nih spominskih poteh in krajih 
za seboj. V Poljanah pa je bila 
neke vrste prelomnica za razne 
take pompozne prireditve. Prvič 
so prebivalci nekega kraja v Slo
veniji upali odreči organizatorju 
neke take zgodovinske proslave 
mesto za to, v svojem središču. 
Poljanah! To je bilo nekaj, kar je 
bilo organizatorjem nepojmljivo. 

Poslanec Viktor Žakelj je v govo
ru, kar zgodovinskem, okrcal 
predsednika in člane krajevne 
skupnosti, ter rekel v nadaljeva
nju, da bo ob stoletnici vstaje, 
čez petdeset let, zbranih veliko 
več Poljancev na tem mestu. Te 
Žakljeve preroške besede so ču
dovite! Torej, čez petdeset let bo
do Poljanci imeli res kaj prazno
vati! Ne stoletnico, petdesetletni
co, ko je kraj nedvoumno poka
zal, kaj je moralo biti v njem za
molčano, skrito! 

Žakelj je v svojem govoru tudi 
omenil, kako in kdo so se dvigni
li v boj proti okupatorju. Govoril 
je: »Dvignili so se skupno levi 
Sokoli, krščanski socialisti vse 
slovensko izobraženstvo.« Pri 
»vse slovensko izobraženstvo« g. 
Žakelj najbrž ni bil zadosti in
formiran o stanju našega takrat
nega izobraženstvo. Tistih izo
bražencev, kijih je partija pomo
rila, in tistih, ki so si življenje re
šili z begom, ni bilo poleg, tako 
da tisto vse daje bolj skromen 
prizvok. 

Spopad pod Blegošem. Znani, 
ne priznani zgodovinar, Ivo Jan 
piše o največjem dejanju v tistih 
predvstajniških dnevih. To je bi
lo v Rovtu nad Škojjo loko. Tam 
je Cankarjev bataljon iz zasede 
pokosil kolono policistov, ki pa 
niso bili ogrnjeni z belimi plašči. 
To se jim je videlo čudno, toda 
strah ima velike oči. Če bi jih pu
stili pri miru, bi potem tudi ne 
bilo Dražgoš. Kot zgodovinarji 
bi, vsaj čez čas, morali priznati, 
da niso streljali na Nemce, pač 
pa Luksemburžane, ki so bili pri
silno mobilizirani v nemško voj
sko. 

Nemčija je takoj prve dneve 
druge svetovne vojne zasedla 
(aneksija) Luksemburg in ga v 
celoti podredila Velikemu rajhu. 
Luksemburžani so imeli svoja 
poveljstva, toda da niso bila v 
sklopu nemških bojnih enot. SS 
oficirji so jih pošiljali v ogledne 
obhode (Strafzug) imenovane! 
Kako so ta dela, naloge opra
vljali, si lahko predstavljamo! To 
dobro vem, saj mi je znano, kot 
pravimo, iz prve roke, bolj kot 
kakšen quasi zgodovinar. Nepo
srednega stika so se izogibali, 
kaj šele iskali. 

Bolj umevno in častno bi bilo. 
če hi ta leta strahote, 41-45 na
šla končno svoje pravo mesto v 
naši zgodovini, pisani in govorje
ni! Če pa bi bilo to preveliko bre
me, potem nam, žal preostane 
samo še nadaljevanje, »Še pom
nite tovariši«. 

izgnancem 
Društvo izgnancev Slovenije, 

ustanovljeno 9. junija 1991 na 
gradu Brestanica, vabi vse iz
gnance, ki so bili med 11. sveto
vno vojno izgnani v nemška ta
borišča, v Srbijo, v Bosno, na 
Hrvaško ali so bili kot otroci 
ukradeni slovenskim staršem, 
vse, ki so pobegnili pred izgo
nom, kot tudi ožje svojce vseh 
navedenih, da postanejo člani 
društva. 

Da bi omogočili vpis. je dogo
vorjeno z občinami na območju, 
ki je bilo leta 1941 pod nemško 
okupacijo (Spodnja Štajerska, 
Štajerska in Gorenjska), da lah
ko izgnanci izpolnijo pristopno 
izjavo v času od 15. januarja do 
15. februarja 1992 na naslednjih 
mestih: 
— na sedežu krajevnega urada, 
kjer pa tega ni. pa na sedežu 
krajevne skupnosti, 
— kjer na sedežu občine ni kra

jevnega urada, bo pristopna izja
va v sprejemni pisarni občinske 
uprave. 

Izgnanci, ki živijo na območju 
mesta Ljubljane, lahko izpolnijo 
pristopno izjavo na sedežu repu
bliškega odbora ZB NOV. Pri
stopne izjave bodo na razpolago 
tudi v župnijskih uradih zgoraj 
navedenega območja. 

Vse izgnance, ki pristopne iz
jave doslej še niso izpolnili, vabi
mo, da se temu vabilu odzovejo 
in postanejo člani društva. Or
ganizirani v društvo si bomo la
žje prizadevali za dosego moral
nega zadoščenja in materialne 
odškodnine in izgnanstvo iztrga
li pozabi. 
V Ljubljani, 19. decembra 1991 

Društvo izgnancev Slovenije 
Ljubljana, Vrtača 11 

Predsednica IO: 
dr. Maca Jogan 

K j e so druge 
G o r j e ? 
Prebivalci vseh gorjanskih vasi 
smo Gorjanci. 

Pregledal sem celo knjižico -
priročnik z imeni in številkami 
vseh jugoslovanskih pošt iz leta 
1971, pa nisem našel tam nobe
nih drugih Gorij. Iz lega sledi, 
da za ime pošte Zgornje Gorje 
nikoli ni bilo potrebe. Sicer je 
res, da imamo v Sloveniji dve 
pošti z imenom Podgorje in eno 
Zagorje, toda to je že drugo ime. 
Odkar so pa poštne številke, je 
pa zamenjava še manj verjetna. 

Pred vojno so našemu kraju in 
občini rekli Gorje pri Bledu. Bled 
je bil zapisan zato, ker je bil bolj 
znan, in da so vedeli, v katero 
smer naj pošiljka gre. Potem pa 
so najbrž zato. ker je nekaj gor-
janske pošte prihajalo tudi na 
pošto Bled in so morali od tam 
pošiljati naprej v Gorje, so to 
ime opustili - in mogoče samo 
zato, da ne bi bilo prekratko, 
spremenilo v Zgornje Gorje. Ni
so se prepričali, da bi zadostova
lo Gorje. 

Zgornje Gorje so samo ena od 
gorjanskih vasi. Zakaj naj bi se 
po tej vasi imenovala pošta za 
vse Gorje? Nekaterim vaščanom 
drugih vasi se to zdi zamalo, saj 
navsezadnje vas Zgornje Gorje 
res ni nič več kot druge gorjan-
ske vasi. 

Zalo naj bi se v prihodnje tudi 
krajevna skupnost ali občina - če 
bo - imenovala kar Gorje. Kar 
se že zdaj precej uporablja. 

Možno in verjetno je, da po
štne številke v Sloveniji ne bodo 
ostale pri prvi številki 6 in bo ta 
številka odletela in bomo pisali 
samo štiri - in, da bodo še druge 
spremembe in bi pri teh to upo
števali in spremenili. 
V Krnici, 3. januarja 1992 

Anton Kocjančič 
Krnica 3, Zg. Gorje 



K R O N I K A 
UREJA: HELENA JELOVČAN 

Pogovori o uporabi nekdanjih vojaških objektov 

Razočarani nad nepopustljivostjo 
Kranj , 17. januarja - O sestanku predstavnikov kranjske občinske 
skupščine, obrambnega ministrstva R S in pokrajinskega š t aba T O 
za Gorenjsko pred tednom dni smo že na kratko poročal i v torkovi 
številki. Tokrat zapis dopolnjujemo z nekaterimi podrobnostmi v 
zvezi s pogajanji o nadaljnji usodi nekdanjih vojaških objektov na 
Gorenjskem, k i j ih je med današn jo tiskovno konferenco predstavil 
tajnik S O Kranj Branko Gr ims . Izrazi l je veliko razočaran je nad 
nepopustljivostjo sogovornikov. 

N a sestanku 10. januarja v 
Kranju je M i r a n Bogataj iz re
pub l i škega obrambnega min i 
strstva seznanil ude l ežence s 
stališči tega organa. V njih je 
med drugim zapisano, da bo v 
kranjski vojašnic i - le-ta ne bo 
poimenovana, ampak bo imela 
š tevi lko - učni center za okrog 
400 obveznikov. V škofjeloški 
vojašnici bo ostala profesional
na sestava T O in o b m o č n i š t ab , 
v radovl j i ško vo jašn ico bodo 
prav tako preselili o b m o č n i 
š tab T O , Teri tor ia lna obramba 
pa bo z a č a s n o o b d r ž a l a tudi 
objekte v Mos tah , za katere je 

nato interesent U N Z . Del leta
lišča na Brn iku bo postal voja
ški, manjši del pa bo upora
bljala Letalska enota mil ice. 

Prazna stanovanja nekdanje 
J L A bodo uporabi l i za popol 
nitev kadrovskih potreb v 
učn ih centr ih; nezakonito vse
ljena stanovanja po 25. juni ju 
1991 bodo i zp razn i l i ; o d v e č n a 
stanovanja bodo prodal i . Vsa 
vlaganja obč in , na primer skla
d išče C Z , ostanejo v obč insk i 
lasti. 

Ter i tor ia lna obramba je za
interesirana, kot je na sestanku 

povedal Bojan Šul igoj iz pokra
jinskega š t aba T O za Gorenj
sko, razen za kranjsko vojašni
co in skladišči V e l i k i hrib ter 

Dru lovka tudi za ohranitev vo
j a š k i h objektov na Bohinjski 
Bel i in Pokl juki . G lede doma 
J L A v Kranju sprejema stanje 
v trenutku, ko je začel veljati 
ustavni zakon. 

Osnovna ugotovitev s tisko
vne konference je torej, da bo 
večina nekdanjih vojaških ob
jektov na Gorenjskem še na
prej služila v te namene. O b 
tem je tajnik S O Kranj Branko 
Gr ims ocenil za nesprejemlji
vo, da vodstvo T O in ministr
stvi za obrambo in za notranje 
zadeve povsem enostransko 
o d l o č a t a o razpolaganju z ne
kdanj imi armadnimi objekti. 
K l j u b opozor i lu predsednika 
S O Kranj Vitomirja Grosa na 

decembrski sklep kranjske 
skupšč ine o uporabi teh objek
tov za civi lne namene v repu
b l ik i zavrača jo pristojnost ob
čin za reševanje teh v p r a š a n j . 

Ker so se ponekod, na primer 
na Pr imorskem, uspeli dogovo
riti d r u g a č e , se je tajnik G r i m s 
vpraša l o morebitni dvojnosti 
meri l . Izrazil je tudi veliko ra
zoča ran je kranjske vlade, da 
sogovorniki niso pokazal i no
bene volje za kompromise. Pro
blemi bodo verjetno celo pri 
dokazovanju las tniš tva za 
kranjski dom J L A , ker v obč in i 
nimajo ustrezne dokumentacije 
niti za vsa vlaganja, zemlj išče 
pa so prepisali na zvezni sekre
tariat za L O . Ob vsem tem se 
zanemarjajo vprašan ja vrača
nja p r e m o ž e n j a nekdanjim 
lastnikom. 

• S. Saje 

L o š k o v o j a š n i c o bo b r ž k o n e podedovala o b č i n a 

Programa oživljanja še ni 
Škofja L o k a , 20. januarja - N a seznamu objektov umaknjene Jugo
slovanske armade, k i j ih bo slovenska vojska dolgoročno upora
bljala, škofjeloške vojašnice ni . " T r d i " pogovori o dediščini med re
publiko oziroma njenim obrambnim ministrstvom, k i se ima za na
slednico nepremičnin J A (uradno so še vedno lastnina jugoslovan
skega sekretariata za ljudsko obrambo) ter občino torej ne bodo 
potrebni. 

Škofje loška o b č i n s k a skup
ščina je že lani , kmalu po kon
cu desetdnevne vojne v Slove
niji , sprejela izjavo o ukini tv i 
vo jašn ice v mestu. Z izselitvijo 
vojske, ima Škofja L o k a vse 
m o ž n o s t i , da se zap iše v regi
ster Unescovih mest s poseb
nim statusom. Trenutno je v 
vojašnici nastanjen obč insk i 
š tab teritorialne obrambe. 

Tega b r ž k o n e ne bo t ežko 
preseliti drugam. Bodis i v od
maknjeni Crngrob , kjer sta tudi 
vo jaško strelišče in prašič ja far
ma (le-to bo po neuradnih ve
steh prevzela B io tehn ična fa
kulteta), bodis i kam drugam. 
O b č i n a bo primeren prostor za 
š tab teritorialcev, k i s prejšnj im 
oč i t no niso več zadovoljni , mo
rala najti, če bo vojašn ico hote

la dobi t i . Žal se obrambnemu 
ministrstvu ne mudi , da bi se 
objektov nekdanje J A , ki j i h ne 
bo rabilo, č impre j znebilo. K a 
že, da v upravljanju in posred
ništvu z n e p r e m i č n i n a m i v id i 
izdaten vir neodvisnih dohod
kov. 

»V Skofj i L o k i v kratkem 
pr ičakujemo obisk namestnika 
obrambnega ministra M i r a n a 
Bogataja in konkre tnejše dogo
vore o namembnosti vojaških 
objektov v naši občini in pogo
jev, po katerih j ih bomo lahko 
dobil i ,« pravi ž u p a n Peter 
Havvlina. » Z a vojašnico v mestu 
je občina vsekakor zainteresira

na. Sami objekti sicer niso veli
ko vredni, vendar pa gre za 
okrog 13,5 hektarja kvalitetnih 
zemljišč, od teh za 8 hektarov 
na ravnem. M e n i m , da bi moral 
biti projekt pridobivanja lastni
štva bolj s i s t e p a t i č n o voden, tu
di z naše s t rani .« 

V občini še nimajo konkre
tnih načr tov, kaj bodo s prosto
rom mestne vojašnice, če oziro
ma ko ga bodo dobi l i , počeli . 
A l i ga bodo namenili vsem obča
nom - za špor t , rekreacijo, park 
- a l i ga rentabilno izkor is t i l i . 
Idej je precej, od tega, da bi ga 
ponudili za ambasade in tuja 
predstavništva, a l i namenili tu
r izmu, šolstvu, zdravstvu, kul tu
r i , og laša jo pa se že tudi številni 
zasebniki, k i na tleh vojašnice 
vidijo tako zaželen prostor za 
obrtne delavnice in lokale. # 
H . Je lovčan 

Tržiški načrti za armadne objekte 

Informacijski center na Ljubelju 
Tržič , 17. januarja - V tržiški občini , kjer imajo tr i večje stavbe ne
kdanje armade, so najbolj zainteresirani za uporabo s t ražnice pri 
ljubeljskem spomeniku. Tam naj bi uredili spominsko sobo o med
vojnem koncentracijskem tabor išču in središče za sprejem turistov. 
Kot so skleni l i v t rž iškem izvršnem svetu, bodo nadaljevali pogovo
re za prenos lastnine stavb oziroma za njihovo uporabo v občini . 

Nekdanjo s t r ažn ico Mar ša l daj pa ie lasna okvirna na 
Tito bi bi lo m o č zaradi funk
cionalne urejenosti in ohranje
nosti brez večjih vlaganj upora
biti za kulturno-informacijsko 
središče , so predlagali v oddel
ku za gospodarstvo in d r u ž b e 
ne dejavnosti t ržiške obč ine . Z 
idejnim projektom, ki ga že pri
pravljajo, bodo n a t a n č n e j e do
ločili uporabnost stavbe, že se-

pa je jasna 
membnost. Poleg spominske 
sobe za predstavitev nekdanje
ga ljubeljskega koncentracij
skega t abor i šča - ta spomenik 
nameravajo letos zaščiti t i s po
sebnim o d l o k o m - bi uredil i 
prostore za predstavitev obč in 
skih in r epub l i šk ih znamenito
sti ter verjetno tudi lokal z go
stinsko ponudbo za turiste. 

Predlog za dodelitev nekdanje 
s t ražn ice v upravljanje obč in i 
so iz Trž iča poslal i slovenske
mu obrambnemu ministrstvu 
že 2. oktobra lani , obenem pa 
so za mnenje o možnos t i uredi
tve takega objekta zaprosi l i tu
d i ministrstva za notranje zade
ve, za turizem in gostinstvo ter 
za kulturo. 

Planinski dom M o m č i l o 
Marjanac na Šiji bi namenil i za 
planinstvo ozi roma gorski turi
zem, za kar obstaja interes več 
organizacij . Obmejna s t ražn ica 
Medvodje, k i je v zelo slabem 

stanju, bi lahko služila potre
bam lovcev ali gozdarjev, mor
da pa bi bi la zanimiva tudi za 
turizem. Glede ureditve last
ninskih odnosov za ta dva ob
jekta je o b č i n a zaprosila 
obrambno ministrstvo 12. no
vembra lani . 

Zaenkrat v Tržiču še nimajo 
konkretnih odgovorov, ampak 
so seznanjeni le s sp lošn imi re
pub l i šk imi kriteriji za upravlja
nje z n e p r e m i č n i n a m i nekdanje 
armade. Zato je izvršni svet 
med prvo januarsko sejo skle
n i l , da si bodo v nadaljnjih po
govorih s pristojnimi republi
škimi organi prizadevali za pre
nos teh objektov v last oz i roma 
v uporabo obč in i . 

• S. Saje 

Notranje ministrstvo ima mirno vest 

Napihnjena BMWdirka v vladi 
Ljubljana, 17. januarja - Repub l i ško notranje ministrstvo ima več 
kot 1200 s lužbenih vozi l . Kaj tiči v ozadju tako imenovane B M W 
dirke v vladi, so razkr i l i na petkovi novinarski konferenci. Notranje 
ministrstvo ima pred ljudmi (davkoplačevalc i ) mirno vest. Afera je 
bila namerno zrež i rana in napihnjena, da bi očrni la posamezne mi 
nistre, med njimi tudi Igorja Bavčarja , in da bi neargumentirano 
"kles t i l i p ro račune represivnih vladnih resorjev, je bilo rečeno na 
konferenci. 

Ob menjavi vod i ln ih l judi v 
r epub l i škem notranjem mini 
strstvu je imelo 53 zaposlenih 
v o z i l a tako rekoč v osebni upo
rabi, ker je to zahtevala narava 
njihovega dela. Namestnik no
tranjega ministra Bogo Brvar je 
Povedal, da uporaba s pravi lni 
kom ni bi la urejena, zato so v 
rninistrstvu v zače tku minulega 
' e t a prouči l i več različic uredi
tve uporabe s lužben ih vozi l v 
stalni uporabi . Junija so spreje
li pravilnik, po katerem so do 
s lužbenega voz i la ' up rav ičen i 
delavci organov za notranje za
deve, ki morajo biti dosegljivi 
° b vsakem času kjerkoli v ob-
rnočju enote, k i jo vodijo. 

Trenutno ima vozi la v stalni 
"Porabi 64 delavcev na najod
govornejš ih mestih. Posebna 
Pogodba uporabnika veže, da 
"o vozilo brezhibno, da bo z 
rjjirn opravljal vse s lužbene po-
" i da bo vsak mesec plačeval 

uporabnino (za januar z n a š a 
2.500 tolarjev), da bo pri zaseb
ni uporabi vozi la kri l s t roške 
porabljenega goriva, povrni l 
š k o d o , ki bi jo povzroči l in po
dobno. Po novem zakonu o do
hodnin i mora vsak uporabnik 
vozi la v stalni uporabi razen 
uporabnine p lača t i še davek, k i 
znaša 30 odstotkov od 0,5 od
stotka knj ižne vrednosti vozi la . 

V o z i l a naj b i po treh letih in 
sto t isoč p r evožen ih ki lometr ih 
prodal i po tržni vrednosti. Z a 
radi pomanjkanja denarja v 
ministrstvu se to ne dogaja. 
P o v p r e č n a starost vozi l je več 
kot tri leta. T u d i ministrova al
fa je s tarejša od treh let, je po
vedal Bogo Brvar. Zan ika l je 
govorice, da je ministrstvo lani 
kupi lo več luksuznih avtomobi
lov. A v t o m o b i l i niso luksuz, 
ampak samo pomembno ko
munikacijsko sredstvo. O d do
bre komunikaci je in hitre reak

cije na dogodek je n a m r e č v ve
l i k i meri odvisna uč inkovi tos t 
dela delavcev notranjih zadev. 

Bogo Brvar je razkri l tudi 
drugo plat t . i . afere Cetis , v ka
teri je b i l minister Bavčar 
osumljen korupcije. Denar 
(31.000 mark), s katerim je mi 
nistrstvo kupi lo s l u ž b e n o vozi 
lo in ga v skladu s p rav i ln ikom 
dalo v osebno uporabo, je fir
ma Cetis avgusta p lača la po 
pogodbi kot avtorske pravice 
za sodelovanje notranjega mi
nistrstva v projektu izdelave 
slovenskega potnega lista. V 
zameno je Cetis dob i l pravico 
do nadaljnjega t rženja projek
ta. Cetis je izbralo zunanje mi 
nistrstvo, k i je ugotovilo, da je 
ta firma edina, ki bi lahko izde
lala potne liste po evropskih 

standardih prej kot v devetih 
mesecih. Pooblasti lo za izdela
vo je apr i la dala Cet isu repu
bl i ška vlada, notranje ministr
stvo se je v projekt vkl juči lo 
kasneje, ker v Cet isu /aradi po
manjkanja strokovnjakov ob
sežnega dela ne bi uspeli opra
viti v tako kratkem času . N o 
tranje ministrstvo je z dogovo
rom s Cet i som prevzelo izdela
vo nač r t a zavarovanja objektov 
in proizvodnje, dobavo vzorcev 
tujih l is t in, do loč i tev standar
dov v skladu s standardi Ev
ropske skupnosti , pripravo be
sedil l is t in, prevajanje in po
dobno delo. Končn i o b r a č u n 
med Cet i som in ministrstvom 
še ni narejen, po oceni pa delo 
notranjega ministrstva pri pro
jektu krepko presega 31.000 
m a r k . O H . Je lovčan 

Fičko v plamenih 
Kranj , 20. januarja - Pok l icn i gasilci in reševalci so od no
vega leta do 12. januarja devetkrat gasili ogenj. O d večjih 
p o ž a r o v je treba omenit i barako nogometnega k luba K o -
krica , k m e č k o gospodarsko poslopje v Nak l em in avto 
honda na P lan in i . 

M i n u l i teden so se kranjski pok l i cn i gasilci spopadal i 
z ognjem v petek, ko se je na Bistr ic i vžgal fičko. Š k o d e je 
le za okrog 20 t i sočakov . V nedeljo je gasilski pirotehnik 
deaktiviral neeksplodirano bombo, ki s o j o našli v Že lezn i 
k ih . G a s i l c i so opravi l i tudi šest prevozov pokvarjenih al i 
t r čen ih avtomobi lov. • H . J . 

Zaradi slabih cest v Sloveniji umre 200 ljudi na 
leto 

Lani na gorenjskih cestah 
36 mrtvih 
Kranj , 20. januarja - N a gorenjskih cestah je v prometnih nezgo
dah lani umrlo 36 ljudi. Predlani 39. Po številu mrtvih je minulo 
leto tretje najugodnejše po letu 1970. V slovenski statistiki žrtev 
prometa Gorenjska predstavlja slabih pet odstotkov. 

N a slovenskih cestah n a m r e č na leto umre 600 do 700 lju
d i , od teh pr ib l i žno 200 zaradi slabih cest. Posledice prometnih 
nezgod, kamor sodijo zdravljenja, inval idnine, pokojnine in 
razne druge oblike škode , Slovenijo na leto stanejo okrog 500 
mil i jonov mark, je povedal predsednik sveta za vzgojo in pre
ventivo v cestnem prometu Ivan VVinkler. 

Wink le r je tudi dejal, da imamo v Sloveniji na t isoč prebi
valcev registriranih že 360 voz i l , s č imer smo dosegli spodnjo 
raven evropskih držav . O b slabih cestah to ustvarja dodatne 
nevarnosti. Nekateri iz računi kaže jo , da bi teh 200 smrtnih žr
tev reši lo že samo d o k o n č a n j e slovenskega cestnega križa. 

V svetu za vzgojo in preventivo so po besedah Ivana VVin-
klerja zadovoljni z rezultati akcije - 10 %, ki traja tri leta, če
prav hkrati opozarjajo, da je preteklo leto neprimerljivo s 
prejšnj imi leti zaradi izrednih dogodkov sredi poletja v Slove
nij i . Največji dosežek minulega leta je po VVinklerjevem mne
nju 21 smrtnih žrtev manj med otroki kot ude leženc i v cestnem 
prometu. Svet več ino svojih akcij usmerja prav k najmlajš im in 
najmanj zašč i ten im. V preteklih dveh letih so opozarjali pred
vsem na uporabo če lade na motorju in na o t ro ške varnostne 
sedeže v avtomobi l ih . 

Letos bodo aktivnosti sveta usmerjene k sodelovanju pri 
pripravi zakona o varnosti v cestnem prometu, kjer predlagajo 
za voznike zmanjšan je kol ič ine a lkohola v krvi na 2 promi l i . 
Z a tako d r a s t i čno zmanjšan je dovoljene stopnje alkohola se je 
svet odloč i l zato, ker so analize vzrokov prometnih nezgod, k i 
j i h je pr ipravi lo ministrstvo za notranje zadeve, pokazale, da je 
kar 26 odstotkov vseh povzroči te l jev prometnih nezgod na slo
venskih cestah pijanih. # H . J . 

Prometna zanka na poti od Preddvora do Hotemaž 

Kjer se cesta konča... 
Kranj , 20. januarja - Iz Preddvora pelje proti Kranju lepa, š i roka 
cesta. Ž a l le do Ho temaž . Tam zavije desno in nadaljuje po stari 
cesti skozi vasi. Šele v Britofu se spet najde, prečka cesto Kranj -
Brn ik ter nadaljuje proti delavskemu mostu oziroma Skofji L o 
k i . 

A l i je pred leti graditeljem nove ceste Preddvor - Kranj 
zmanjkalo denarja, da bi obšl i vasi, je nač r t e prekr iža l nespo
razum z lastniki kmetijskih zemlj išč? K a r k o l i že je b i l vzrok, 
dejstvo je, da med severnim in j u ž n i m delom nove ceste manj
ka lep kos sredine. 

V o z n i k i bi graditeljske zadrege še nekako razumeli (kaj 
j i m sicer drugega preostane?), vse več žolča pa stresajo nad 
slabo v idn im koncem nove ceste v H o t e m a ž a h (gledano iz 
smeri Preddvora). Zlast i p o n o č i ostri zasuk v desno na staro 
cesto skozi vasi marsikoga zmede, zlasti še, če v teh krajih ni 
d o m a č . Nes r eče se dogajajo tako rekoč noč za noč jo , ko obtol-
čeni avtomobil i pristajajo na kolesih ali na strehi na bližnji nji
v i . K r i v i so kajpak v o z n i k i ; zakaj pa so tako divjal i , da niso 
utegnili pravi čas obrnit i volana v desno? 

N o v i del ceste od Preddvora do H o t e m a ž res o m o g o č a hi
tro vožnjo , marsikdo na jbrž vozi tudi hitreje, kot bi smel. Pa 
vendar. K o seje pred kratkim po njivi p r ev rača l a mlada vozni
ca, se zgolj z lastno kr ivdo ni mogla sprijazniti . Jezila se je nad 
Ces tn im podjetjem, ki na koncu ceste ni poskrbelo za osvetli
tev, tudi opozori lne table so bile ravno tedaj podrte. Potoži la 
je po l ic i j i , dob i la nespodbuden odgovor, češ da so policist i Ce 
stno podjetje že večkrat opozor i l i , vendar brez pravega uspe
ha. 

V republ iki ugotavljajo, da p r ib l i žno 200 prometnim ne
zgodam na leto v Sloveniji botrujejo slabe ceste. M o r d a pa se 
bo od m n o ž i c e tistih, k i v n o č e h pristajajo na njivi v Hotema
žah zaradi slabo v idn ih oznak konca ceste, kdo le skorajži! in 
Cestno podjetje toži l? Ne le sebi v zadovoljstvo, ampak tudi v 
p o m o č (Jrugim potencialnim n e s r e č n i k o m . • H . Je lovčan 

Zaparkirani gasilci M n o g i vozniki puščajo svoja vozila 
pred g a r a ž a m i Gas i l sko reševalne s lužbe v Kranju, čeprav so na 
vratih vidne oznake in ob cesti tudi prometni znak za prepoved 
parkiranja. Ž a l sploh ne pomislijo, da bi s takim neodgovornim 
ravnanjem lahko zakr iv i l i hude posledice v primeru požara . In ne 
samo, da ovirajo gasilska vozila na izhodu, tudi pešec mora sto
piti s p ločnika na cesto zaradi takih malomarnežev , kar je spet 
lahko vzrok za nesrečo! Čeprav je pomanjkanje park i r i šč zaradi 
gradnje pri zavarovalnici več kot oči tno, pa to vendarle ne more 
biti izgovor za grobo kršitev prometnih predpisov. • S. S. - Foto: 
S. Saje 

< AVTO SOL A Begunjska 10, Kranj < 
TEČAJ-VSAK PONEDELJEK 

— D • 2 " 216-245 



D E L A V S K A U N I V E R Z A 
Linhartov trg 1 
Radovljica 

vpisuje od 20. do 24. januarja 1992 v tečaje 
- tujih jezikov za otroke in odrasle (ang lešč ine , n e m š č i n e , 

f rancošč ine , i ta l i janščine in španšč ine ) 
- tečaji iz n e m š č i n e in i ta l i janščine bodo organizirani v Bo

hinjski Bistr ic i 
- knjigovodstvo za mala podjetja, za obrtnike 
- tečaj za poslovne sekretarje s strojepisom 
- š ivanje in krojenje, klekljanje 

Sprejemamo prijave za osnovno šo lo za odrasle. Ugotavlja
mo interes za ustvarjalne o t ro ške delavnice (literatura, gle
da l i šče , novinarstvo, ugankarstvo, l ikovno izražanje) in zače
tnice za r o č n a dela. 
Prijavite se na Linhartovem trgu 1 v Radovl j ic i , telefon 
75-265. 

Izvršni svet Skupščine občine Kranj v sodelovanju z Društvom 
urbanistov Gorenjske 

V A B I 
ob zaključku splošnega, javnega, anonimnega natečaja za 
pridobitev strokovnih rešitev za ureditev ožjega mestnega 

središča Kranja 

S T R O K O V N O J A V N O S T I N O B Č A N E 

na otvoritev razstave natečajnih del in javno diskusijo, ki bo v 
sredo, 22. januarja 1992, ob 18. uri v avli občinske skupščine, 

Slovenski trg 1. 

S L U Ž B A D R U Ž B E N E G A K N J I G O V O D S T V A 
V R E P U B L I K I S L O V E N I J I 
P O D R U Ž N I C A 51500 K R A N J 

objavlja prosto delovno mesto 

V I Š J E G A R E F E R E N T A Z A I N V E S T I C I J E 
za p o d r o č j e organizacije in kontrole izvajanja investicijskih 
del ter projektiranje manjš ih adaptacij za n e d o l o č e n čas s 
po ln im delovnim č a s o m v p o d r u ž n i c i Kranj 
Pogoj i : 
- V I . stopnja strokovne izobrazbe - inženi r g r adben i š tva al i 

druga ustrezna smer s predhodno zak l jučeno t e h n i č n o šo
lo 

- poskusno delo 4 mesece 
- 18 mesecev delovnih izkušenj 
Delavec bo poleg navedenih del z a d o l ž e n tudi za upravitelja 
obrambno varnostnih načr tov . 
Prijave z dokazi l i o strokovni izobrazbi in opisom doseda
njega dela sprejema kadrovska s lužba S D K v RS, 51500 
Kran j , Slovenski trg 2, v 8 dneh po objavi v časop i su . 
Kandidate bomo o izbir i obvestili v 15 dneh po sprejemu 
sklepa. 

• • • • • 

G&P 
P B B B M I 
B L E D 

G & P Hote l i Bled 
Park hotel na Bledu 

O D D A V N A J E M 

opremljen poslovni prostor v vhodu Park hotela, namenjen 
trgovski dejavnosti. L o k a l meri 20 n r . Najemnina je naj
manj 30 D E M za m : . Ogled je m o g o č vsak dan od 78. do 14. 
ure. 
Ponudbe v roku 8 dni od objave pošlj i te na naslov: Park ho
tel, C . svobode 15, Bled , Informacije po tel . : 77-284 in 
77-348. 

S D K v R S , podružnica 51500 Kranj 
Slovenski trg 2 Kranj 

proda komfortno D V O S O B N O S T A N O V A N J E s kabine
tom v izmeri 60,92 m : v Radovl j ic i , G r a d n i k o v a 93 - II. nad
stropje ali ga zamenja za dve enosobni komfortni stanovanji 
oz. eno enosobno stanovanje z d o p l a č i l o m v Kranju . 
Pod enakimi pogoji prodamo ali zamenjamo tudi dvosobno 
stanovanje v izmeri 54,29 m 2 na Jesenicah, Ti tova 39 - V . 
nadstropje. 
Informacije po telefonu 214-851, int. 339. 

• KARAMBOLIRANI AVTOMOBILI 
vseh letnikov 
• RABLJENI NADOMESTNI DELI 
SUPER CENE 
B U G A J S K I , Velden, 
Oberjeserz 39, 
tel.:9943-4274-4111 

UGODNO PRODAJA 

SVOJE IZDELKE V INDUSTRIJSKI PRODAJALNI 
NA JESENICAH 

y betonsko železo in pletene 
žične vrvi 

* vlečeno jeklo 
^ vlečeno žico - črno, 

pocinkano in nerjavečo 
^ pločevino - navadno in 

nerjavečo 
^ hladno oblikovane profile 
^ vratne podboje 
* dodajne materiale za 

varjenje - elektrode in 
varilne žice 

* žeblje 
Obratovalni čas vsakdan od 9. do 17. ure, 

ob sobotah od 8. do 12. ure. 
Obiščite nas! 

Nahajamo se ob magistralni cesti na Jesenicah (avtobusna postaja 
pri Železarni) 

Informacije tel. 064/81-441 int. 29-04. 

Iskra 
Podjetje mehanizmi L ip ica , p. o. 
Lipnica 8 
64245 Kropa 

razpisuje prosta vodi lna delovna mesta: 

1. V O D J E F I N A N Č N O - R A Č U N O V O D S K E G A S E K T O R 
J A 
2. D I R E K T O R J A K O M E R C I A L N E G A S E K T O R J A 

Razpisni pogoj i : 
pod 1.: 
- šo lska izobrazba V I . al i V I I . stopnje zahtevnosti - ekonom

ske smeri, 
- 5 let ustreznih delovnih izkušenj 

pod 2.: 
- šo lska izobrazba V I . a l i V I I . stopnje zahtevnosti - ekonom

ske ali t e h n i č n e smeri, 
- 5 let ustreznih delovnih i zkušen j , 
- znanje dveh tujih jezikov (zaže leno n e m š k o in ang leško) , 
- znanje za samostojno delo na zunanjetrgovinskem p o d r o č 

ju . 

Objavlja prosto delovno mesto 

1. D I R E K T O R J A I Z V O Z A 

Pogoj i : 
- šolska izobrazba V I . ali V I I . stopnje zahtevnosti - ekonom

ske ali t e h n i č n e smeri, 
- 3 leta ustreznih delovnih izkušenj , 
- znanje najmanj enega tujega jezika (zaže leno nemšč ina ali 

ang le šč ina ) , 
- znanje za samostojno delo na zunanjetrgovinskem p o d r o č 

ju . 

De lovno razmerje z izbranimi kandidat i bomo sklenil i za ne
d o l o č e n čas , s po ln im delovnim č a s o m . 
Prijave bomo zbiral i 15 dni po objavi. 
O iz idu bomo kandidate obvestili v 8 dneh po končan i izbi 
r i . Prijave z dokazi l i o izpolnjevanju pogojev pošlj i te na na
slov: I S K R A Podjetje M e h a n i z m i L i p n i c a , L ipn i ca 8, 64245 
K r o p a , s p r ip i som: za razpis. 

ZIMSKE POČITNICE SO PRED VRATI. ČE ŠE NISTE ODLOČENI, KAKO 
JIH BOSTE PREŽIVELI, POBRSKAJTE PO NAŠI PONUDBI: 

it CELOVEC - Mesto ugodnih nakupov 1 - dan ODHODI: 18.1. in 1.2.1992 

it MUNCHEN - V času velikih razprodaj 1 - dan 

ODHODI: 18.1. in 1.2. 
CENA: SLT 200 

1992 

* RADENCI - S e n i o r k l u b 2 - d n i 

^ STRUNJAN - Paket za upokojence 7 - dni 

ODHODI: 25.1. 
1. in 8.2.1992 
CENA: SLT 1.500 
ODHOD: 8. 2. 1992 
CENA: SLT 1.780 
ODHOD: 15. 2.1992 
CENA: SLT 6.600 
TERMINI: 25.1.-1.2 
1.2.-8.2.1992 
CENA: od SLT 4.300 dalje 

1992 it ZIMSKE POČITNICE OB MORJU 7 - dni 
Koper, Simonov zaliv, Strunjan, Portorož, Piran 

ZIMSKE POČITNICE V TOPLICAH 3 ,5 ,7 ali 10-dni 
Čatež, Laško, Atomske, Ptujske, Moravske in Lendavske Toplice 

ODHODI: po želji 
ZIMA NA SNEGU 1-dnevni paket KRVAVEC 

1-dnevni paket SORIŠKA PLANINA 
3,5 ali 7-dnevni paketi BOHINJ 
7-dnenvi paketi CERKNO 
7-dnevni paketi ROGLA 

POSEBNA UGODNOST: 
• 5 % popusta za prijavo s kuponom Gorenjskega glasa! 
(Pri vseh aranžmajih označenih z zvezdico) 

ZA ZAKLJUČENE ŠOLSKE SKUPINE ORGANIZIRAM01-DNEVNE ŠPORTNE DNEVE NA 
KRVAVCU, POKLJUKI, SORIŠKI PLANINI IN VOGLU! 
NA VOLJO STA TUDI TRADICIONALNA PROGRAMA ŠPANIJA ZA VSAK ŽEP IN ŠPANUA 
ZA MLADE Z ODHODI OD 21.3.1992 DALJE! 

VSE PRIJAVE IN INFORMACIJE: 
V POSLOVALNICAH A L P E T O U R A 
KRANJ tel. 211-083, 
RADOVLJICA tel.74-621, 
ŠKOFJA LOKA tel. 621-755, 
TRŽIČ tel. 50-370 

Ž E L I M O V A M 
P R I J E T N E P O Č I T N I C E 

Ime in priimek 

Naslov 

Prijave za 

Datum 

Podpis 
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N a r o č i l a za ob javo s p r e j e m a m o v s a k dan o d 6.30 do 17. ure 
osebno v og lasnem odde lku (Bleivveisova 16 v Kranju) ali po 
t e l e fonu 217-960, 218-463 in 211-860. Besed i lo V a š e g a s p o r o č i 
la lahko p o š l j e t e tudi po t e l e f a x u (215-366 ali 213-163). Objave 
za torkov Gorenjski glas sp re jemamo do ponedeljka do 12. ure, 
za petkovo š t ev i lko pa do č e t r t k a do 12. ure. Sodeluj te z nami -
uspeh bo V a š ! 

P L A N I N S K O D R U Š T V O K R A N J organizira v soboto, 25. janu
arja 1992, enodnevni izlet po loški planinski poti . O d h o d ob 6. 
uri izpred hotela Creina v Kranju. Skupne hoje je 6 - 7 ur, pripo
r o č a m o pa planinsko op remo za z imske razmere. 

P L A N I N S K O D R U Š T V O K R I Ž E organizira letos že V . t r a d i 
c i o n a l n i z i m s k i t r i m p o h o d na Kriško goro. Pohod bo v nede
ljo, 26. januarja 1992, od 7. do 15. ure. I zhod i ščn i točki sta v K r i 
zah in na Goln iku . Z A M O Č N O S R C E - POZIMI V G O R E ! 

A K C I J S K A P R O D A J A A V T O M O B I L O V R E N A U L T - Pri A l p e 
touru Remont Kranj Labore lahko po izredno ugodnih cenah 
kupite vozi la Renault . T o v a r n i š k e c e n " -.ekaterih voz i l : R 4 G T L 
6.408 D E M v S L T , R 5 / 3 v 9.468 D E M v SLT, R 5 /5 v D 11.700 
D E M v S L T , C L I O 1,2 R N 15.962 D E M v S L T , R 1 9 18.448 D E M 
v SLT . Do 1. 2. š e po s i s temu staro za novo. Tel . : 064/223-276 

E N G L I S H F O R S E C R E T A R I E S - intenzivni t e č a j a n g l e š k e po
slovne komunikaci je za tajnice vodi ln ih , ki pri delu uporabljajo 
komunikaci jo s tujino, bo 25. 1. in 7. 2. 1992 v Vi l i Bis t r ica v Trži
ču . Informacije po telefonu (064) 50-232. 

M A L I O G L A S I 

@ 2 l 7 - 9 6 0 

APARATI STRO|I 
OVERLOCK Pfaff, nov, z garancijo, 
prodam, g 215-650 749 
Zelo ugodno prodam nov PRALNI 
STROJ Gorenje PS 350 B M . « 
802-076 763 
ZX SPECTRUM, s profesionalno 
tipkovnico Ines, prodam. » 
328-620 768 
Prodamo zamrzovalno skrinjo 
LTH, 380 litrov, cena 5.000 SLT. 
324- 409 771̂  
Prodam električni VARILNI aparat, 
cena 8.000 SLT, ter šivalni STROJ 
Ruža Step, cena 8.000 SLT. 
325- 234 772 
Prodam barvni TV in HLADILNIK z 
zamrzovalnikom, •g 803-081 787 

GLASBILA 
Prodam malo rabljeno 60-basno 
HARMONIKO _> 57-633 745 

R A Č U N O V O D S K E 
IN K N J I G O V O D S K E 

S T O R I T V E 
Vsi vemo, da zasebnik ali 

podjetnik potrebuje 
dobrega računovodjo - mi 

ga imamo. Po konkurenčnih 
cenah Vam nudimo računovodske in 

knjigovodske storitve ter 
svetovanja. Prepričajte se o 

naši kvaliteti. 
Tel. 064/620-263. 

Kupim GOLF diesel, letnik 1984, 
1985. -at 401-171 781 

LOKALI 
V centru Kranja - Tomšičeva ul. 16, 
oddam v najem adaptiran LOKAL. 
•g 324-181 467 
V najem oddam SKLADIŠČE v Na-
klu pri Kranju, g 50-852 743 
V najem oddam PROSTOR, pribli
žno 120 kvad. m., na Primskovem 
pri Kranju, -g 242-109 756 
V najem oddam PROSTORE, pri-
merne za trgovino v GD Luže, naj
boljšemu ponudniku, flf 43-022 

GR- MATERIAL KOLESA 
Prodam suha, mešana DRVA in 
STEBRE za kozolec. 45-334 731 
Prodam 5 strešnih OKEN. ff 
214 682 748 
Prodam smrekove DESKE, deb. 25 
•n 50 mm. Zapuže 12, Begunje 753 
Betonske ZIDAKE, širine 25 cm. 
Prodam, 725-181 769 

IZOBRAŽEVANJE 
INSTRUIRAM matematiko za vse 
stopnje, g 310-803 481 
INSTRUIRAM matematiko in fizi
ko, z a OŠ in SŠ. g - 214-816 714 
INSTRUIRAM angleščino, mate
matiko, kemijo in fiziko, za osno-
v ne šole, ter uporabo standardne 
Programske opreme na računalni
ku PC AT. 78-112 773 

IZGUBLJENO 
Dne 15. 1. 1992 sem na Bledu izgu
bila ZLATO VERIŽICO. Prosim te
lefonirajte na flr 065/88-030, zve
čer̂  747 

KUPIM 
Kupim suhe macesnove DESKE, 
deb. od 18 do 50 mm. C. 1. maja 
7_U<ranj 717 
Kupim večje število mladih in sta-
" h O V A C . _* 327-605 728 
Odkupujem bukov in smrekov _ _ _ _ _ _ 

L E S j g 403-013 732 OSTALO 
Kupim STANOVANJE, od 60 kvad. 
m - dalje, v Kr. gori. Ivan Smolej, 
R očevnica 16, Tržič 742 

Ugodno prodam italijansko dirkal-
no KOLO Iride. 632-929 744 

OBVESTILA 
IZDELUJEMO kovinske mreže -
"gavtre" za zaščito kletnih oken in 
vrat, -g 82-104 418 
Hitra ter kvalitetna AVTOKLEPAR-
SKA DELA in menjava ali popravi
lo izpušnih sistemov vam nudi: Av-
tokleparstvo Jože JAKŠA, Oreho-
vlje 15/a, Kranj, 241-168. Cene 
konkurenčne! 511 
TIPKAM vse vrste tekstov na 
osebnem računalniku. » 83-212, 
po 16. uri 706 
Sprejemam večja ZIDARSKA DE
LA. Naslov v oglasnem oddelku. 

RTV SERVIS Porenta, Breg ob Sa
vi 75. g - 401-347 764 

OBLAČILA 
Nov KRZNEN PLAŠČ, št. 38 ter več 
novih in malo rabljenih ŽENSKIH 
OBLAČIL, št. 38 - 42, večinoma 
uvoženih, zelo poceni prodam. M . 
Pijade 17, stan. 9, Kranj 340 

OTR. OPREMA 
Otroški AVTOSEDEŽ 
dam. ® 691-442 

Bob, pro-
501 

Prodam oljno SLIKO L. Perko, 60 x 
42 cm. _• 263-733 496 

S p o r o č a m o ž a l o s t n o vest, da nas je v 75. letu starosti 
zapustil naš mož , oče , stari ata 

F R A N C Z I B E L N I K 
O d njega se bomo poslovi l i v sredo, 22. januarja 1992, ob 

15. uri na p o k o p a l i š č u v Preddvoru. 

VSI N J E G O V I 

P O D J E T N I K I i n O B R T N I K I 
Če ste ustanovili podjetje, postali obrtnik ali pa |e to že za vami, 
pa še vedno nimate ustrezno rešeno vodenje računovodstva, 
se obrnite na 

S C 0 N T 0 d . o . o . 
Srednja vas 108, 64208 Šenču r , tel: 41-240 
k|er vam bomo strokovno in po konkurenčnih cenah vodili raču
novodstvo, poleg tega pa uredili tudi potrebne nasvete v zvezi s 
finančnim poslovanjem. 

Želite lepo, poceni in dobro sam 
tlakovati svoje dvorišče, imate čas 
in voljo do dela. Prodam ročne 
MODELE, oblike H, S, satje. -g 
401-132 718 
Potrebujem posojilo, 15.000 DEM, 
za dobo 1 leta. Nudim 10 odstotne 
m e s e č n e obresti in garancijo. Ši-
fra: DEM 735 
Prodam GAJBICE. Beleharjeva 47, 
Šenčur 736 
Prodam 6 m brezovih DRV. g 
061/611-550 750 
Prodam DRVA. Debeljak, Podbrez-
je 150, Duplje, g 70-069 758 

POSESTI 
V najem oddam GARAŽO v Šorli-
jevem naselju. g 214-934 460 
Prodam zazidljivo PARCELO na 
Jezerskem. g 45-788 724 

PRIREDITVE 
GLASBO za ohceti nudita glasbe
nika, g 421-498 365 
PLESNA ŠOLA v Radovljici - TE-
ČAJI za otroke, osnovnošolce, 
mladino in odrasle. AEROBIKA in 
MATURANTSKI TEČAJI! _* 
327-949, dopoldan ali zvečer 458 

RAZNO PRODAM 
Prodam strešno KRITINO, 16 kvad. 
m. in STRUŽNICO za les. g 
632-733 705 
Prodam nov ŠTEDI LNIK kuppers-
busch, 30 % ceneje in snežne VE
RIGE Rupa IV, dim. 155 x 70 x 13. 
•g 78-971 719 
Goveje SENO v balah, nerjaveč 
MIKSER in 3-brazdni PLUG, pro-
dam. ?t 061/484-954 751 
Prodam diatonično HARMONIKO 
in 30-litrski KOMPRESOR Trudbe
nik *g 242-109 755 

STAN. OPREMA 
Prodam novo računalniško MIZO, 
za 4 000 SLT. « 242-086 po 18. uri 

734 

STORITVE 
TV VIDEO AVDIO SERVIS! Smled
niška 37, Kranj, g 323-159 25 
J & J TV, VIDEO, HI Fl Servis! 
Smledniška 80, Kranj, <S> 329-886 

332 
POPRAVILO anten in MONTAŽA 
" A " kanala! Hf 215-146 712 
VODOVODNE INSTALACIJE vam 
izdelamo hitro in kvalitetno. <S> 
218-427 727 

STANOVANJA 
Takoj oddamo v najem večje STA
NOVANJE, v bližini Kranja. g 
46-030 552 
STANOVANJE s telefonom, pri
merno tudi za predstavništvo ali 
mirno obrt, v pritličju stanovanjske 
hiše, v bližini Kranja, dajem v na
jem, flp 312-005 704 
STANOVANJSKO PRAVICO za 
2-sobno stanovanje, 56 kvad. m., 
prodam. Stanovanje je v centru 
Jesenic, s centralnim ogrevanjem, 
SATV in toplovodom. Cena po do
govoru. Informacije na g 85-463 
Prodam lastniško STANOVANJE, 
70 kvad. m., v Kranju, Ul. M . Pija 
deja 5, I nadstropje. Dogovor je 
možen z Janezom Šavs, Sercerje-
va 35, Radovljica, g 74-171, int. 
14 785 

VOZILA DELI 
Deutz Torpedo 6006 VARNOSTNI 
LOK, prodam.«_? 061 /621 -497 711 
Prodam prvi desni BLATNIK za 
125. «» 46 670 713 

Prodam Z 101, letnik 1981, registri-
rana in obnovljena. *g 329-061 554 
Prodam V W Corado V 16, metalne 
barve, dodatno opremljen, letnik 
1990. « 45-316 453 
Prodam Z 1500, letnik april 1979, 
dobro ohranjena. Cena ugodna 
•g 48 052 715 
Prodam FORD Taunus, letnik 1979, 
registriran. -g 329 567 721 
JUGO 45 AX, letnik november 
1987, registriran do januarja 1992, 
prodam. Cena 3.000 DEM. -g 
66 552 729 
Prodam dobro ohranjenega Fl-
ČKA, letnik 1979. g 50-172 741 
Prodam Z 101, letnik 1977, registri
rana, g 691-390 746 
V W PASSAT karavan disel, letnik 
1987, prodam ali zamenjam za ce 
nejši avto. 214-191 759 
Prodam JUGO 55, letnik novem
ber 1990. Juričan, Frankovo 77, 
Škofja Loka 776 
Prodam JUGO 45, letnik 1985. In
formacije vsak dan po 15. uri g 
326-534 777 
Prodam Z 101 C, letnik november 
1980, neregistriran, cena 700 DEM. 
g 312-313 778 
Prodam AUDI 80 GLS, letnik 1979, 
registriran do decembra 1992. g 
68-716, popoldan 779 
Ugodno prodam JUGO 55, letnik 
maj 1988. g 325-293 780 
Prodam R 18, letnik 1985. Cena po 
dogovoru. Informacije na g 
82 543 786 

ZAPOSLITVE 
DELO na vašem domu, delovne iz
kušnje niso potrebne. Pošljite kra
tek življenjepis in kuverto v vašim 
naslovom ter znamko, nato boste 
dobili potrebna navodila. Saša 
Kramarič, Lom 10/d, 64290 Tržič 
DELO na domu, iskušnje niso po
trebne, kratek življenjepis, kuverto 
z naslovom in znamko pošljite na 
naslov. Mavric Leon, Smledniška 
63, Kranj 730 
Honorarno zaposlimo RAČUNO-
VODKINJO, za vodenje malega 
podjetja in trgovine, g 213-519 
Samostojnim POTNIKOM in VOD-
J E M SKUPIN nudim honorarno te
rensko delo. Možnost visokega za 
služka. Izplačila honorarja teden
ska. Lasten prevoz obvezen. Kliči 
te danes na g 47-415, od 17. do 
20. ure 757 
Gostinski lokal v Kr gori zaposli 
EKONOMISTA ali modkega s kon
čano hotelsko šolo za VODJO 
STREŽBE. Možnost natanitve in 
stimulativni OD oziroma dohodek 
po opravljenem prometu. Iforma 
cije osebno: Pavle Šemberger, 
Cankarjeva 2, 66250 Ilirska Bistrica 
Če ste brez ZAPOSLITVE in če bi 
radi dodatno zaslužili, ter imate la
stni prevoz, pokličite v torek od 16. 

20. ure. g 242-003 766 
Honorarno ZAPOSLIM dekle za 
pomoč v strežbi, g 401 -169 774 
Z malo truda in veliko potrpežljivo
sti, do veliko denarja! g 66-762, 
od 20. do 21. ure 782 
Redno ali honorarno zaposlimo 
POTNIKA z lastnim prevozom. g 
325-678 789 

VOZILA 
Prodam ARO 4x4, letnik 1988, regi-
strirana. g 212-716 232 
Prodam Z 101, letnik 1986, cena 
2000 DEM. g 68-537 702 
Prodam Z 750, dobro ohranjena, 
zadnji letnik, g 73-840 707 
Z 101 C, "letnik 1981, obnovljena, 
prevoženih 50.000 km, tehnično 
pregledana, neregistrirana, ugod
no prodam, g 81 -538 708 

ŽIVALI 
Prodam črno-belega TELETA, tež
kega 120 kg. Moste 12, Žirovnica 
Prodam 1 leto dni staro TELICO 
frizijko. Vrbnje 10, Radovljica 720 
Pritlikavi PINČI, mladiči, nagrada 
za dobro spričevalo, naprodaj, g 
063/831-538 722 
Prodam 1 teden dni starega BIK
CA. Korenčan, Podbrezje 54, Du-
plje 752 
10 dni staro TELIČKO in mlade 
PUJSKE, prodam. Stanonik, Log 9, 
Škofja Loka, g 65-546 754 
KOBILO, breja in mladiče ŠAR-
PLANINCEV, ugodno prodam. Vo-
klo 14/b, Šenčur, g 49-326 760 
Prodam MESO, od mladega bika. 
Srednja vas 48, Šenčur 765 
Prodam od 150 do 200 kg težke 
BIKCE. Sp. Bela 6, Preddvor 767 
Prodam polovice, mlade govedi, 
približno 100 kg. g 68-008 770 
Polovico mlade KRAVE, prodam. 
Cena po dogovoru. g 
061/611-332 783 

Z A H V A L A 

V 96. letu nas je zapustila draga mama, stara mama in 
prababica 

M A R I J A O Z E B E K 
roj. Stanonik, p. d. Gričarjeva mama 

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, znancem in sose
dom za n e s e b i č n o p o m o č . Hva la vsem za izrečena sožal ja , 
darovano cvetje in sveče ter spremstvo na njeni zadnji po
ti. Posebna zahvala g. ž u p n i k u za lepo opravljen pogrebni 

obred in pevcem za lepo petje. Vsem še enkrat hvala! 

Žalujoči: sin Jože z družino 

Rovte, 3. januarja 1992 

Z A H V A L A 

Ob boleči izgubi dragega oče ta , starega oče ta in pradeda 

J A N E Z A Ž O N T A R J A 
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste ga spremil i na njego
vi zadnji poti , mu darovali cvetje in nam izrazi l i sožalje. 
Posebno zahvalo smo dolžn i predstojniku, zdravnikom in 
vsemu osebju In te rn i s t i čnega odd . bo ln i šn i ce Jesenice za 
lajšanje bo leč in in nego. Zvezi borcev ter sodelavcem Že

lezarne Jesenice. 

Vsi njegovi 

BI. Dobrava, Kranj, 15. januarja 1992 

Z A H V A L A 

Ob boleč i izgubi naše drage 
mame, stare mame, sestre, tete 

M A N C E 
R E B E R N I K 
p. d. Bolčarjeve mame 

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem za izraze sožal ja , darovano cvetje in 
spremstvo na njeni zadnji poti . Posebno zahvalo smo dol 
žni dobr im sosedom, pevcem iz Šen tu r ške Gore , g. ž u p n i 
ku in dr. Beleharju in vsem, ki ste nam kakorkol i pomaga

l i . 

Vsi njeni 

Šenturška Gora, Cerklje, 13. januarja 1992 

Z A H V A L A 

O b smrti naše drage sestre, tete in svakinje 

M A R I J E Č E B U L J 
se zahvaljujemo sosedom, sorodnikom in znancem za da
rovano cvetje in iz rečeno sožal je . Hva l a osebju D o m a 
upokojencev Kranj za p o m o č v zadnjih mesecih. Posebej 
se zahvaljujemo kolekt ivu I BI Kranj za podarjeno cvetje, 
pevcem iz N a k l a in g. ž u p n i k u za iskrene besede slovesa. 

Vsem še enkrat lepa hvala! 

Vsi njeni 

Kranj , 11. januarja 1992 

V S P O M I N 

Kdor v mislih 
svojih dragih 
živi - ni umrl' 

N a današn j i dan pred letom 
dni nas je n e p r i č a k o v a n o 
zapustil naš dragi sin in brat 

P A V L E 
^ > K R I Ž N A R 

m l . 
Hvala vsem, ki ste b i l i v tem težkem času z nami in ki na 

njegov prerani grob p r i na ša t e cvetje in sveče! 

Vsi njegovi 

Breznica, Škofja Loka, 21. januarja 1992 



G L A S 

Slovenija in svet 

Cossiga je bil prvi 
nadaljevanje s 1. strani 

Predsednik Cossiga izroča Kučanu listino o italijanskem prizna
nju Slovenije. 

Claudio Vitalone, namestnik italijanskega zunanjega ministra, 
in dr. Dimitrij Rupel podpisujeta sporazum o vzpostavitvi diplo
matskih odnosov med Italijo in Slovenijo. 

Predsednik Cossiga se je srečal na zasebnem obisku z ljubljan
skim nadškofom dr. Alojzijem Šuštarjem. 

Predsednik Francesco Cossiga med novinarsko konferenco. 

N o v a p r i z n a n j a 
Slo\eni jo je doslej priznalo že 40 evropskih in j u ž n o a m e r i 
ških držav . M o ž n o s t skora jšn jega priznanja napovedujeta 
tudi Turči ja in Izrael, slednji predvsem zato, ker je b i la Slo
venija še v nekdanji Jugoslavij i zagovornica vzpostavitve 
diplomatskih odnosov z Izraelom. Slovenija bo imela kma
lu diplomatske odnose z več kot desetimi d r ž a v a m i . 

Igralnice tudi za Slovence 
Ljubljana, 17. januarja - Republiška vlada je sprejela osnutek za
kona o igrah na srečo. Zakon deli igre na klasične in trajne. Med 
klasične sodijo enkratne igre, ki jih lahko prirejajo tudi društva 
(tombole, srečelovi), trajne pa za zdaj prireja le Loterija Slovenije. 

Ena bistvenih novosti , ki jih p r i na ša zakon, je prepoved po
stavljanja igralnih avtomatov v gostinskih loka l ih in drugje zunaj 
igralnic. T u d i za igralnice je v zakonu nekaj novosti . Država naj 
bi bi la 80-odstotna lastnica igralnic, 20 odstotkov pa naj bi imele 
raz l ične tur i s t ične organizacije. D r ž a v a bo od svojega de leža po
birala tudi dohodek: če t r t ino dohodka bo šlo v p r o r a č u n , tri četr
tine pa namensko za razvoj turizma. 

V igralnicah bodo po novem lahko igrali tudi slovenski dr
žavl jani . • H . J . 1 

V l a d n a p o m o č z a u d e l e ž b o n a o l i m p i a d i 

Šport promocija Slovenije 
Ljubljana, 14. januarja - Slovenska vlada je na seji v sre

do skleni la , da bo finančno pomagala slovenskim smuča r j em 
in uradni delegaciji d r žave Slovenije ter njenega olimpijskega 
komiteja pri ude ležb i na z imskih o l impi j sk ih igrah med 8. in 
23. februarjem v francoskem Albe r tv i l l u . Gre za vsoto 
400.000 z a h o d n o n e m š k i h mark, k i j ih bodo, razen vlade ozi
roma sklada za promocijo Slovenije, zagotovil i še Gospodar
ska zbornica Slovenije, S m u č a r s k a zveza in še nekateri finan-
cerji. U d e l e ž b a naš ih š p o r t n i k o v in delegacije na o l impi j sk ih 
igrah je pomemben prispevek k uveljavitvi mlade d ržave Slo
venije. • J . Košnjek 

K R I M I N A L 

Š p o r t n e p o č i t n i c e z a k r a n j s k e š o l a r j e 

Tečaji smučanja, drsanja, 
teka, plavanja... 
Kranj, 20. januarja - Hitro se približujejo zimske počitnice, z njimi 
pa tudi dnevi, da se najmlajši naučijo novih športnih veščin ali ob
novijo znanje. Tako so tudi letos pri Zvezi telesnokulturnih organi
zacij Kranj pripravili pester program veselih počitnic za najmlajše. 

N a kranjskem drsa l i šču bo do razvrščeni v vadbene skupi-
od 3. do 7. februarja tečaj drsa
nja. Tečaj bo od 9. do 10. ure, 
prispevek s taršev pa je 400 to
larjev za teča j . Drsa lc i naj se 
zberejo v ponedeljek, 3. febru
arja, ob 8.30 na drsa l i šču P P C 
v Kran ju . Brez p lač i la bo orga
nizirano prosto plavanje v z im
skem bazenu vsak dan od 11.30 
do 13. ure. V dvorani na Plani
ni bodo organizirane igre z žo
go. Tako bo m o č tekmovati v 
trojkah in igrati nogomet. Zbor 
za ljubitelje špo r tov z ž o g o bo 
3. februarja ob 8. uri v dvorani 
na P lan in i , vadba pa bo vsak 
dan med 9. in 12. uro. Organi
zirani pa bodo tudi tečaji alp
skega s m u č a n j a in teka na 
s m u č e h . Teča j alpskega smuča 
nja bo na Pok l juk i , namenjen 
pa bo tako z a č e t n i k o m kot 
bol jš im s m u č a r j e m . Šolarji bo

ne, trenirali pa j i h bodo prizna
ni učitelji s m u č a n j a . Tečaj bo 
od ponedeljka, 3. februarja, do 
petka, 7. februarja. Cena tečaja 
je 3.500 S L T , v tečaj pa je 
vkl jučen prevoz, s m u č a r s k a 
karta, uči te l j , e n o l o n č n i c a in 
čaj . O d h o d avtobusov na Po
kl juko bo vsak dan ob 8. uri iz
pred Z T K O v Kran ju . Prijave 
za tečaj sprejemajo do petka, 
31. januarja. C e bo sneg, bo te
čaj teka na s m u č e h v Š p o r t n e m 
parku v Kran ju , tečaj teka na 
s m u č e h pa bo tudi na Pokl juki . 
Tečaj v Kranju stane 150 S L T , 
na Pokl juki pa 1.500 S L T . Star
ši l ahko otroke prijavite na 
Z T K O , kjer dobite tudi vse do
datne informacije vsak delav
nik po telefonu 211-176 ali 
211-235. • V. S. 

O d p r t a p i s a r n a s i n d i k a t a N e o d v i s n o s t 
Kranj, januarja - O d 1. januarja letos je v Kran ju odprta p i 
sarna sindikata Neodvisnost K N S S , Poš tna ulica 3, peto 
nadstropje, telefon 213-042. Uradne ure za vse, ki iščejo 
s indikalno zašč i to ali informacije, so vsako dopoldne od 8. 
do 12. ure. N a sedežu Sindikata kovinske in elektroindu
strije Slovenije Neodvisnost K N S S v Kran ju je zaposlen 
Bogomir Ličof, k i je tudi predsednik panoge S K E I S Neod
visnost. 

Z a vse delavce, tudi n e č l a n e sindikata, so na voljo 
b r ezp l ačn i nasveti in s indikalna p o m o č , pravna p o m o č pa 
je samo za č l ane Neodvisnost i K N S S . 

Število beguncev se zmanjšuje 
Ljubljana, 20. januarja - Po na jnovejš ih podatkih Rdečega kr i 
ža Slovenije je v naši državi še 20.137 beguncev. M e d njimi je 
799 otrok v starosti do enega leta, 628 starih do dveh let, 3.254 
dO sedem let in 4.037 v starosti do 14 let. 8.377 oseb je mlajših 
od 60 let, 3.042 pa starejš ih od 60 let. 

Po ravsu v diskoteki umrl 
Bohinj - V noči z 29. na 30. decembra lani sta v diskoteko A m o r v 
R ibčevem Lazu prišli dve skupini gostov. V prvi je b i l med drugi
mi 26-letni Bojan B. iz Postojne, v drugi pa d o m a č i n , 45-letni L o -
vrencij C . iz Stare Fuž ine . Pri š anku so začeli drug drugega izz i 
vati in se prepirati , tako da je lastnik lokala pokl ica l na p o m o č 
policiste. T i so prišli in skupini ločili . Prva je odš la iz lokala sku
pina Bojana B. K o so b i l i že pri avtu, pripravljeni za odhod, je 
pristopila skupina Lovrencija C , začel seje pretep. Lovrencij C . 
je napadel Bojana B. , ki je bi l že v avtu. Bojan B. je prestregel 
udarec in napadalca "knock-au t i ra l " ; k o j e padel, je z glavo tako 
n e s r e č n o udari l ob asfalt, da je v če t r tek , 16. januarja, umrl . Pol i 
cisti so Bojana B . ovadi l i kaznivega dejanja zaradi hude telesne 
p o š k o d b e . Pri vsej zgodbi je zanimiv tudi podatek, da je skupina 
Lovrencija C . že naslednji dan po ravsu pred loka lom "naspro
t n i k o m " hotela vrniti mi lo za drago. Deseterica je vdrla v apart
ma Jegl ič in pretolkla prijatelje Bojana B. 

Mladoletniki na pohodu 
Radovljica - N a Gorenjskem se pojavlja vse več skupin mladole
tnikov in otrok, k i na vel iko vlamljajo in kradejo. Kr imina l i s t i 
U N Z Kranj so pred kratkim zasačil i 17 mladoletnikov, med nji
mi dva otroka, k i imajo na vesti skupaj 30 kaznivih dejanj. Delo
val i so v manjš ih skupinah. M e d drugim so oktobra v lomi l i v tr
govino na Bledu , ukradl i hrano in p i jačo , dvakrat so v lomi l i v 
vrtec, prv ič iz ročne blagajne vzeli 6000 tolarjev in ključ, d rug ič 
pa nekaj denarja in dva videorekorderja. N a novo leto so v lomi l i 
v stanovanjsko hišo na G r a d n i k o v i cesti in pobral i za 70.000 to
larjev blaga, od deviz do zlatnine. Lakota in žeja j ih je prignala 
tudi v trgovino K Ž K . Iz avtobusa so ukradl i s t rojček za kasira
nje, vreden 140.000 tolarjev, iz garderob osnovne šole A . T. L i n 
harta, kar se je p a č na š lo , osumljeni so ropa v Grajskem dvoru in 
celo izsiljevanja. Enega od vrstnikov so p r i s i l i l i , da j ih je zalagal 
z oče tov im denarjem. O d njega so " iz t rž i l i " kar 70.000 tolarjev. 

Poskočni gostje 
Jesenice - 11. januarja je peterica gostov, med njimi dva iz Suhe 
Reke, v loka lu Bistro na Kidričevi pri muzikant ih naroč i la glasbo 
po svoji izb i r i . G lasben ik i so j i m eno "zašp i l a l i " , več pa niso ho
teli . Užal jeni gostje so začeli razbijati, vnel se je pretep, dokler 
niso posegli vmes pol ic is t i . 

Z a l o g e h r a n e 
Pristojni r epub l i šk i organi, med njimi ministrstvo za trgo

vino oz i roma njegov šef g. M a k s Bast l , so v petek gorenjske 
gospodinje (in gospodinjce) razveselili z b r e z p l a č n o b r o š u r o 
» Z a l o g e hrane za posebne r a z m e r e « . K a r 300 000 teh navodil 
za preživet je v posebnih razmerah je b i lo razposlanih po Slo
veniji in tudi v vsakem drugem gorenjskem gospodinjstvu so 
se minu l i v ikend spraševa l i , č e m u je tik po mednarodnem pri
znanju Slovenije namenjena b r o š u r a omenjene vsebine. 

O č i t n o so pristojni oceni l i , da so nesramno visoke podra
žitve več ine prehrambenih art iklov, k i so se zgodile prejšnji te
den (in se bodo oč i t no še kar naprej dogajale!) pravi čas , da 
gospodinjstva spomnijo na pomen ustreznih zalog hrane. T o , 
da zaradi razkoraka med n izk imi p l a č a m i in v isokimi cenami 
hrane vladajo v večini gospodinjstev » p o s e b n e r a z m e r e « , pa ni 
treba posebej poudarjati . 

A l i pa slovensko ministrstvo za trgovino skuša z omenje
no b r o š u r o namignit i Slovencem, naj nikar p reveč ne p r ičaku
jejo od afere S lov in . Minis te r M a k s Bastl nam je sicer zagoto
v i l , da bo Slovenija denar iz afere S lov in dobi la nazaj; če ne 
d r u g a č e , s prehrambenimi pro izvodi . V b rošu r i » Z a l o g e hra
ne.. .« žal ne p iše , al i gre za hrano iz omenjenega posla ali pa 
ima ministrstvo še kakšen podoben od l i čen biznis v zalogi. 

V vsakem primeru pa je branje omenjene b r o š u r e marsi
kateri gospodinji m o č n o orosi lo oči , ko je n a m r e č i z računa la , 
da sta za t a k š n e zaloge hrane, kot j i h navajajo avtorji b r o š u r e , 
potrebni kar dve p o v p r e č n i plači ali poltretja pokojnina. 

J A N U A R 
V 

M E R K U R J E V I H 
P R O D A J A L N A H 

1 0 % 
C E N E J Š I 

Popust velja pri takojšnjem plačilu nad 2.000 SLT za vse 
izdelke, razen premoga, črne in barvne metalurgije. 

P o d r o b n e j š e i n f o r m a c i j e d o b i t e v M e r k u r j e v i h p r o d a j a l n a h ! 




